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Agrajā rītā vēl nav pierimušas 
putnu dziesmas, kad šā gada 5. 
augustā ar sevišķu rosmi savas 
dienas gaitas bija sākusi Gaŗ-
ezera vasaras vidusskolas (GVV) 
audzēkņu, audzinātāju un sko-
lotāju saime. Pēc dažām stun-
dām Grašu paviljonā sāksies 
GVV audzēkņu svinīgais 48. mā -
  cību vasaras izlaiduma akts. Šī 

Gaŗezera vasaras
vidusskolas 48. mācību 

vasaras izlaidums

Pie Latvijas un GVV karogiem skolas absolventi (no kr. puses) 
Krista Zamura, Kaspars Mikelšteins, Tija Pūtele, Ariāna Daukša, 
Nikolajs Keizers un Astrīda Kreile
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Foto: Imants Urtāns

VĪTOLU FONDAM 10 GADI

16. augustā Rīgā, viesnīcas Reval Hotel Latvia telpās notika Vītolu fonda gadskārtējā tikšanās, šoreiz desmitā pēc kārtas. 
(Vairāk lasiet mūsu laikraksta nākamajā numurā!)

Rīga svin svētkus    

ir diena, kuŗai gatavojušies vai 
visi Gaŗezera ļaudis, audzēkņu 
vecāki, viņu draugi, kuŗi latviešu 
centrā ir ieradušies jau dienu ag -
rāk, lai būtu aculiecinieki GVV 
audzēkņu mācību vasaras noslē-
guma dižkoncertam, kas ik gadu 
tiek gaidīts ar nepa cie tību.

Nedēļas nogalē no 17. līdz 19. augustam norisinājās Rīgas pilsētas 
svētku notikumi. Rī  dzinieki un viesi pulcējās sa  rīkojumos, kon-
certos, apmek lēja tirdziņus pilsētas lauku mos un krāšņo 
uguņošanu Daugavmalā. Attēlos koncerts Rīgas Rāts laukumā un 
dažādu gadsimtu rīdzinieki Al  berta ielā.
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ar FINNAIR un citām lidfirmām no Ņujorkas,
Čikāgas un citām ASV pilsētām

* Viesnīcas * Pasūtiet lidojumus internetā
* Latvijas "Extravaganza Tour"

VYTIS TOURS
40-24 235th Street, Douglaston, NY 11363

Tel.:718-423-6161   1-800-778-9847
Fax: 718-423-3979

E-mail: VYTTOURS@EARTHLINK.NET
Web site: www.vytistours.com

LATVIJA –
2012

Zemākās cenas
lidojumiem

uz Rīgu

CEĻOJUMI AR KUĢI!
Dažādi lēti un izdevīgi piedāvājumi!

Zvaniet, pirms meklējat internetā vai citur

Inese Zaķis
Tālr.: 631-665-4455, 1-800-291-8311

Fax: 631-665-6164
32 South Penataquit Ave., Bay Shore, NY 11706-8815

E-pasts: RigaVen@aol.com

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Redakcija Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.
Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us

Kantoris ASV:596 Middlesex Ave., Metuchen, NJ 08840, USA
Tālr. 732-549-0445, fax. 732-549-0466, e-pasts - LaiksDSR@aol.com

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 136.00; 
6 mēn. US $ 78.00; 3 mēn. US $ 45.00.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem parakstītajos
rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli par pašu jautājumu

var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Redaktore: Ligita Kovtuna
Tālr.: +371 67326761, +371 29439423, fakss: + 371 67326784,

e-pasts: ligita@laiks.us
Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, LV-1010

Redaktore ASV: Astra Moora
Tālr./fakss: 818-980-4748, e-pasts: laiks@juno.com,

astere2000@aol.com (fotografijām)
6157 Carpenter Ave. North Hollywood CA 91606 USA

Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers: tālr.: 514-639-8722, 
e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 104-3000 Notre Dame Street, 
Lachine, QC, H8S 2H1
Rūdolfs Norītis: tālr.: 416-425-4613, fakss: 416-425-4615,
5 Shady Golfway, Unit 1416 Don Mills, ON M3C 3A5

Reklāma laikrakstā Laiks un mājaslapā www.laiks.us
ASV - Tālr. 732-549-0445, fax. 732-549-0466, 

e-pasts - LaiksDSR@aol.com
Rīgā - Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.

Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 
e-pasts - redakcija@laiks.us

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; LAST WK - JUN; 
2nd WK - SEPT; LAST WK - DEC

IZDEVĪGAS CENAS LIDOJUMIEM UZ LATVIJU
tiešie (non-stop) lidojumi Ņujorka - Rīga

AIREX - AVE SOL TRAVEL
A. JANSONS

73 Glenwood Ave., Leonia, NJ 07605
Runājam latviski:

201-944-1273
Runājam angliski:
1-866-944-1273

e-pasts: jansonsa@gmail.com

"LAI KA"  abo ne ments ASV mak sā: 3 mē ne šiem  US $45,-
 6 mē ne šiem  US $78,-
 1 ga dam    US $136,-
 Gai sa pasts 1 ga dam ASV US $225,-
 6 mē ne šiem US $120,-
Ārpus ASV "LAI KS" tiek piesūtīts tikai pa gaisa pastu
 Ka na dā 1 gadam US $235,-
 pusgadam US $125,-
  Latvijā 1 gadam US $235,-
 pusgadam US $125,-
 Citur pasaulē 1 gadam US $295,-
 pusgadam US $155,-
Abo nen ti bez mak sas sa ņems se šus "Jau no Laiks" pie li ku mus 

un ga da bei gās nā ka mā ga da ka len dā ru.
 "Jau no Laiks"  6 numurus var pasūtināt atsevišķi. 

Maksa  US $25,-
Abo nē ša nas mak su var at sū tīt ar če ku vai nau das pār ve du mu

(rak stot če ku uz "Laiks – Lat vi an Newspa per Inc." vār da).
Lū dzam no teik ti no rādīt, no ku ŗa lai ka vē las laik rak stu abo nēt.
=========================================

Laik raksts Laiks 596 Middlesex Ave., Metuchen, NJ 08840, USA 

Lū dzu pie sū tīt man laik rak stu "LAI KS" no ________________

līdz ______________ uz ______ mē ne šiem uz se ko jo šo ad re si:

(Mr./Mrs./Ms.) _____________________________________

__________________________________________________

__________________________________________________

Tāl ru nis ___________________________________________

E-pasts ____________________________________________

Pie vie no ju če ku, Mo ney Or der par US $ __________________

abo ne men ta uz sāk ša nai/pa ga ri nā ša nai (ne vēla mo svīt rot)
Ja ad re se mai nī ta, lū dzam uz dot arī ag rā ko ad re si.

LŪ DZAM IE GAU MĒT – abo ne men tu uz sāk ša nas,
pa ga ri nā ša nas un ad re šu mai ņas veic 3–4 ne dē ļu lai kā.

LAIKU varat pasūtināt arī Rīgas redakcijā 
Lietojiet www.laiks.us

ABO NĒ JIET LAIK RAK STU 

L A S Ī T Ā J U  B A L S I S

Labdien, tautieši! 
Īpašs sveiciens meža īpaš-

niekiem un meža nozares dar-
biniekiem, kā arī lauksaim-
niekiem un tiem, kuŗi vēlētos 
dalīties pieredzē!

Ar Baltijas-Amerikas brīvī-
bas fonda (BAFF) pētniecības 
stipendijas atbalstu atbraucu uz 
ASV jūlijā un pavadīšu te des-
mit mēnešu. Esmu beigusi Lat-
vijas lauksaimniecības uni ver-
sitātes Meža fakultāti un pa  pil-
dus ieguvusi maģistra gradu 
pieaugušo paidagoģijā un eko-
nomikā. Esmu šeit, lai vairāk 
uzzinātu par meža īpašnieku 
izglītības un informācijas sis-
tēmu, kā arī citām aktīvitātēm 
mežkopībā. Piedalos dažādās 
sanāksmēs, semināros un pasā-
kumos, kā arī patstāvīgi iegūstu 
informāciju no dažādām pub-
likācijām un avotiem tīmeklī. 

Nesen piedalījos žūrijā, kas 
vērtēja videi draudzīgāko saim-
nieku reģionā. Iegūtā pieredze 
ir noderīga Latvijai, un tā tiks 
publicēta izdevuma „Saimnieks” 
nākamajā numurā. Zināšanas 
un informācija, ko šeit iegūstu, 

ir ļoti vērtīga, tomēr gribas 
vairāk uzzināt un rakstīt tieši 
par savējo pieredzi un panā-
kumiem. Tāpēc lūdzu atsauk-
ties meža īpašniekus un lauk-
saimniekus, kā arī latviešus, 
kuŗi strādā šajās nozarēs. 

Esmu apmaiņas programmas 
pētniece Rietumvirdžīnijas uni-
versitātē un dzīvoju program-
mas vadītāja ģimenē Morgan-
taunā (Morgantown). Saskaņā ar 
pētniecības plānu ik pa diviem 
mēnešiem mainu uzturēšanos 
vietu – esmu paredzējusi braukt 
uz Masačusetas, Džordžijas, Va -
šingtonas un Oregonas pavalsti. 
Tas ir tikai plāns, labprāt dotos 
arī uz citām pavalstīm. 

Mana e-pasta adrese:
lelde.vilkriste@inbox.lv 

Cerot uz atsaucību,
Lelde Vilkriste

Ieteicu vēlreiz 
izlasīt!

Vēlos izteikt Vairai Paeglei 
paldies par vērtīgo rakstu „Lai 
sprīdīši atgrieztos mājās” LAI -
KA 2012. gada 11. augusta – 17. 

augusta numurā.
Tik precīzi un pareizi izteik-

tas domas.
Ļoti vērtīga ir arī Sallijas 

Benfeldes intervija ar ANO 
Starptautiskās Migrācijas orga-
nizācijas (International Orga-
nization for Migration) Rīgas 
biroja vadītāju Ilmāru Mežu 
LAIKA 2012. gada 18. augusta 
– 24. augusts numurā – “Nekļūt 
par mazākumu savā zemē”. 
Paldies Ilmāram Mežam par 
patieso analizi!

Abi raksti liecina par Latvijas 
kritisko stāvokli nākotnē. Ie -
teicu ikvienam vēlreiz šos rak-
stus izlasīt, iedziļināties un 
pārdomāt.

Vija Mangule

Sasauksimies!
Tai tālajā laikā, kad vēl jauni 

bijām, nedomājām, ka izklīdī-
sim. Tagad cits kritis, cits miris, 
cits aizklīdis. Dažs Anglijā, dažs 
Amerikā, dažs Austrālijā, dažs 
Kanadā, Brazīlijā, Venecuēlā. 
Dažs pat mainījis uzvārdu. Reti 
kāds palicis Latvijā.

Gunārs Cace,
35 Aleksandra iela,

Jonkers, NY 10704 USA

Sasauksimies, kas vēl dzīvi 
palikušies!

Iznākusi jauna 
grāmata!

Šo grāmatu varat 
iegādāties Latvijas 

grāmatu tirdzniecības 
vietās un Okupācijas 

mūzeja grāmatu 
galdā

Grāmatas autors Viktors 
Straubs ir Amerikā un 
Latvijā pazīstams ārsts. 
Viņa atmiņu grāmata 

"Neziņas gadi" stāsta par 
gūstekņu nometnēs 

Putlosā un Cēdelgemā 
pēc Otrā pasaules kaŗa 

pieredzēto.
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Augsti godātais Razāna 
kungs!

Amerikas Latviešu apvienī  bas 
valdes, visas ASV latviešu sai-
mes vārdā, kā arī personīgi 
sveicam Jūs, kļūstot par Latvijas 
Re  publikas vēstnieku ASV!

No sirds vēlam Jums panāku-
mus, pildot savus diplomāta 
pienākumus – pārstāvot Latvijas 
valsti un tās intereses Amerikas 
Savienotajās Valstīs.

Amatā stājies jaunais LR vēstnieks ASV

Latvijas Republikas Ārkārtējais un pilnvarotais vēstnieks ASV Andris Razāns š. g. 30. jūlijā svinīgās ce  -
remonijas laikā Baltajā namā iesniedza akreditācijas rakstu ASV valsts prezidentam Barakam Obamam

No 22. līdz 29. jūlijam Spānijā, 
Andalūzijas apgabala pilsētā 
Ubeda notika starptautiski fil-
mu mūzikas svētki PlayFest. Uz 
tiem bija aicināti Losandželo  -
sas mūziķi – Dynamic Music 
Partners Lolita Ritmane, Maikls 
Makkvisčins (Michel Mccui-
stion) un Kristofers Kārters 
(Kristopher Carter). Koncertā 
28. jūlijā liels koris un simfo-
niskais orķestris pilsētas centra 

Lolitas Ritmanes mūzika 
skanēja Ubedā, Spānijā

laukumā diriģenta Richarda 
Kasero (Casero) vadībā vis-
pirms atskaņoja ievērojamās 
Holivudas filmu komponistes 
Šērlijas Vokeres (Shirley Walker, 
1945-2006) svītu no Batman: 
Mask Of The Phantasm. Kon-
certs ilga apmēram četras stun-
das, tajā skanēja Lolitas Rit-
manes mūzika no izrādēm 
Justice League, Mystery Of The 
Batwoman un Batman: The 

No kreisās: Kristofers Kārters, Lolita Ritmane, Maikls Makkvisčins 
filmu mūzikas svētkos PlayFest Ubedā, Spānijā Ubedas filmu mūzikas festivāla koncerta koris un orķestris; priekšā komponiste Lolita Ritmane

Ar cerībām raugāmies nākot-
nē, kas sola turpināt veiksmīgo 
Amerikas latviešu apvienības un 
Latvijas vēstniecības ASV sadar-
bību, un solām Jums un Jūsu 
palīgiem – vēstniecības darbi-
niekiem – atbalstu gan Latvijas 
ārpolītisko mērķu piepildīšanā, 
gan praktiskos projektos, pie-
mē ram, atbalstot iespēju iegūt 
dubultpavalstniecību un pārvie-
tojamās pasu darbstacijas ceļo-

jumiem pa ASV latviešu centriem.
Būsim pagodināti satikt Jūs 

un iepazīties ar Jūsu skatījumu 
uz ASV un Latvijas Republikas 
turp māko attiecību veidošanu 
ALAs valdes sēdē Rokvilā š. g. 
8. septembrī.

Patiesā cieņā
ALAs valdes priekšsēde

Anita Bataraga 
ALAs ģenerālsekretārs

Raits Eglītis

Brave and the Bold. Dedzīgie 
klausītāji vēlējās dzirdēt arī visu 
trīs mūziķu kompozicijas no 
animācijas filmām Ben 10. 

Pirms koncerta Lolita un 
viņas kollēgas tikās ar koŗa un 
orķestŗa dalībniekiem mēģinā-
jumos, festivāla laikā viņi lasīja 
lekcijas, vadīja seminārus, tika 
intervēti televīzijā. Viņi bija 
pārsteigti par sirsnīgo sagaidī-
šanu un uzņemšanu, orķestŗa 

mūziķu un dziedātāju atsaucī-
bu, koncerta vietas neticami 
labo akustiku. Ļoti daudzi vēlē-
jušies iegūt autografus. Lolita 
Ritmane, Maikls Makkvisčins 
un Kristofers Kārters atzina, 
ka pie tādas ievērības nav pie -
raduši. Orķestrim spēlējot Šēr-
lijas Valkeres skaņdarbu, vi  ņiem 
acīs sariesušās asaras. Šērlija 
Valkere bija „Dinamisko mūzi-
kas partneŗu” padomdevēja un 

Pastāstiet mums par sevi un
savu nodarbošanos! 

LAIKA lappusēs varat apsveikt
savus draugus un kollēgas!

Laikraksts Laiks (pielikums JAUNO LAIKS) piedāvā

jums iespēju ievietot KRĀSAINU sludinājumu 

2012. gada 1. septembŗa numurā. 

Visi krāsainie sludinājumi tiks ievietoti īpašā lappusē, 

un sludinājuma cena būs par 30% augstāka. 

Laipni lūdzam KRĀSAINO, 

pilnīgi gatavo  („Camera Ready”) sludinājumu

līdz 30. augustam nosūtīt tieši uz Rīgas redakciju.

Par techniskiem jautājumiem rakstīt  Solvitai –  redakcija@laiks.us

Vispār. info: Diāna Simmons Rudzīte:596 Middlesex Ave.,  Metuchen, 

NJ 08840, USA. ,tālr.: 732-549-0445,    e-pasts:   LaiksDSR@aol.com. 

VAI VĒLATIES SLUDINĀJUMU  KRĀSĀS?

iedvesmotāja. 
Pēc festvāla Lolita Ritmane ar 

dzīvesbiedru Marku Matsonu 
atpūtās, nedēļu ceļojot pa Spā-
nijas dienvidiem.

„Dinamiskie mūzikas part-
neŗi” mūziku filmām komponē 
vairāk nekā 20 gadu.

Viņu vietne tīmeklī:
www.dynamicmusicpartners.com
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Cienījamas reputācijas apzī-
mogotajā apgādā „Valters un 
Rapa” Rīgā 2006. gada vasarā 
iznāca  Ņujorkā mītošās dzej-
nieces Elzas Ķezberes kopotu 
rakstu 2 sējumi, veltīti jau agrāk 
izdotu 8 dzejoļu krājumu apko-
pojumam. Tiem uz pēdām bija 
jāseko 3. sējumam ar līdz šim 
neapkopotiem dzejoļiem, vēs-
tuļu atlasi, dzejnieces autobi-
ografiju, rakstiem par viņas 
dzīvi un darbiem un plašu 
fotoattēlu kopojumu visā viņas 
dzīves gaŗumā.

Kaut arī tālajā 2006. gadā 3. 
sējuma saturs bija jau iestrādāts 
iespiešanai sagatavotā maketā, 
dzejnieces draugu grupa visas 
financiālās saistības ar apgādu 
bija nokārtojusi, sekojošā bargā 
pasaules krize darba turpināšanu 
izvērta neiespējamu, jo izdev-
niecība bija pazaudējusi ne tik 
vien visus profesionālos darbi-
niekus, bet arī jau paveiktā 
darba taustāmos rezultātus. Stā-
voklis kļuva bez cerīgs.

2012. gada rudenī nāca glā-
biņš: pēdējos gados apbrīnojami 
aktīvais apgāds „Mansards” Jāņa 
Ogas vadībā uzņēmās grāmatu 
novest līdz galam, grāmatas iz -

Elzas Ķezberes Rakstu 3. sējums Amerikā
platīšanu un dāvinājumus bib-
liotēkām ieskaitot, vienīgi drau-
gu grupai nācās financēt jauna 
maketa izveidošanu, par laimi 
Elzas Ķezberes dzejā ieinteresētu 
lietpratēju veikumā. 

Kā jau lasījām Laika 14.-20. 
jū   lija numurā Gundegas Saulītes 
informātīvajā rakstā, Elzas Ķez-
beres Rakstu 3. sējums „Dzeja 
un dzīve” šā gada 26. jūnijā līdz 
pēdējai vietiņai piepildītajā Jāņa 
Akuratera mūzejā Rīgā pie dzī-
voja savus „atvēršanas svētkus”. 
Grāmata oficiāli izgāja tautās, 
un turpat svētku norisē to ie  gā-
dājas daudzi jo daudzi intere-
senti; tā arī dabūjama grāmat-
veikalos Latvijā. 

Sākot ar augusta beigām grā-
mata būs dabūjama arī šeit, 
Amerikā, pasūtinot pie dzej-
nieces draugu loka aktīvās ro -
sinātājas, būtībā kopotu rakstu 
idejas autores, Vijas Valdmanes 
Ņujorkā. Grāmatas cena $20.- 
plūs $3.- par piesūtīšanu (skat. 
sīkāku info raksta beigās). 
Iegūtie līdzekļi, tāpat kā nauda 
par pārdotajām grāmatām Lat-
vijā, tiks pārskaitīti Vītolu fon -
dā Latvijā iedibinātās Elzas 
Ķezberes piemiņas stipendijas 

kontā. Šo stipendiju, dzejniecei 
vēl dzīvai esot, sakarā ar Elzas 
Ķezberes 100. dzimšanas dienu 
iedibināja dzjnieces pašas no -
zīmētās pilnvarnieces (ar uzde-

atbalstīt jaunieti, kas savas 
studijas nolēmis veltīt latviešu 
valodas un literātūras studijām 
Latvijas Universitātē. Ziedojumi 
šim mērķim jo kuplā skaitā 

ienāca jau aizvadītajā 
3. decembrī Elzas Ķez-
beres piemiņai veltī-
ta jā dievkalpojumā 
un literārā pēcpus-
dienā Jonkeru diev-
namā Ņujorkā. Lai vi -
siem dāsnajiem zie  do-
tājiem Ezas Ķezberes 
piemiņas stipendijas 
iedibinātāju vissirsnī-
gākais paldies, ar at -
vainošanos par nespē-
ju katram personiski 
pateikties! Rezultātā – 
jau šajā mācību gadā 
Latvijas Universitātes 
Filoloģijas fakultātē 
studēs pirmais Elzas 
Ķezberes piemiņas sti-
 pendijas ieguvējs. 

Der atgādināt, ka 
savlaik pirmskaŗa 
Latvijā tik populārā 

jauniņā dzejniece Elza Ķezbere, 
izvēloties brīvprātīgās polītis-
kās trimdinieces gaitas un sava 
gaŗā, raženā mūža lielāko daļu 

vadot Amerikā, ilgajos padom-
ju okupācijas gados bija izpel-
nījusies „izslēgšanu” no latviešu 
tautas kopīgās  kultūras aprites. 
Tāpēc tagad Latvijā izdoto 
kopoto rakstu pamatdoma ir – 
Elzas Ķezberes bagātīgā dzejas 
mantojuma nodošana latviešu 
tautai – galvenām kārtām – ar 
dāvinājumiem Latvijas paš val-
dību un izglītības iestāžu bib-
liotēkām un iespēju visai tautai 
to iegādāties savu grāmat krā-
jumu pilnveidošanai. Grāmatas 
sastādītājas litrātūrvēsturnieces 
Ingūnas Daukstes Silasproģes 
lietpratīgie komentāri paspilg-
tina grāmatas kultūrvēsturisko 
nozīmību; sējums ir arī inte-
resanta lasāmviela. Sējuma pil-
nīgāku aplūkojumu, lūdzu, la -
siet Gundegas Saulītes rakstā 
Laikā 14. – 20. jūlijā.

Grāmata Amerikā pasūti-
nāma, nosūtot $20+$3 (par 
piesūtīšanu) Vijai Valdmanei 
254 Valentine Lane  Yonkers, 
N.Y. 10705-3638, USA.

Tālr. (914)476-4787, e pasts: 
ancitis@optonline.net

Eleonora Šturma

Elza Ķezbere 99. dzimšanas dienā 2010. 
gada 5.maijā
vumu rūpēties par kopotu rak-
stu uzdošanu) jau pieminētā 
Vija Valdmane un Eleonora 
Šturma. Stipendijas mērķis ir 

Vācijas pilsētas Eslingas 
(Esslingen) Dienvidu baznīcā 
1946. gada aprīlī iesvētīja 
pārvietoto personu nometnes 
latviešu jauniešus, lielākoties 
meitenes, jo daudzi Latviešu 
leģionā iesauktie puiši savu 
iesvētību dienu nepiedzīvoja. 
Viena no iesvētāmajām bija 17 
gadu vecā Elza Birzniece. Tikai 
pirms gada viņa kopā ar ve -
cākiem bija spiesta atstāt savas 
lauku mājas Latvijā. Eleonora 
Rūzvelta savās atmiņā raksta: 
„Nabaga Baltijas valstis...” 

Piecus gadus vēlāk Elza 
Birzniece jau dzīvoja Omahā, 
Nebraskas pavalstī ASV, kur 
iepazinās un 1954. gada 8. 
janvārī apprecējās ar latviešu 
puisi Imantu Ulpi. Viņš dienēja 
ASV armijā, laulības notika 
piektdienā, un jau pirmdien 
jaunajam vīram bija jādodas 
atpakaļ uz dienesta vietu Fort 
Riley Kanzasā. Kāzu fotografija 
tapa tikai pēc pusotra gada. 
Kopā ar māti un vīra vecākiem 
1960. gadā tika uzcelta paliela 
ģimenes māja. Ulpju ģimenē 
piedzima meita Benita un dēls 
Edvards. 

Elzai Ulpei vēl labā atmiņā 
mācības žēlsirdīgo māsu skolā 
no 1951. līdz 1954. gadam. To -
reiz mašīnrakstīšanas birojā 
(mūs dienu jaunieši noteikti 
jautātu – kas tas tāds?) māsiņas 
piecēlās un piedāvāja vietu, kur 
apsēsties ārstiem, kuŗi ienāca 
kaut ko rakstīt. Tāds toreiz bijis 
likums. Tagad to sen vairs ne  -
dara, jo telpas skolās ir lielākas 
un vietu vairāk. Pēc prakses 
Immanuel Deaconess Institute 
Elza nokārtoja valsts eksāmenus 
un sāka strādāt Omahas bērnu 
slimnīcā. Viņa iestājās Omahas 
universitātē un 1968. gadā bei -
dza ķīmijas kursu žēlsirdīgajām 
māsām. 

Daudzas atmiņas ir smagas. 

Atmiņu smeldze un prieks
Bezgala sāpīga bija šķiršanās no 
mīļotā brāļa Kārļa Birznieka. 
Viņš pārcietis spīdzināšanu 
Stabu ielas moku kambaros, 
izsūtījumu un miris 84 gadu 
vecumā 2011. gada 16. martā, 
Latviešu leģiona pie mi-
ņas dienā. Elza Upe 
ir bezgala pa -
teicīga Ainas 
Štrauch ma-
nes ģi  me-
nei, kas 
p i e -
ņ ē m a 
s m a g i 
s l i m o 
K ā r l i 
B i r z -
n i e k u 
s a   v ā 
mājā Jūr-
malā un 
paš aizliedzīgi 
kopa līdz pat 
viņa nāvei. 

Viens no lielākajiem 
triecieniem Elzai bija vīra 
Imanta nāve. Kas palīdz, kad it 
kā nekas vairs izmisuma brīžos 

nepalīdz? Elza Ulpe atteicās no 
nervu zālēm, jau otrā dienā pēc 
vīra bērēm pļāva zāli un lūdza, 
lai neviens nemēģinu viņu no 
šīs nodarbības atturēt. 

Vēstulē viņa pastāstīja par 
pārciesto sirds operāciju 

2006. gada 9. sep-
tembrī un pašas 

spēku atteik-
ties no ne -

v a j a d z ī -
g a j ā m 
z ā   l ē m , 
k u ŗ ā m 
pre   to-
jās gan 
o r g a -
n i s ms , 
gan ve -

s e l a i s 
s a p   r ā t s : 

„Esmu vēl 
dzīva un tik 

vesela, cik vese-
la varu būt savos 84 

gados. Negribu, lai mani 
uzveic ārstu izrakstītās zāles! 
Daudzi zāļu lietotāji nomirst 
pirms Dieva noliktā laika. Es 

Elza Ulpe

El
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Ir pienācis laiks atvadīties no 
vasaras! Augusta mēneša pē   dē-
jās piektdienas vakarā, 31. da  tu-
mā, Filadelfijas Brīvo latvju 
biedrībā labā sabiedrībā varēs 
pie letes veldzēties. Bet ne tikai, 
jo varēs arī izprast, vai neizprast 
visuma mistēriju ar dzejas pa  lī-
dzību, respektīvi , atklāt to, kā nav, 
tāpat kā Higsa bozonu. Kuŗu 
dzej  nieku nedrīkst nosaukt vār-
dā un kāpēc? Vai šis dzejnieks 
vispār pastāv, vai arī kā Higsa 
bozons tas meklējams tikai kā 
dzirkstele gaŗā tunelī zem Švei-
ces alpiem milisekunžu sprā dzie-
nos? Un vai tas, ko viņš rada, ir 
dzeja vai drīzāk nedzeja?  

Šie pasaules mistēriju risi nā-
jumi kutinās visas mūsu maņas, 

120x120 Filadelfijā.
Kuŗš dzejnieks līdzinās

Higsa bozonam? 
bet šajā vakarā atbildīgie kuti-
nātāji būs Modris Mednis, Ivars 
Stonins, Laris Krēsliņš, un 
Ādams Bērziņš. Nāciet visi! Sā  -
kums iepriekš neprognozējamā 
stundā, kad neparedzamā sa  tik-
smes straume būs noskrējusi.

Ziņas un jaunumus par BLB 
jubilejas gada notikumiem var 
atrast tīmeklī www.latviansoci-
ety.com; var atskatīties uz jau no -
tikušo 120. jubilejas gada blo  gā 
www.fblb120.blogspot.com. 
Nā   kamais jubilejas gada sarī ko-
jums 7.-8. septembrī, mākslas 
izstāde “30 zem 30” ar jaunajiem 
latviešu un Filadelfijas ameri-
kāņu mākslinieku darbiem.

Sandra Milevska

pārtaucu lietot lipitoru, kas it kā 
samazina cholesterola līmeni, 
un mans prāts stundu pēc stun-
das sāka noskaidroties. Tas bija 
2011. gada jūlijā, pirms gada. 
Tagad jūtos gandrīz tikpat nor-
māli kā pēc sirds operācijas 
2006. gadā.”

Paldies Dievam, ir ārsti, kuŗi 
pacientiem neuzspiež choles-
terola apkaŗošanas medikamen-
tus, jo saprot, ka ar tiem neko 
nav iespējams mainīt. Daba 
cholesterola vielmaiņu iedibi-
nā jusi tik stingri, ka pārska ņo-
šana neizdodas nekādiem me  -
dikamentoziem paņēmieniem, 
vienīgi kustība (vai dzīvesveids 
kopumā) mazliet pasvārsta viel-
maiņu. Iedzimtie dotumi ir 
stiprāki par ārstiem. 

Laikraksta kapitāls ir tā la   sī tājs: 

gan kopumā gan katrs viens. 
Elza Ulpe Laikam ir uzticīga 
ilgus gadus, viņu interesē citu 
tautiešu laikrakstā publicētie 
dzīvesstāsti un agrāko gadu 
fotoattēli. Prieku sagādā grā-
matas, puķes, bieži ciemos at  -
brauc meita, kas dzīvo netālu. 
Elza Ulpe nav nedz domās, nedz 
darbos palikusi vecajos laikos, 
viņa darbojas ar datoru, raksta 
gaŗas pārdomu vēstules e-pastā, 
piebilstot: „Dzīve ir skaista. 
Esmu pateicīga Dievam par 
katru stundu.” 

Lai tas ir kā pamudinājums 
ne vienam vien senioram sa   dū-
šoties un sākt darboties ar maz-
bērnu „vecās paaudzes” dato-
riem, jo mācīties, apgūt ko 
jaunu nekad nav par vēlu. 

Am
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Kopkoŗa koncerta programma: 
kā glezna, kuŗā redzamas visas 
krā sas, ko Mūzikas nozare Er  -
nesta Brusubārža III vadībā uz šī 
koncerta audekla likuši.

Sākums, pats audekls – Milvoku 
teātŗa zāle. Pajauna, liela, ērta, ie -
spaidīga, bet neuzkrītoša un gau-
mīga, ar lielu skatuvi. Vietas pie -
tiek visiem – koristiem, klausī-
tājiem un nelielam orķestrim, 
kas novietots laukumā uz zāles 
grīdas, tieši pie skatuves, kur 
atrastos parastā orķestŗa „bedre“. 

Uz skatuves kopkoris. Skatuves 
aizmugures siena aiz koristiem 
klāta lielā plīvurā. Vienkrāsainais 
priekškars rozīgi oranžā krāsā, tā 
saistību ar kaut ko latvisku gan 
nevarēju izgudrot, bet krāsas ir 
un paliek gaumes lieta. Koncerta 
laikā centos par šo krāsu ne   do-
māt. Uz  priekškara ar projektora 
palīdzību atainots balts Dziesmu 
svētku logo, gan diezgan neass. 
Pieņemu, ka kādu technisku ie  -
meslu dēļ to nevarēja „uzasināt“. 
Nekas! Arī uz to centos neska-
tīties. Tas taču bija tikai fons,un 
ne jau galvenais... 

Pārskatot programmu, ikviens 
var visu izpētīt – dziesmas, to 
secību, diriģentu vārdus, kuŗš 
diriģē kuŗas dziesmas... 

Vienmēr bijis fascinējoši, ir pēc 
Kopkoŗa koncertiem tos pārrunāt 
ar citiem. Arī pēc šī koncerta dzir-
dēju dažādas atsauksmes, dažā-
dus sajūsmas līmeņus. Gaumes 
ir tik atšķirīgas, vienam kaut kas 
patīk, citam ne. Katram ir savi 
uzskati, un droši vien tāds kon-
certs, kas ir pilnībā apmierinājis 
visus, vēl nav bijis.

Uzņemoties atbildību par 
Dziesmu svētkiem, Mūzikas no -
zare manto atbildību par kon-
certa saturu. Tas vien varētu būt 
iemesls rīkot svētkus, jo saliekot 
programmu, var to veidot ar dzies-
mām, kas Mūzīkas nozarei tuvas 
un īpašas, kā arī īstenot savu vēl mi 
sniegt klausītājiem augstvērtīgu 
koncertu. Iespēja salikt tik vērie-
nīgas un svarīgas koncertu pro-
grammas mums, diemžēl, gadās 
ļoti reti. Pārāk reti tiekam pie šī 
audekla, cits netiek nekad. Gal ve-
nais mākslinieks šim koncertam ir 
Ernests Brusubārdis III sadarbībā 
ar savu tēvu un ar Mūzikas no   za-
res dalībnieku at   balstu. Katrs klau-
sītājs un korists pats novērtēja 
dziesmu izvēli un dziesmu se  cī bu. 
Kad diezgan pa  sen pirmo reizi 
rokās paņēmu Kopkoŗa nošu krā -
jumu, jūsmoju par dziesmām, ku -
ŗas atradu satura rādītājā. Ernests, 
nemaz to nezinot, bija izvēlējies vai-
 rākas no man mī   ļākajām dzies mām. 
Domāju, ka te katrs klausītājs va -
rēja atrast, par ko jūsmot. Dzies-
mas atspo guļo Ziemeļamerikas 
un Latvijas komponistu daiļradi. 
Pietrūka var būt tikai Jāņa Cimzes. 
Atspogu ļotas ir arī dažādas pa -
audzes, ie   skaitot mūslaiku kom-
ponistus. Plaša krāsu palete, 
interesanta krāsu izvēle.

Koncerts tika svinīgi atklāts ar 
T. Ķeniņa „Fanfarām“, ar kuŗām 
atklāti jau vairāki Amerikas un 
Kanadas dziesmu svētki. Tās cēli 
un vareni spēlēja pūšaminstru-
mentu izlase no nelielā orķestŗa. 

Programmā paredzēts, ka visus 
uzrunās Latvijas kultūras minis-
tre, taču sakarā ar  sarežgījumiem 
lidojumos viņa diemžēl laikā 
neieradās. Ministres vietā visus 
sveica Rīcības komitejas priekš-
sēdis Andris Kursietis.

Kurzemīte, Dievzemīte
Kopkoŗa koncerts XIII Vispārējos latviešu dziesmu svētkos Milvokos

Dalībnieki. Pats galvenais – kop-
koris! Pieteikušies bija 20 koŗi un 
atsevišķi dziedātāji, kopā sanākot 
ap 430 dziedātāju. Dziedātāji pār-
stāvēja vismaz septiņas valstis: 
Angliju, Austrāliju, Īriju, Kanadu, 
Latviju, Tobago un, protams, ASV. 
Bija dziedoņi, kas bija mērojuši 
tālus un dārgus ceļus, lai stāvētu 
kopkoŗa rinādās. Spēcīgi un pre-
cīzi skanēja visas balsis – soprāni, 
alti, tenori un basi.

Orķestris. Tā sastāvā profesio-
nāli vietējie mūziķi kopā ar lat-
vie šiem Artūru Jansonu, Juri Ķe -
niņu, Ernestu Brusubārdi IV un 
viņa brāli Kristiānu Brusubārdi.

Soliste: soprāns Indra Brusu-
bārde.

Koncerta programmas pietei-
cējs: Miķelis Abuls.

Diriģenti. Saraksts redzams pro-
 grammā. Tajā vairums jau ļoti 
pazīstamu vārdu. Zinu, ka ikvie-
nam no šiem diriģentiem ir savi 
fani. Vairums diriģentu no ASV, 
Kanadu pārstāv Vizma Mak siņa, 
bet no Latvijas ir šo svētku viesu 
koŗa „Ogre“ diriģents Jānis 
Zirnis.

Rezultāts ļoti patīkams. Koris 
skanēja skaisti. Labi saliedētas 
balsis. Dziesmas varēja brīvi 
baudīt.

Diriģenti kā gleznotāji nostāju-
šies sava audekla priekšā, ar saviem 
žestiem padarīja par dzirdamām 
katrā dziesmā ierakstītās krāsas. 
Domāju, ka nebiju vienīgais, kuŗš 
baudīja arī katra diriģenta īpašo 
pieeju. Šie talantīgie, pašaizlie-
dzī gie un dedzīgie mākslinieki 
godam pārstāvēja savas mājas 
pilsētas koŗus un vispārējo lat-
viešu diriģentu līmeni. Diriģenti 
Pauls, Aija ar meitu Ingrīdu, abi 
Ernesti, II un III – tēvs un dēls, 
Andrejs, Vizma, Gunta, Māra, 
un Jānis. Paldies viņiem par koŗa 
mākslā ieguldīto mīlestību! Ie  -
vērojāt, ka šajos svētkos diriģē 
divi vecāki ar bērniem? Tas 
varbūt notiek pirmoreiz. 

Skumjāk bija redzot, ka di   ri-
ģentu lokā šoreiz trūkst divu no 
visilgāk kalpojušajiem koŗu va   do-
ņiem – Arvīda Purva no Toronto 
un Roberta Zuikas no Kalamazū. 
Abiem jau cēli gadi, vairs nevar 
izbraukāt visur kā agrāk. Roberts 
pēc pieciem mēnešiem svinēs 
savu 100. dzimšanas dienu! No  -
vēlam abiem latviešu koŗa mū  zi-
kas milžiem visu to labāko, un lai 
viņi zina, ka viņu mūža ieguldī-
jums Dziesmu svētkos un koŗa 
mūzikā nav aizmirsts.

Koncerts turpinās. Pēc pirmā, 
atklāšanas posma, kuŗā dzirdējām 
„Fanfaras“, ASV un Latvijas himnas, 
kā arī Ābeles izjusto „Lūg ša nu“, 
sākas nākamā daļa. Te jāizceļ pir mā 
dziesma, Lolitas Ritmanes „Dzies-
ma pacelsies“ ar orķestra pavadī-
jumu. Dziesmas pozitīvās, gaišās 
krāsas bija laba izvēle. No četriem 
programmā pārstāvētajiem mūs-
dienu komponistiem, kuŗu vidū 
Aperāne, Kuprisa un Mežaraups, 
cik man zināms, Lolita bija ne 
vien vienīgā, kas bija svētkos, bet 
viņa arī dziedāja kopkorī, un ne 
jau pirmo reizi. Dziesmai bei-
dzoties, klausītāji ar aplausiem 
izteica Lo  litai savu atzinību un 
pateicību.Laba izvēle bija arī 
piešķirt Loli tas Rietumkrasta 
draugam un kollēģim Paulam 
Berkoldam to diriģēt! Skaisti!

Interesants, un, kā izrādās, labs 
lēmums, bija pieškirt Čikāgas 
Ciānas draudzes jauktā koŗa di -
riģentei, Ingrīdai Dženingai (Jen-
 nings) uzdevumu diriģēt Bruno 
Skultes vīru korim komponēto 
„Aijā“. Šajā vīru koŗa iemīļotajā 
zelta repertuāra neatņemamā sa   s-
tāvdaļā Ingrīda ieguldīja visu sa -
vu sirdi. Vīri atsaucās. Klausītāji 
atsaucās, un šī bija pirmā dzies-
ma, kas bija jāatkārto.

Gribētos kaut ko pateikt par 
katru dziesmu, bet raksts jau tā -
pat sanāk pagaŗš. Tomēr piemi-
nēšu dziesmu, kuŗā sastapās divi 
īpaši meistari. Dārziņš un Zirnis. 
Zirņa vadībā īpaši  uzrunāja arī 
spēcīgā „Lauztās priedes“! 

Iepriekšējos Dziesmu svētkos 
Milvokos, 1983. gadā kopkoŗa pro-
 grammā nebija J. Vītola „Gais-
mas pils“, kas nepalika nepa ma-
nīts. Šoreiz „Gaismas pils“ bija 
tuvāk koncerta beigām, daļa no 
kulminācijas, jau ierastajā vietā. 
Arī šī dziesma bija jāatkārto. 
Ernesta Brusubārža II vadībā tā 
skanēja vareni – tā, kā tai jāskan!

Koncerta kulminācijā kopkoris, 
soliste un orķestris mums dāvāja 
Jurjāna kantāti „Tēvijai“. Šī bija 
pirmā dziesma, kuŗu diriģēja Er -
nests Brusubārdis III. Viņa va  dībā 
„Tēvija“ bija drošās rokās. Pirmo 
reizi dzirdējām arī solisti Indru 
Brusubārdi, Ernesta sievu. Katra 
dziedoņa balsij ir savs raksturs, 
sava dabas dotā „skaņa“. Manu-
prāt Indras balsi var raksturot kā 
mīlīgu, samtainu, patīkamu. Nekā 
samākslota vai samocīta. Atļaušos 
teikt, ka Indras solo ir viens no 
skais tā kajiem, kādu nācies dzir dēt.  
Man ir liels prieks par to patīkamo 
krāsu, kuŗu soliste piešķīra kon-
certam. Indras solo kantātē ska-
nēja… no sirds.

Nepārsteidza, ka arī kantāte 
bija jāatkārto, bet, kā parasti, 
tikai sākot no solo daļas.

Ernesta III vadībā un ar or  ķes-
tŗa pavadījumu kopkoris ar pub-
liku vienoti nodziedāja „Tev 
mūžam dzīvot, Latvija“. 

„Pūt vējiņi, dzen laiviņu!“ Jā, 
pašā nobeigumā visi kopā dzie-
dājām arī „Pūt, vējiņi!“ Koncerts 
ir izskanējis.

Vislielākais paldies ikvienam 

saucējs. Auseklis mums devis ne 
vien „Gaismas pili“, bet arī „Trim-
pulu“, „Pie tēvu zemes dārgās“ un 
„Beverīnas dziedoni“. Tās kļu  vu-
šas par mūsu svētku jūsmas un 
patriotisku jūtu augstāko izpausmi. 
Zenta Mauriņa raksta: „Ausekļa 
dzejā runā jauna tauta, kas sevī 
jūt neizsīkstošus spēkus, ko vēl 
šaubu rūsa nav skārusi un lielas 
vilšanās nav nogurdinājušas, tauta, 
kas grib sev radīt spožu nākotni.“ 
1873. gadā Auseklis kā korists 
piedalījās 1. Vispārējos dziesmu 
svētkos Rīgā. 

Kopkoŗa koncerta programma
Svētku fanfaras  diriģents Ernests Brusubārdis III Tālivaldis Ķeniņš
The star spangled banner diriģents Ernests Brusubārdis II  John Stafford Smith
Dievs, svētī Latviju!  diriģents Andrejs Jansons  Kārlis Baumanis
Lūgšana   diriģente Aija Vintere Brugmane Ādolfs Ābele
DZIESMA PACEĻAS...
Dziesma pacelsies  diriģents Pauls Berkolds   Lolita Ritmane
Latvijā   diriģents Jānis Zirnis   Pēteris Barisons
Še dziedāju, gavilēju  diriģente Māra Vārpa   Richards Skulte
Birzēm rotāts   diriģente Gunta Plostniece  Volfgangs Dārziņš
Ceļš uz dzimteni  diriģente Vizma Maksiņa  Jānis Zālītis
Ģērbies, saule, sudrabota diriģents Andrejs Jansons  Anita Kuprisa
DZIESMA DZĪVO...
Dziedot dzimu  diriģente Vizma Maskiņa  Alfrēds Kalniņš
Šūpo mani māmulīte  diriģente Ingrīda Dženinga (Jennings) Imants Mežaraups
Es ar sauli saderēju  diriģents Ernests Brusubārdis II  Jānis Kalniņš
Tumša nakte   diriģente Māra Vārpa   Emilis Melngailis
Noriet saule vakarā   diriģente Gunta Plostniece  Jānis Norvilis
Div` pļaviņas es nopļāvu diriģents Andrejs Jansons  Alfrēds Feils
DIESMA GAVILĒ...
Mazs bij` tēva novadiņis diriģente Aija Vintere Brugmane Helmers Pavasars
Uz kalniņa dziedāt gāju diriģents Jānis Zirnis   Valentīns Bērzkalns
(Sieviešu korim)
Ai, zaļā līdaciņa  diriģente Gunta Plostniece  Tālivaldis Ķeniņš
Pār pļaviņu pāriedama diriģents Pauls Berkolds   Dace Aperāne
Līgo    diriģente Māra Vārpa   Jēkabs Graubiņš
DZIESMA VIENO...
Aijā (Vīru korim)  diriģente Ingrīda Dženinga (Jennings) Bruno Skulte
Varoni gaidiet!  diriģente Aija Vintere Brugmane Imants Kalniņš
Lauztās priedes  diriģents Jānis Zirnis   Emīls Dārziņš
Zibsnī zvaigznes aiz Daugavas diriģente Vizma Maksiņa  Zigmars Liepiņš, 
         (Jāņa Liepiņa aranžējums)
Gaismas pils   diriģents Ernests Brusubārdis II  Jāzeps Vītols
Tēvijai   soliste Indra Brusubārde  Andrejs Jurjāns
Tev mūžam dzīvot, Latvija diriģents Ernests BrusubārdisIII  Jānis Mediņš

koristam. Arī Rīcības komitejai 
Andŗa Kursieša vadībā un īpaši 
Ernestam Brusubārdim III un 
vi  siem Mūzikas nozares dalīb-
niekiem. Paldies diriģentiem, so -
listei, orķestrim! Paldies technis-
kajiem darbiniekiem! 

Auseklis, dziesmas „Gaismas 
pils“ teksta autors, savu dzeju sāk 
ar vārdiem: „Kurzemīte, Dievze-
mīte, brīvas tautas auklētāj‘!“ 
Auseklim lemts bija dzīvot tikai 
29 gadus. Viņa galvenais mērķis – 
tautu virzīt uz nacionāliem dar-
biem, audzināt jauniešus na   cio-
nālā garā. Viņš bija tautiskās 
pašapziņas modinātājs un cīņā 

Pateicoties šim koncertam, var-
būt kāds klausītājs nolems dzie-
dāt latviešu korī, piedalīties nā  -
kamajos Dziesmu svētkos. Var būt 
kāds jaunietis nolems iesaistīties 
latviešu mūzikā, kļūt par mūsu 
tautas nākamo ievērojamo kom-
ponistu, diriģentu vai dzejnieku. 

Pateicoties visiem dalībniekiem 
un publikai, vēstures lappusēs 
iemūžināti vēl vieni Amerikas 
latviešu dziesmu svētki. Lai tie 
nebūtu pēdējie! Iemūžināts vēl 
viens Kopkoŗa koncerts. Tas bija 
skanīgs, tas bija skaists! 

Armands Birkens
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Irma Jaunzeme

Vidvuds Štrauss

Tas bija bēgļu laikā 1916. ga   da 
25. novembŗa vakarā. Uz Lielā 
teātŗa skatuves – Maskavas un 
Petrogradas latviešu apvieno-
tais koris. Trīssimt koristu vidū 
arī Petrogradas konservātorijas 
studente Irma Jaunzeme.

Kad koŗa priekšā nostājās Jā -
zeps Vītols, Irma pēkšņi atcerējās 
mirkli, kad viņu ieraudzījusi pir-
moreiz. Tas bija pirms gada, pir -
majā mūzikas teorijas nodarbībā. 
Pēc lekcijas, pārliecinājies, ka 
viņa priekšā ir īsta latviete, un 
izjautājis studenti, profesors uz  -
zināja, ka Irma dzimusi balt-
krievu zemē. Turīgie Gulbīši bija 
nosprieduši, ka meitai Evelīnai ne  -
cilais Pēteris Jaunzems nav īstais. 
Mīlestība tomēr bija stiprāka. 
Jaunie sasparojās, pameta vecāku 
mājas un aizbrauca uz Minsku, kur 
apprecējās. Sīkstajam Pēterim 
Jaunzemam ar laiku izdevās iz   sis -
ties uz augšu, ieņemt labu kroņa 
ierēdņa vietu. Jaunzemi nopirka 
zemes gabalu, uzcēla māju, ieko-
pa dārzu. Uzradās atvases: 1897. 
gadā – Irma, 1899. – Flora, 1901. 
– Evelīna un 1904. – Elfrīda. No 
mazām dienām meitiņas dzirdēja 
mātes dziedātās latviešu tautas-
dziesmas un piebalsoja. Irma bija 
apveltīta ar absolūto dzirdi. Mājās 
drīz vien jau stāvēja klavieres, 
nā   ca mūzikas skolotāja. Vecāki 
no   lēma: Irmai jāmācās kon ser-
vātorijā.

Tautasdziesmu ceļš
Konservātorijā sekmes bija la  -

bas, balss brīvi skanēja Petrogradā 
latviešu korī un arī kā solistei, 
dziedot latviešu tautasdziesmas 
Vītola klavieŗu pavadījumā.

Konservātorija pabeigta. Bet 
Krievijas imperijas vairs nav, ir 
juku laiki. Irma Jaunzeme četrus 
gadus piedalījās jaunās varas kul-
 tūriestāžu un sarkanarmijas po -
lītdaļu rīkotajos koncertos Uk -
rainā, Krimā, pie Volgas. 1921. 
gada beigās, saņēmusi ziņu par 
tēva nāvi, Irma kopā ar vīru Gri-
 goriju Vengerovski atgriezās Min -
skā. Izrādījās, ka tēvam –  “kontr-
revolūcijas atbalstītājam” dzīvību 
atņēmusi čeka, jo jaunākās mei-
tas Elfrīdas pielūdzējs bijis baltg-
vardu virsnieks, pretestības orga-
nizācijas vadītāja Borisa Savin-
kova adjutants. Mājās sēras un 
nabadzība. Irma divatā ar māsu 
dodas uz laukiem mainīt atlikušās 
mantas pret pārtiku. Atgriežas ne 
tikai ar ēdamo, bet arī daudzās 
sādžās pierakstītām tautasdzies-
mām. Kad kultūras dzīve Balt-
krievijā atdzīvojas, Irma Jaun ze me 
uzstājas koncertos. Viņas reper-
tuārā nu pārsvarā ir tautasdzies-
mas. Izdodas izdot 60 savākto 
baltkrievu tautasdziesmu krā ju-
mu, sākt paidagoģes darbu. Nāk 
atzinība: Baltkrievijas Nopelniem 
bagātās skatuves mākslinieces 
goda nosaukums.

1929. gadā Irma kopā ar ģimeni 
pārcēlās uz Maskavu un drīz vien 
jau bija viena no vispopulārāka-
jām dziedonēm savienībā. Tau-
tas dziesmu vākšana un māksli-
nie ciska apgūšana nu ir viņas 
mūža darbs. PSRS Zinātņu aka-
dēmijas etnografijas nodaļa at -
bal stīja mākslinieces braucienus 
pēc dziesmām pie ziemeļu, Tālo 
Austrumu, Vidusāzijas tautām. 
Viņa pirmā sāka dziedāt tautas-
dziesmas simfoniskā orķestŗa 
pavadījumā. Sākās ārzemju kon-

Irma Jaunzeme – „talantīga kā velns”
1940. gadā viņa dziedāja “Rīga dimd!” pēc Andreja Višinska lūguma

certturnejas uz Ķīnu, Koreju, 
Japānu, kur viņas dziedāšanu 
klausījās imperātora ģimene, 
pēc tam uz Vāciju un Poliju. 
1929. gada 7. maijā Maksims 
Gorkijs vēstulē rakstniecei Olgai 
Foršai par Jaunzemi rakstīja: 
“Talantīga kā velns!” Tā paša 
gada beigās “velns” ieradās ve  -
cāku dzimtenē un rakstīja uz 
Maskavu: “Rīga, 1929. gada 5. 
de   cembrī. Mana dārgā, mīļā mā -
miņ! Man visu laiku liekas, ka es 
guļu un redzu brīnišķīgu sapni, 
un baidos uzmosties. Pirmais 
koncerts notika 2. decembrī Na -
cionālajā operā. Vai es varēju 
iedomāties, ka dziedāšu tādā 
teātrī un publika tik jūsmīgi 

Te ir ārzemes
1940. gada jūlija sākumā PSRS 

Mākslas lietu komiteja saņēma 
valdības uzdevumu: steidzami 
komplektēt koncertgrupas sūtī-
šanai uz okupētajām Baltijas val-
stīm. Jaunzemi iekļāva grupā, 
kuŗa devās uz Latviju. Maskavā 
Gļinkas Centrālajā mūzikas kul-
tūras mūzejā glabājas viņas to 
dienu vēstules, kas rakstītas 
vī ram uz Maskavu.

“Rīga, 1940. gada 15. jūlijs. 
Romas viesnīca, septiņi no rīta. 
Vakar pusvienpadsmitos vakarā 
ieradāmies Rīgā. Mēs esam sep -
tiņi: Ļoļa Ļepešinska (Lielā teātŗa 
baleta soliste Olga Ļepešinska), 
Marina Kozolupova (vijolniece), 

[Broņislava] Zla  to-
gorova, [Marks] 
Rei zens (operas so -
listi), [Emanuils] 
Kaminka (daiļla sī-
tājs) un [Aleksejs] 
Zibcevs (koncert-
meistars). Vilcienā 
satiku Reiteru, ope-
ras diriģentu, viņš 
atgriezās no mak-
šķe rēšanas. Rīga sa -
gaidīja mūs ar lietu 
un negaisu. Vakari-
ņas un neliels ban-
kets bija pie Švarca, 
atgriezāmies vēlu 
naktī. Rīga nav 
mainījusies. Skaista 
pilsēta, tīra, mājīga. 
Visi veikali strādā, 
vitrīnas spīd un lai-
stās, tajās – lieliskas 
preces. Te ir īstas 
ārzemes. Pret krie-
viem izturēšanās la -
ba. Visur dzirdama 
krievu valoda. Va -
kar sākās Saeimas 
vēlēšanas. Plīvo Lat-
 vijas un sarkanie 

karogi. Šodien pusvienpadsmi-
tos mums jābūt vēstniecībā uz 
pieņemšanu.” – “Tikko atnācām 
no vēstniecības. Vladimirs Kon-
stantinovičs [Derevjanskis], mū -
su vēstnieks, patīkams cilvēks, 
taču galvenais ir tas, ka šeit atro-
das Višinskis, Andrejs Januar-
jevičs. Grūti ir izteikt, cik viņš ir 
pievilcīgs: sēdēja kopā ar mums, 
izjautāja, uzmundrināja. Viņu in -
    teresēja mūsu programmas. Kad 
nosaucu savu, Višinskis palūdza 
vēl nodziedāt “Rīga dimd!”.”

“Ķemeri, 17. jūlijs. Vakar dienā 
pēc Višinska rīkojuma mūs atveda 
uz šejieni. Te viss kā pasakā. Sa   na-
torija – augstākas klases nekā Bar-
vichā (valdības sanatorija netālu no 
Maskavas. – Aut.). Katram tika 
atsevišķa istaba ar visām ērtībām 
un balkons, no kurienes skatāmi 
ziedi un mežs. Un tas viss – bez 
maksas. Vakarā bija pirmais kon-
certs Nacionā lajā operā. Mums 
pievienoja Maskavas Dailes te   āt  ŗa 
aktieŗus un Baltijas kaŗa apgabala 
ansambli. Kad uznācu uz ska tu-
ves, sākās ovācijas. Pirmās dzie-
dāju latviešu tautasdziesmas.”

Irma uz balkona
“21. jūlijs. Vakarā bijām vēst-

niecībā, tāpēc ka notika de  mon-
strācija. Cilvēku bija jūra, rokās 
sarkani karogi, lozungi ar prasību 
pievienot Latviju Padomju Sa  vie -

nībai. Mēs kopā ar Višinski stā -
vējām uz vēstniecības ēkas bal ko-
na un sveicām demonstrantus. An -
drejs Januarjevičs sa   cerēja uzsau-
kumus, es tos tulkoju un skaļi 
izsaucu latviski. Reizens dziedāja 
“Varen plaša mana zeme dzimtā”, 
mēs viņam pievieno jāmies.”

“Rīga, 26. jūlijs. Kirchenšteins, 
Saeimas prezidents, uzaicināja 
Ļoļu, Marinu un mani rīt pa  vi-
zināties ar jachtu pa Daugavu. 
Tas būs brīnumaini!”

“27. jūlijs, astoņi no rīta. Līst 
nepārtraukti, jachtas nebūs... Vei  -
kalos ārprāts: milzīgas rindas, jo 
sākusies nacionālizācija. Mēs par 
savu niecīgo naudiņu nevaram 
nopirkt neko, tāpēc ka cenas 
cēlušās 3 – 4 reizes.”

Pēc 9. augusta atvadu koncerta 
Rīgā, atgriezusies mājās Maskavā, 
Irma Jaunzeme paņēma sakrā ju-
šās avīzes un Izvestija 1. augusta 
numurā izlasīja braucienā iepa zī tā 
jaunā varasvīra Viļa Lāča rakstu, 
kas atstāja savādu iespaidu. “Visa 
latviešu tautas dzīve bija kā 
šausmīgā murgā. Tajā pašā laikā 
neliela neliešu saujiņa laupīja un 
iztirgoja tautas mantu, kļūstot ar 
katru dienu asinskārāka un ne -
kaunīgāka. Pāri Latvijai izpletās 
melna reakcijas nakts. Tā bija 
vakar. Bet šodien? Kā notika šis 
brīnums, šī lielā pārvērtība? Mēs 
zinām, kā tas notika. Neaizmir-
stamajā 17. jūnijā no rīta uz Lat -
vijas ceļiem parādījās sarkanās 
armijas kaŗavīri, un vienas dienas 
laikā sabruka krāpšanas, lieku lī-
bas un tirannijas kāršu namiņš. 
(..) Padomju valsts dēli atbrīvoja 
mūsu zemi no verdzības važām 
un atdeva darbaļaudīm brīvību. 
Pienāca jaunās dzīves rīts.”

Drosmīga palīdzība
1940. gada beigās pie Jaunze-

miem atnāca nelaime: Irmas 
māsa Flora, kas dzīvoja Ļeņin-
gradā, bija izsaukta uz “lielo 
māju” – NKVD pārvaldi – un at -
 griezusies savā istabā pakārās. 
Pēc tam Irmu Jaunzemi skāra arī 
Latvijas tautiešu traģēdija. 1942. 
gada janvārī, kad fronte atradās 
netālu no Maskavas, pienāca vēs-
 tule. “Ļoti cienītā Irma Petrovna! 
Vispirms lūdzu jūs atcerēties 
savu jaunības draugu Čarli. 1941. 
gada 14. jūnijā Čarli un mani, 
viņa sievu, un bērnu no mūsu 
mājas “Lāči” aizveda uz Sibiriju 
katru savā ešelonā. No tā laika es 
vīru neesmu redzējusi. 1941. ga   da 
26. septembrī Tichtetā, kur mūs 
atveda, dzemdēju viņam otru dēlu. 
Dārgā Irma Petrovna, piedodiet 
man par to, ka tā jūs uzrunāju, 
no vīra es zināju, cik augsti viņš 
vērtē jūsu draudzību. Tagad es 
vēršos pie Jūsu sirds: varbūt ir 
kāda iespēja uzzināt, kur atrodas 
mans vīrs. Es ar mazuļiem (vie-
nam divi gadi divi mēneši, otram 
trīs mēneši) esmu palikusi bez 
eksistences līdzekļiem. Mani pie-
ņēma darbā aptiekā uz pusslodzi, 
saņemu dienā 1,5 kg maizes un 
algu 100 rbļ. mēnesī. Tagad jūs 
varat spriest par manu dzīvi. 
Vēlreiz ļoti lūdzu Jūs: palīdziet 
man atrast vīru, citādi es aiziešu 
bojā. 1942. gada 7. janvārī. Mana 
adrese: Krasnojarskas novads, 
Krasnojarskas rajons, Tichtetas 

ciems, aptieka nr. 31. Ar sirsnīgu 
sveicienu, Valija Krūmiņa.”

Pēc mēneša otra vēstule. “Dār-
gā Irma Petrovna! Varbūt Jūs 
atļausiet man rakstīt Jums dzim-
tajā valodā, tāpēc ka krievu valo du 
iepazinu tikai šeit, Sibirijā. Sūtu 
Jums vissirsnīgāko pateicību par 
siltām jūtām un palīdzību maniem 
bērniem! Šeit visi pār dzīvojumi 
man ir asāki varbūt tamdēļ, ka viss 
jāpanes vienai: bēdas dziļākas, 
prieks lielāks. Tādu lielu prieku es 
piedzīvoju tad, kad saņēmu Jūsu 
vēstuli. Viņa man mazina to iz  -
nīcības sajūtu, kuŗa tik bieži mani 
pārņem šeit svešumā un svešos 
ļaudīs. Man nav citas vēlēšanās kā 
vien saglabāt mazo dzīvībiņas. Es -
mu darījusi visu, kas bijis manos 
spēkos. Līdz šim pārtiku, pārdo-
dama savas līdzpaņemtās drēbes, 
bet nu arī tās ir izbeigušās un nā -
 kotne liekas draudoša un drūma, 
tādēļ nolēmu lūgt jūsu palīdzību 
atrast manu vīru, varbūt caur Mas-
 kavas NKVD. Mans vīrs nekad 
nekādās polītiskās partijās nav 
sastāvējis. Viņš strādāja Rīgā par 
tiesnesi. Bija lojāls pret padomju 
varu, un tāpēc es ceru, ka viņš ir 
brīvībā.” Sarakstīšanās un Irmas 
Jaunzemes palīdzība turpinājās. 
Valija Krūmiņa gada beigās rak-
stīja uz Maskavas NKVD, bet at  -
bildi par vīra likteni nesaņēma. 
Viņa nezināja, ka Čarlija – Kārļa 
Krūmiņa mokām jau pienācis 
gals. Viņš nomira Sverdlovskas 
apgabalā, Sevurallagā, 1942. gada 
16. jūlijā. Valija Krūmiņa un 
Irma Jaunzeme to uzzināja tikai 
pēc daudziem gadiem.

“Izsvītrotā” 
māksliniece

Kaŗa gados Jaunzeme bija fron-
tes koncertbrigāžu dalībniece. Kad 
1944. gadā nodibināja medaļas par 
Maskavas un Ļeņingradas aizstā-
vēšanu, mākslinieci apbalvoja ar 
abām. Bet sirdī bija rūgtums. 1945. 
gada 19. aprīlī viņa ierakstīja die-
 nasgrāmatā: “Komiteja joprojām 
izturas pret mani kā pret pabērnu. 
Es esmu pilnīgi “mirusi” kā ak  -
trise. Tiek darīts viss, lai mani aiz -
mirstu, no visiem sarakstiem iz  -
svītro. Plates – izsvītrot! Toņfilmu 
– izsvītrot! Koncerts valdībai – 
izsvītrot! Bet atkal ne pateicības, 
ne atzinības...”

1946. gada februārī. Kad pēc 
ilgas un grūtas slimības nomira 
vīrs, pārvarējusi bēdas un nievas, 
māksliniece devās uz dzimto Min -
sku, no turienes uz Kēnigsbergu, 
Viļņu, Kauņu un Rīgu un atkal 
valdzināja klausītājus. Pēdējais 
brauciens uz Rīgu notika 1948. 
gadā. Koncerti 29. februārī LU 
aulā, 1. martā Krievu drāmas te  -
ātrī. Laikrakstos par to: “Apbrī no-
jamas ir Irmas Jaunzemes spējas 
piemēroties katras tautas īpat nī-
bām, sniedzot dziesmu tādā veidā, 
kā to dzied tauta. Koncertam bija 
lieli panākumi, un publika māk-
slinieci atlaida tikai pēc daudzām 
piedevām.”

Koncertdarbība turpinājās, klāt 
nāca paidagoģes darbs un prieks 
par daudzo audzēkņu panāku-
miem. Viena no audzēknēm bija 
pasaulslavenā Ludmila Zikina. 
Toties vara atzinību izsniedza 
skopi: 60 gadu jubilejā Krievijas 
Tautas skatuves mākslinieces no -
 saukumu, pēc desmit gadiem – 
pirmo un pēdējo ordeni.

Irmas Jaunzemes balss apklusa 
uz mūžiem 1975. gada 17. aprīlī.

mani uzņems! Aiz kulisēm mani 
ielenca vesels pūlis, mani apskāva, 
skūpstīja, bija asaras. Saņēmu trīs 
ziedu grozus un daudz buķešu. 
Vakar PSRS vēstniecībā bija 
rauts, klāt bija Saeimas deputāti, 
diplomāti, žurnālisti, režisori un 
mūziķi. Es dziedāju un saņēmu 
daudz pateicību. Operā būs vēl 
divi mani koncerti, pēc tam 
brauksim uz Liepāju, Jelgavu un 
Daugavpili. Rakstiet man uz 
adresēm: Rīga, Nacionālā opera, 
Prandes kungam, Irmai Jaun-
zemei. Te būsim līdz janvārim.”

1933. gadā Irma tika pagodi-
nā ta ar Krievijas Nopelniem 
bagātās skatuves mākslinieces 
nosaukumu.

1935. gada februārī viņa sa -
ņēma no Teodora Reitera uzai-
cinājumu atkal dziedāt Latvijā. 
Bet varas attieksme bija mai-
nījusies. Uz ārzemēm viņu vairs 
nelaida. 1937. gadā nomira māte. 
Latviešu klubs slēgts. Pazīstamie 
latvieši pazuduši. Pēc diviem 
gadiem Maskavas un Ļeņingradas 
filharmonija gatavojās svinēt 
Irmas Jaunzemes daiļrades 20 
gadu jubileju un lūdza augstāko 
varu piešķirt viņai Krievijas 
Tautas skatuves mākslinieces no -
saukumu, apbalvot ar ordeni, 
taču cieta neveiksmi, jo padomju 
tautām bija jāgodina lielais va -
donis Staļins 60 gadu jubilejā.
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Uzvārdu un, 
plašāk, person-
vārdu rakstība 
latviešu valodā 
ir tema, par 
ku  ŗu domu ap -
maiņa un ie -
do  mātu zobe-
nu šķinda pē -

dējā gadsimta laikā uzplaiksnī 
atkal un atkal. Jau 1921. gadā 
viens no visu laiku izcilāka -       
jiem latviešu zinātniekiem va  -
lod nieks Jānis Endzelīns iesais-
tās dis  kusijā ar Rīgas vācu laik-
rakstā Rigasche Rundschau pub-
licētā raksta „Zur amtlichen 
Vers tümmelung von Familien na-
men” (Par uzvārdu oficiālu krop-
ļošanu) autoru (parakstījies ar 
hk.), kuŗš sūdzoties, ka „latviešu 
ierēdņi sakropļojot vācu uz   -      
vār dus, tērpdami tos latviešu 
formā”, un rakstot, ka „vajagot 
rīkoties pēc Rietumeiropas pa -
rauga, kur uzvārdos paturot ori-
ģināla rakstību” (kā redzam, šī 
ideja bijusi aktuāla – vismaz vā -
cu autora izpratnē – jau pirms 
deviņdesmit gadiem!). Izteik-
damies gana asi – kā tas rakstu-
rīgs gan slavenajam valodnie-
kam personiski, gan tā laika 
polemikas kultūrai kopumā, –       
J. Endzelīns nosauc minēto raks-
tu par aplamu un piebilst: „Ie -
pa zīties ar pārrunājamo priekš-
metu raksta autors nav papūlē-
jies, un tāpēc tam nebūtu pie-
griežama nekāda vērība, ja tas 
tomēr vienu un otru lasītāju ne -
varētu apmulsināt.” Un savas 
nelielās, laikrakstā Latvijas Sargs 
publicētās replikas turpinājumā 
J. Endzelīns norāda, ka latviešu 
rakstība ir fonētiska, arī uzvārdi 
jāraksta saskaņā ar mūsu raks-
tības pamatiem, bet, ja nu kāds 
vācietis, kuŗa uzvārds vāciski ir 
Liebermann, negrib to latviski 
rakstīt Lībermanis, tad: „Tā nu 
vienkārši ir valsts valodas tie -
sību nievāšana” (Endzelīns J. Par 
uzvārdu rakstību latviešu va -
lodā. Darbu izlase. 31 sēj. Rīga: 
Zi  nātne, 1979, 92–93).

Savukārt no mūsdienu pub -    
li    kā cijām ir vērts pieminēt            
Inas Druvietes rakstu (Druviete 
I. Septiņreiz nomērīsim, ja         
vien īstais laiks griezt. – Dru-
viete I. Skatījums. Valoda, sabied-
rība, polītika. Rīga: LU Akadē-
miskais apgāds, 2010, 107–111; 
pirmpublicējums 2000. gadā 
laik rakstā Diena, pārpublicēts 
arī Montrealas Latviešu Bied rī-
bas Ziņotājā). Šajā rakstā lie tišķi 
izanalizēti argumenti par un  
pret pašreizējām latviešu valo-
das normām cittautiešu per -
son vārdu rakstībā, autorei atzīs-
tot, ka problēma ir sarežģīta un 
vienkāršs risinājums tai nav re -
dzams. Tomēr eventuālas refor-
mas personvārdu rakstībā au -
torei tobrīd – 2000. gadā – šķi-
tušas pāragras, par daudz svarī-
gāku atzīta – nenoliedzami pa -
matoti  – nepieciešamība nostip-
rināt latviešu valodas pozicijas 
kopumā.

Tiktāl – atsauces uz autoritā-
tēm, bet nu laiks ķerties pie lie-
tas būtības. Un vispirms būtu 
nedaudz jāieskatās vēsturē. Gan 

PA R  M Ū SU  VA L OD U

VAI UZVĀRDU PŪCEI ASTE ZIEDĒS?
senākos laikos, gan jo skaidrāk 
pamanāmi kopš 17. gadsimta, 
no kuŗa saglabājušies pirmie 
nevis sporadiski atrodamie, bet 
liela apjoma latviešu person-
vārdu materiāli (it sevišķi sais-
tībā ar 1638. gada Vidzemes 
arklu revīziju), mūsu vārdi (sā  -
kum periodā galvenokārt priekš-
vārdi, kā arī mājvārdi) pie  rakstīti 
visdažādākajos variantos pēc 
da  žādu valodu (zviedru, vācu, 
poļu, krievu, latviešu) rakstības 
principiem (piem., Ernesta Ble-
ses 1929. gadā publicētajā mo -
nografijā pa senākajiem latviešu 
personvārdiem redzam dažus 
mūsdienu visvairāk izplatītā 
latviešu uzvārda Bērziņš pieraks-
tus jau 16. gadsimtā: Bersen, 
Berssensche (sieviete), Berssyn, 
Beerszyns, Berszynck, Bersins, 
Bersyns, kāds Pauls Auniņš 
pierakstīts – no 1532. līdz 1540. 
gadam – kā Pawel Ounyn, Pawel 
Aunyns, Pawl Aunyn, Pawel 
Ounistz, Pawls Aunis un vēl da -
žos citos variantos). Vēl pavisam 
nesenā pagātnē, padomju oku-
pācijas laikā, Latvijas latviešu 
dokumentos personvārds bija 
rakstīts divās alfabēta sistē -       
mās – latīniskajā un kirillicā, 
ne   reti visai atšķirīgā interpre-
tācijā, piemēram, Voldemārs un 
Вольдемар [= Vaļģemàr]. Vēl 
pie vienas personvārda formas 
varēja tikt, ja laimējās saņemt      
t.s. ārzemju pasi, kur person -
vārds bija no kirilliskās trans-
kripcijas formas transliterēts  
pēc franciskās rakstības princi-
piem (tā, piem., par šī raksta 
au  tora uzvārdu kļuva Bouch). 
Cilvēkam, kuŗš dzimis Latgalē 
cara laikos un nodzīvojis līdz    
20. gadsimta beigām, person-
vārds dažādos dokumentos 
varēja būt rakstīts Osips, Josifs, 
Jozefs, Jezups, Jāzeps un tas viss 
vēl papildināts ar daudziem va -
riantiem kirillicā un varbūt arī 
ar kādu vāciskotu rakstījumu. 
Šāda vēsturiska situācija ir viens 
no iemesliem, kāpēc tautas ap -
ziņā par galveno, stabilāk ne -
mainīgo kļuva personvārda iz -
runas forma – ja Jānis, tad Jānis, 
ja Bērziņš, tad Bērziņš, pilnīgi 
neatkarīgi no tā, kā šis vārds 
kādā papīrā ierakstīts. Šai ziņā 
mēs atšķiŗamies no daudzām 
Rietumeiropas valstīm, kuŗās 
personvārda rakstība saglabā -  
jas nemainīta bieži vien jau       
kopš 19. gadsimta, pilnīgi neat-
karīgi savukārt no tā, kā šis vārds 
tiek izrunāts. Mūsu pieredze 
noveda pie tā, ka arī cittautiešu 
personvārdiem, tostarp uz -
vārdiem, par galveno uzska-
tījām un joprojām uzskatām 
izrunu un ar personvārda lat-
visko atveidojumu cenšamies 
parādīt šī vārda izrunu ori ģi-
nālvalodā (izcēlums mūsu – red.).

Turklāt izrunas principam ir 
arī citas, vēl daudz dziļākas sak-
nes. Kā zināms, iesākumā bija 
vārds, un tas pilnīgi noteikti bija 
runātais vai domātais, taču ne -
kādā ziņā ne rakstītais vārds.     
Un jebkuŗa dabiskā valoda ar 
visiem tās vārdiem vispirms 
eksistē kā runātā valoda. Sa -
vukārt jebkuŗš īpašvārds – 

personvārds, vietvārds, mājlopa 
vārds vai kāds cits – arī ir vārds 
katrā valodā, kuŗā to lieto, un   
no šāda viedokļa, no valodas 
sistēmas viedokļa, arī jebkuŗam 
īpašvārdam primāra ir runātā 
forma.

Šis princips – oriģinālvalodas 
izrunas atveides princips, attie-
cināts gan uz cittautu person-
vārdiem, gan ārvalstu vietvār-
diem, – gluži labi funkcionēja 
gan brīvvalsts starpkaŗu laikā, 
kad pasaule vēl nebija kļuvusi 
par globālo ciemu, gan „krievu 
laikā”, kad pārrobežu kontak -  
tus nežēlīgi ierobežoja dzelzs 
priekškars. Tas nav arī nevie -
nam liedzis saņemt likumīgo 
mantojumu, jo radniecības pie-
rādīšanai tikpat ar vienādiem 
uzvārdiem vien nepietiek, ir 
ne pieciešams dokumentārais 
pierādījums (ar dzimšanas vai 
laulības apliecībām, bet nepie-
ciešamības gadījumā – ar tiesas 
lēmumu par radniecības fakta 
atzīšanu). Savukārt pat pilnīgi 
atšķirīgi uzvārdi laulātam pā -
rim (Andris Bērziņš un Dace 
Seisuma, Tarja Halonena [Tarja 
Halonen] un Penti Arajervi 
[Pentti Arajärvi]) ir ikdienišķs 
fakts, kuŗš nevienu viesnīcas 
dar binieku nedrīkstētu samul-
sināt.

Taču... Kaut arī ir dažādi le -
gāli līdzekļi, kā novērst viena      
un tā paša personvārda dažā -  
das rakstības varbūtēji radītās 
nevēlamās sekas, tomēr neno-
liedzami valodas sistēmā bals tī-
tais citvalodu personvārdu iz -
ru nas atveides princips (kuŗu 
papildina latviešu valodā nepie-
ciešamo gramatisko galotņu 
pievienojums) no teorētiskā vie-
dokļa ir nonācis antagonistiskās 
pretrunās ar personu identifi -
kā cijas sistēmas prasībām pēc 
nemainīgas identifikācijas zī -
mes (personvārda, kam kā iden-
tifikācijas zīmei primārā ir raks-
tītā (!) forma). Tiesa gan, mūs-
dienās daudzās valstīs, arī Lat-
vijā, galvenās formālās identifi-
kācijas zīmes funkcijā person-
vārdu aizstāj personas kods, bet 
ne ikdienā, ne daudzās sociālās 
situācijās tas tomēr nevar aiz -
stāt personvārdu.

Arvien grūtāk kļūst arī per-
fekti īstenot personvārda oriģi-
nālizrunas atveidojumu. Patie-
sībā – perfekti tas nekad nav 
bijis īstenojams, jo daudzām   
citu valodu skaņām (kaut vai 
vācu ä, ö, ü, igauņu õ, nemaz 
nerunājot par savdabīgām da -
žādu eksotisku valodu skaņām) 
nav pilnīgi precīzu atbilsmju 
latviešu valodā, šīs skaņas var 
atveidot tikai aptuveni. Tomēr 
galvenās grūtības saistās ar to,   
ka jau pieminētajā globālajā 
ciemā personvārdu izruna var 
būt meklējama arī tādās valo -
dās (piemēram, kādā no Afri -
kas vai Okeanijas valodām),     
par kuŗu rakstības un skaņu 
sistēmas atbilsmēm mums jo  -
projām nav ne vismazākā priekš-
stata. Ir valodas, kuŗās vienota 
rakstība atspoguļo ļoti dažādu 
izrunu atšķirīgos attiecīgās va -
lodas lietojuma reģionos (tāda 

ir, piem., ķīniešu valoda, kuŗu 
„kopā satur” tikai hieroglifiskā 
rakstība). Un – visikdienišķā kais 
gadījums – ir personas, kuŗu pa -
šu biografija un viņu dzimtas 
vēsture saistīta vienlai cīgi ar 
vairākām valodām, un, pat ja  
tās ir zināmas, nav īsti objektīva 
pamata atveidei izvēlēties vienu 
no vairākiem, piemēram, uz -
vārda izrunas variantiem (reāls 
piemērs no pavisam nesenas 
konsultācijas: Igaunijā dzīvo -
jošs amerikāņu mākslinieks ar 
dzimtas saknēm acīmredzot 
Chorvatijā vai Slovēnijā Džons 
Gržiničs [John Grzinich]; atvei-
dota vēsturiski korrektā forma, 
līdz ar to nerespektēta palikusi 
attiecīgā uzvārda izruna ASV un 
Igaunijā).

Ko darīt? Vai padoties grūtī-
bām un globālisma spiedie - 
nam, līdz ar to pārejot latviešu 
valodā uz citvalodu īpašvārdu 
oriģinālrakstību? Iespējams, ka 
kādreiz tāds brīdis pienāks, 
tomēr nedomāju, ka mēs – lat-
vieši – būtu tam gatavi jau šo -
dien. Jo, atrisinot vienu problē-
mu (atvieglojot un precīzējot 
personas identifikāciju starp-
valodu saziņā), tas radītu citas 
grūtības vietā. Pirmkārt, latviešu 
valodā jau ir uzkrājies milzīgs 
korpuss tradicionāli atveidotu 
citvalodu personvārdu – no Jū -
lijs Cēzars līdz Viljams Šekspīrs, 
no Aleksandrs Dimā līdz Kon-
dolīza Raisa). Atveides pricipu 
mainīšana patiesībā nozīmētu 
nevis pilnīgu nomaiņu, bet gan 
divu principu vienlaicīgu iz -
mantojumu, kas radītu diezgan 
pamatīgas jukas (tas jau ir pie-
redzēts lietuviešu valodā, kur 
līdzīga atveides principu maiņa 
patiešām tika īstenota). Otrkārt, 
var prognozēt, ka neapmieri-
nāto un protestētāju starp lat-
viešiem būtu daudz, daudz 
vairāk nekā atveides principa 
maiņas atbalstītāju, jo valodas 
lietotāju lielum lielais vairākums 
arvien ir attiecībā uz dzimtās 
valodas pareizrakstību ļoti kon-
servātīvs; varam atcerēties gadu 
desmitiem ilgus disputus par 
daudz nelielākām pareizraks-
tības maiņām. Treškārt (un tas, 
protams, ir galvenokārt), ciestu 
latviešu valodas kvalitāte, pa  rā-
doties tekstos milzum dau -

dziem vārdiem bez locījumu 
galotnēm un ar latviešu burtu 
tradicionālajai izpratnei neat-
bilstošu izrunu (tikai daļēji šo 
ķibeli varētu mīkstināt, pie -
vienojot galotni aiz apostrofa  
un izrunājot svešos vārdus pēc 
latviešu valodas likumiem, pie-
mēram, William’s Shakespeare = 
Villiams Shakespeare).

Un tomēr, un tomēr... Kā jau 
minēju, arī līdzšinējā citvalodu 
īpašvārdu atveides principa  kor-
rekta ievērošana kļūst arvien 
grūtāka. Kaut kādas pārmaiņas 
tuvākā gadu desmita laikā šķiet 
ļoti ticamas, mūsu uzdevums – 
īstenot tās ar minimāliem zau-
dējumiem latviešu valodai (ja 
neizdosies iztikt gluži bez zau-
dējumiem).

Un pēdējā piebilde – par sie-
viešu uzvārdiem. Vēstulē piemi-
nēta savdabīgā lietuviešu sie-
viešu uzvārdu sistēma. Šobrīd 
Lietuvā ar likumu atļauts arī ne -
pievienot sieviešu uzvārdam 
tradicionālās izskaņas, tātad, 
pie mēram, precēta kundze Bu -
tau  tiene vai jaunkundze Butau-
taite var arī pieņemt uzvārdu 
Butaute, kuŗš nekādā veidā 
nenorāda uz ģimenes stāvokli. 
Tomēr šādu iespēju izmanto   
ļoti nedaudz Lietuvas sieviešu, 
vairākumam šķiet dabiski un 
pareizi saglabāt lietuviešu va -
lodā sakņoto tradicionālo uz -
vārdu veidošanas sistēmu. Tā -
pat arī dabiski un latviski ir lat-
viešu sieviešu uzvārdi sieviešu 
dzimtē, un vairākumam par to 
nekādu šaubu nav. Citādos ie -
skatos ir nedaudzi (nedaudzas). 
Varētu jau uzklausīt arī mazā-
kuma vēlmi un atļaut tām, kas  
to ļoti grib, veidot savdabīgus 
nelokāmus uzvārdus ar vīriešu 
dzimtes galotni. Taču šie uz vār-
di, tāpat kā jebkuŗš nelokāms 
vārds, būtu pretrunā ar latviešu 
valodas gramatiku un to iekļau-
šana latviskos tekstos būtu (ir) 
apgrūtināta; tāpēc šķiet, ka pa -
gaidām idejai par sieviešu for-
māli maskulīnizēto uzvārdu 
oficiālu atzīšanu, kaut arī tai 
latviešu uzvārdu sistēmas vēs -
turē jau ir bijis precedents, to -
mēr šobrīd trūkst sabiedriskās 
domas atbalsta.

 Ojārs Bušs, Dr. habil. philol.

  Zinaīda Lazda

Bites
Ap māti bites aplīp rudenī,
Ap savu valsti mēs, kad vētras staigā.
Ap Latviju, kam vairogs zvaigžņu zaigā,
Mēs aplīpam kā bites rudenī.

Ap savu robežu, ap savu pašu zemi
Mēs rokās dodamies un vienprātībā cietā.
Kā vienā kalumā, kā vienā reizē lietā
Mēs cieši stājamies ap savu pašu zemi.

Skrien strauji vējš, un baigi satumst rieti,
Ap savu māti bites turas cieti.
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Šā gada 20. jūlijā Valsts prezi-
dents Andris Bērziņš nosūtīja 
vēstuli vairākām Otrā pasau les 
kaŗa veterānu organizāci jām. 
Vēstulē prezidents aicināja sākt 
sarunas par Latvijai nebūt ne 
vieglu, tomēr visai nozīmīgu 
procesu – izlīguma ceļa meklē-
ju mus starp veterāniem un sa -
biedrības saliedēšanu kopumā. 
Šis process jāsāk ar kaŗavī -  
riem. Tas nepieciešams Latvijas 
nākotnes vārdā. 

Mēs, Otrā pasaules kaŗa vete-
rā ni, šo prezidenta priekšliku -
mu visnotaļ atbalstām un nožē-
lojam, ka izlīgumu valsts vadītāji 
nav ierosinājuši jau agrāk. Esam 
gatavi ar skubu ķerties pie darba.

Lai izlīgumu sāktu, jānoskaid-
ro, ko saprotam ar vārdiem „Otrā 
pasaules kaŗa veterāns”, „sa  bied-
rība” un „izlīgums”. To noskaid-
ro juši, labāk redzēsim darba 
mēr  ķus un vieglāk atradīsim   
ceļu problēmu risinājumiem.

Otrā pasaules kaŗa veterāns. 
Tas šajā gadījumā ir Latvijas pil-
sonis jeb pilsoņa nepilngadīgais 
bērns (kaŗoja arī jaunieši, jau-
nāki par 16 gadiem). Tādēļ no -
sau kumā būtu jāiekļauj vārds 
„Latvija”: „Otrā pasaules kaŗa 
Lat vijas veterāns”. Saīsinātā for-
mā tas būtu „Latvijas kaŗa vete-
rāns”. Par Latvijas kaŗa veterānu 
sauksim kaŗavīru, kuŗš iestājies 
brīvprātīgi vai mobilizēts kādā 
Otrā pasaules kaŗā kaŗojušo val-
s tu aktīvā kaŗaspēkā. Tas neattiek- 
 tos uz aizmugures un represī-
vajos dienestos dienējušiem – 
milicijas un policijas darbinie-
kiem, soda organu – Iekšlietu un 
Valsts drošības dienesta, Smerša, 
Drošības policijas un Drošības 
dienesta darbiniekiem un tamlī-
dzīgiem „aizmugures varoņiem”. 
Dienesta laiks būtu periodā no 
1940. gada 17. jūnija līdz 1945. 
gada 8. maijam. Pie Latvijas kaŗa 
veterāniem būtu jāpieskaita arī 

V I E D OK L I S

Valsts prezidents rosina kaŗa veterānu un sabiedrības izlīgumu
kaujinieki (combatants), kuŗi ka -
ŗojuši ienaidnieka aizmugurē,  
un arī tādi, kuŗi turpinājuši kaŗa 
darbību pēc 1945. gada 8. maija 
un atbilst 1907. gada 18. oktobŗa 
Hāgas IV konvencijas 1. panta 
prasībām un kaŗadarbību veic 
pēc konvencijas noteikumiem. 
Pats par sevi saprotams, ka par 
Latvijas kaŗa veterāniem nevar 
uzskatīt kaujiniekus, kuŗi kaŗo -
jot nav ievērojuši Otrā pasaules 
kaŗa laikā spēkā esošās starptau-
tiskās konvencijas par kaŗa veša-
nas likumiem. Mēs pārkāpējus 
sauksim par kaŗa noziedznie-
kiem. Tādi, piemēram, ir Strād-
nieku un zemnieku Sarkanās ar -
mijas diversants Kononovs un 
vācu Gaisa spēku dezertieris un 
laupītājs Ulrichs Vasks. Mums, 
veterāniem, neizprotams ir tas, 
ka daži iedzīvotāji kaŗa noziedz-
niekus, diversantus un laupītā -
jus dēvē par „partizāniem”. Pa  lai-
 kam to dara arī žurnālisti un pat 
valsts ierēdņi.

Latvijas kaŗa veterāniem jāsa-
ņem no attiecīgās valsts iestādes 
apliecība. Mēs, bijušie kaŗavīri, 
vēlētos, lai apliecībai būtu pie -
vienota medaļa un mazā krūšu 
nozīmīte, kādu saņēma Latvijas 
Brīvības cīņu dalībnieki. 

Vēlamies iebilst Valsts prezi-
denta priekšlikumam par Lat-
vijas kaŗa veterānu svētku dienu 
deklarēt 11. novembri. Pirmkārt, 
tā ir Lāčplēšu diena, un mēs ne -
būt neesam Lāčplēši. Otrkārt, šī 
diena ir vēlā rudenī, un mums, 
no kuŗiem jaunākajam ir pāri 
par 85 gadiem, būs grūti pieda-
līties piemiņas sarīkojumos. Sa -
rīkojumi bez veterānu piedalī-
šanās būs neinteresanti un ne -
dos vēlamo efektu. Mēs vēlamies, 
lai mūs uzskata par Latvijas ar -
mijas kaŗavīriem, jo mēs ka  ŗo-
jām ar domu, ka cīnāmies pret 
Latvijas ienaidniekiem. Tādēļ la -
bāk būtu mūsu piemiņai atvē lēt 

Latvijas armijas dibināšanas die-
nu – 10. jūliju. Tad atceres die nā 
veterāni piedalīsies kuplā skaitā, 
lai kuŗā armijā esam kaŗojuši.

Sabiedrība. Par izlīguma sek-
mīgu reālizāciju atbildīga ir tā 
sabiedrības daļa, kuŗu dēvējam 
par valsts varu – Saeima, valdība 
un pašvaldības. Līdz šim šī sa -
biedrības daļa nav veikusi nekā-
du jūtamu darbību ne Latvijas 
kaŗa veterānu apzināšanai, ne 
pa  līdzībai, kāda pienāktos biju-
šajiem kaŗavīriem. Valsts vara 
mūs, kaŗavīrus, atzinusi tikai par 
polītiski represētajiem pilso -
ņiem un dēvējusi gan par leģio-
nāriem, gan okupantiem. Ir 
daudz stingrāk jāvēršas pret šā -
diem kaŗavīru apvainotājiem. 
Netiek nošķirti Latvijas kaŗa ve -
terāni no citiem Strādnieku un 
zemnieku Sarkanās armijas ka -
ŗa vīriem.

Mūsu tēvi bija daudz vairāk 
iz  pratuši nepieciešamību godi-
nāt bijušos kaŗavīrus. Nespēju 
ie  domāties, ka kāds varētu pulk-
vedi Oskaru Kalpaku nodēvēt 
par Vācijas valstij kalpojošu virs-
nieku, ka, būdams Atsevišķā lat-
viešu zemessargu bataljona ko -
mandieris, viņš nav cīnījies par 
brīvu Latviju, bet gan Vācijas ka -
ŗaspēka vienības – Dzelzs divīzi-
jas pakļautībā kaŗojis par Vāci -
jas interesēm. Taču daži gudreļi 
vēl šodien par mums saka: „Jūs 
kaŗojāt par Staļinu!”, „Jūs kaŗojāt 
par Hitleru!”

Uz mums raugās jaunatne. 
Kad bijām jauni, uzskatījām ka -
ŗa dienestu par godalietu. Vienī-
bā, kuŗā mēs kaŗojām, – 12. nakts 
bumbvedēju grupā, visi kaŗa 
lidotāji bija brīvprātīgie. Ja tagad 
tiek uzsvērts, kā vieni vai otri 
kaŗavīri kaŗojuši „nepareizā pu -
sē”, kas notiks, ja radīsies vaja dzī-
ba sargāt Tēvzemi, vai jaunieši 
ne sāks domāt, vai kaŗojošā puse 
ir pareizā. Šodien sabiedrībā pa -

laikam dzirdam saukli: „Tēv -
zeme ir jāmīl!” Mūsuprāt, tā ir 
aplamība, jo mīlēt var tikai dzīvu 
radību – māti, meiteni, kaķi. 
Mums savā laikā iemācīja, ka 
pret tēvu zemi ir jābūt pienāku-
ma apziņai un vajadzīgā brīdī 
bez sevišķa uzaicinājuma pienā-
kums jāizpilda. Mēs tā arī rīkojā-
mies. 

Sabiedrība šodien maz vērības 
veltī veterānu darbības vērtēju-
mam. Gribam, lai labāko vete-
rānu vārdi tiktu iemūžināti. Tad 
jaunieši vairāk interesēsies par 
viņu kaŗa mākslu. Labāko Lat-
vijas kaŗa veterānu vārdos būtu 
jānosauc ielas un laukumi, mā -
cību iestāde, kaŗaspēka daļas, 
kuģi u. c. Tāda prakse ir plaši 
izplatīta Rietumos. Mūžīgu pie-
miņu, mūsuprāt, pelnījuši dau-
dzi Latvijas kaŗa veterāni. Minē-
sim dažus: ģenerālleitnants, pir-
mā latviešu strēlnieku bataljona 
komandieris R. Bangerskis, pulk-
vedis V. Janums, ģenerālmajors, 
jauniešu militārais audzinātājs 
O. Ūdentiņš, kapteinis Ž. But-
kuss, kaujinieku (partizānu) bri-
gādes komandieris V. Samsons 
un daudzi citi.

Izlīgums. Izlīgumam no val-
dības gaidām likumu par Latvi-
jas kaŗa veterānu statusu, tiesī-
bām un pienākumiem. Likumā 
jābūt norādītām valsts iestādēm, 
kuŗām jāveic veterānu uzskaite, 
aprūpe un sadarbība ar veterānu 
organizācijām. Pašreiz Strād nie-
ku un zemnieku Sarkanajā ar -
mijā dienējušie kaŗa veterāni ir 
labāk apgādāti ar sociālo palī dzī-
bu nekā bijušie Lielvācijas armijā 
kaŗojušie. 

Kaŗš ir sagrāvis mūsu veselību. 
Mūsu kaites ir specifiskas, gūtas 
kaŗā un gūstā, tāpēc nolikt mūsu 
aprūpi vienā līmenī ar pārējiem 
iedzīvotājiem ir kļūdaini. Tūlīt 
pēc Latvijas atjaunošanas Lab-
klā jības ministrija un Aizsar dzī-

bas ministrija veltīja samērā 
daudz vērības mūsu veselībai. 
Mainoties ministriem, šī palī dzī-
ba ir zudusi. Savā laikā to sevišķi 
ierobežoja labklājības ministrs 
Vladimirs Makarovs. Mēs vēla-
mies arī citus atvieglojumus. Pie-
mēram, mūsu kontu apkal po-
šanas likmi bankās samazināt 
vairākkārtīgi, jo veterānu orga-
nizāciju ienākumi ir trūcīgi – 
tikai biedru maksa un ziedojumi. 

Daži iedzīvotāji atšķirībā no 
veterāniem Valsts prezidenta ai -
cinājumu izprot vulgārizēti un 
savas domas cenšas uzspiest 
sa biedrībai. Latvijas Televīzijā 
bija skatāms Valsts prezidenta 
aicinājumam veltīts raidījums, 
kuŗā kameras priekšā bija nosē-
dināti daži dažādās armijās die-
nējušie veterāni. Raidījuma ko -
mentētājs priecājās, ka veterāni 
bez naida sēž blakus, un aicināja 
viņus paspiest viens otram roku, 
ko viņi arī izdarīja. Sekoja seci-
nājums – ir notikusi izlīgšana. 
Mums, veterāniem, nav vajadzīga 
savstarpēja izlīgšana, jo mēs, ka -
ŗavīri, neesam viens otram nai-
dīgi. Mūs vienoja kopēja doma, 
ka kaŗojam pret Latvijas ienaid-
nieku.

Izbrīnu rada arī dažu žurnā-
listu neizpratne par Valsts pre-
zidenta aicinājumu. Pieredzē -
jusī Neatkarīgās Rīta Avīzes žur-
nāliste Elita Veidemane 9. augus-
ta numurā paudusi domu, ka 
Valsts prezidents cenšas samie ri-
nāt Otrā pasaules kaŗā kaŗojušās 
puses: latviešu leģionārus un pa -
domju kaŗavīrus (!). Šādi Valsts 
prezidenta aicinājuma izkrop ļo-
jumi grauj samierināšanās pro-
cesu un virza sabiedrības domas 
nepareizā virzienā.

Otrā pasaules kaŗa veterāni, 
bijušie 12. Naktsbumbve -        

dēju gru pas kaŗa lidotāji 
Auseklis Skaidris Ozoliņš, 

Jānis Vasa rietis               
    

Jūrmalas pilsētas mūzejā Ma -
joros šajās augusta dienās ska-
tāma mākslinieka Hermaņa 
Pur gaiļa 100 gadu atcerei vel-
tīta izstāde “Caur ziedu puteni”. 
Izstādes atklāšanā mākslinieka 
meita Maija Purgaile sacīja: “Tēvs 
dzimis 1912. gada 17. maijā – 
ābeļ ziedu laikā, bet aizgāja mū -
žībā 1987. gada 23. janvārī, kad 
plosījās ziemas puteņi...  Šīs iz -
stā des pamatideja ir atskatīties 
uz gadsimtu ilgiem notikumiem 
caur Hermaņa Purgaiļa dzīves 
un darba prizmu, dodot vielu 
pār domām par tautas likteņa pa -
vērsieniem un vērtībām gan 
māks lā, gan dzīvē, lai rastu stin g-
rāku pamatu ne vienmēr tikai 
ziedu puteņos savērptajam nā -
kotnes ceļam...”

Mākslinieka piemiņai veltītā 
izstāde nav pirmā un vienīgā: 
1987. gadā Dabas mūzejā, 1999. 
gadā “Tie 50.-, 60.-, 70.-, 80.- „Og -
res mūzejā, 2000. gadā “Tev-Tēvs” 
Sv. Pēteŗa baznīcā Rīgā un Dau-
gavpils mūzejā, 2006. gadā Purgai-
ļu dzimtas izstāde Ungur muižā.

“Caur ziedu puteni”

Šī izstāde ir kā triju paaudžu 
dar bu apvienojums, sasaukšanās, 
apliecinājums darba pārmanto-
jamībai - dzimtas izstāde. Pār stā-
vētas H. Purgaiļa gleznas, foto-
grafijas, interjera skices. Viņš 

mā   cījies pie tādiem paidago -
giem kā Ā Skride, Ģ. Eliass, L. 
Svemps, K. Ubāns, absolvējis 
LMA stājglezniecības fakultāti. 
Nespēdams pieņemt Staļina laika 
prasības glezniecībai, gleznojis 

sa  vam priekam, māksla bijusi 
allaž pakārtota rūpēm par ģi -
meni – sievu Almu, dēlu Māri 
un meitu Maiju. Maizes darbu 
strādājis zinātniskās restaurā -
cijas kantorī par interjera projek-
tē tāju un restaurātoru. Bet glez-
nas tapušas, ejot tieši dabā, tāpēc 
tajās vērojamās tik pazīstamās 
un nesamākslotās Latvijas aina-
vas un ziedu gleznojumi spēj 
skart daudzu skatītāju dvēseles 
stīgas.

Hermaņa meita – māksliniece 
Maija Purgaile  izstādē skatītājam  
sniedz arī savu darbu retrospek-
ciju kontekstā ar tēva un mūsu 
tautas dzīvi atspoguļotāju ģi  me-
nes foto archīva materiālu.  Pa -
ma tā tie ir tekstildarbi, kas fas-
cinē ar pamatīgumu un reizē jū -
tīgumu. Maija 1977. gadā absol-
vējusi Latvijas Mākslas akadē mi-
jas profesora R. Heimrāta va - 
dīto tekstilmākslas nodaļu, bet 
2002. gadā Latvijas Universitātes 
Teoloģijas fakultātē apguvusi 
reliģijas un ētikas skolotāja spe-
ciālitāti. Ilgus gadus strādājusi     

ar bērniem mākslas studijā “Rai-
bulis” un “Tek-stiliņa”, bet nu jau 
pāris gadus ir skolotāja Berģu 
mūzikas un mākslas pamatsko -
lā. Izstādes atklāšanā viņa atzi-
nās, ka savā darbā cenšas bērniem 
skart to vietu cilvēkā, ko sauc par 
dvēseli, un neļaut tai apsūbēt.

Trešā, kas pārstāv Purgaiļu 
dzim tu izstādē ar saviem foto-
darbiem, kuŗos aplūkojami ceļo-
jumu iespaidi, ir Maijas meita 
Helēna Spridzāne. Šis viņai ir ra -
žīgs gads - 12. Starptautiskajā 
kon kursā Ribnikā (Polija)  “Lielie 
zināmie un nezināmie māksli-
nieki” un “Alfons Mucha – Jū -
gend stila pasaka” viņa ieguvusi 
laureātes titulu. Turklāt šogad 
uz  ņemta Latvijas Mākslas akadē-
mijā.

Savdabīgā, ģimeniskas sirsnī-
bas apņemtā izstāde ir notikums 
Jūrmalas pilsētas mūzeja dzīvē, 
un tāds notikums gaidāms arī       
īsi pirms Ziemsvētkiem Sv. Pēte-
ŗa baznīcā Rīgā.

Publikāciju sagatavojusi 
Inese Raubišķe

No kr.: Jūrmalas pilsētas mūzeja izstāžu galvenā speciāliste Aira 
Ozoliņa, māksliniece Maija Purgaile, Maijas meita Helēna 
Spridzāne un H. Purgaiļa dēls Māris
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L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā
Valsts prezidents 
Andris Bērziņš

piedalījās 14. Latvijas polītiski 
represēto personu salidojumā 
Ikšķilē. Uzrunājot salidojuma 
da  lībniekus, prezidents aicināja 
visus būt aktīvākiem kopīgas 
valsts nākotnes veidošanā. Polī-
tiski represētie ir tā sabiedrības 
daļa, kas izgājusi caur uguni un 
ūdeni. Prezidents pauda pārlie-
cību, ka 22 gadu laikā mums ir 
izdevies izveidot valsti, kur katrs 
var sevi parādīt. “Bet liela daļa 
no mums diemžēl to negrib. Lie-
la daļa ir gatava vainot citus un 
vienalga prasīt, lai viņus balsta,”  
prezidents pauda kritiku. “Mēs 
varam vainot visu, varam vainot 
parlamentu, izveidoto valdību. 
Atcerēsimies, ka mums pašiem 
bija šī izvēle un tā tika izdarīta. 
Atbildība ir visiem. Tāpēc mēģi-
nāsim atrast turpmāko ceļu ko -
pā.” Salidojumā tika pieņemta 
re  z olūcija. Koncertā uzstājās 
Dai  les teātŗa aktieŗi Ieva Segliņa, 
Artis Robežnieks, Artūrs Skras-
tiņš un teātŗa mūzikālās daļas 
vadītājs Juris Vaivods. Saviesī-
gajā daļā mūzicēja grupa “Kreic-
burgas ziķeŗi”.

***
Grozījumi valsts budžetā

Ministru kabinets 17. augustā 
bez diskusijām atbalstīja grozī ju-
mus šā gada valsts budžetā. Pa -
pildu tēriņiem piešķirti 70 mil-
joni latu. Vislielākais papildu fi -
nancējums paredzēts Satiksmes 
ministrijai - 20,6 miljoni latu un 
Veselības ministrijai - 19,5 mil-
joni latu. Kultūras ministrijai 
plā nots piešķirt 5,1 miljonu latu,  
Labklājības ministrijai - 3,9 mil-
jonus latu.

Saskaņā ar Finanču ministrijas 
informāciju ir palielināta no -
dokļu ieņēmumu prognoze 74 

735 765 latu apmērā, palielināta 
nenodokļu ieņēmumu prog noze  
21 955 957  latu apmērā, kā arī 
palielināta ārvalstu finanču pa- 
līdzības ieņēmumu prognoze    
86 374 100 latu apmērā.

Galīgais lēmums par budžeta 
grozījumiem būs jāpieņem Sa -
eimai.

***
Plāno apbalvot 

Zigmaru Liepiņu
Par nozīmīgu ieguldījumu Lat-

vijas kultūras attīstībā kompo-
nistam Zigmaram Liepiņam plā-
nots piešķirt Ministru kabineta 
Atzinības rakstu. Ar ierosinā ju-
mu piešķirt Liepiņam Atzinības 
rakstu nācis klajā koncerta “At -
griešanās” producents Juris Mil -
l ers, un Ministru prezidents Val-
dis Dombrovskis (Vienotība) to 
ir atbalstījis, virzot izskatīšanai 
Apbalvošanas padomē. Priekšli-
kumam atbalstu paudusi arī kul-
tūras ministre Žaneta Jaunzeme-
Grende (VL/TB/LNNK). Šovasar 
daudzviet Latvijā notiek Liepiņa 
60 gadu jubilejas koncerti “At -
grie šanās”.

***
Edgara Jaunupa 
nākotnes vīzija 

Publiskajā telpā virmo idejas 
par jaunas partijas parādīšanos 
polītiskajā arēnā. To LNT raidī-
jumā 900 sekundes apstiprināja 
polītiķis, biedrības “Latvijas at -
tīstībai” dalībnieks Edgars Jau-
nups (Vienotība). Viņš arī pa -
matoja savu viedokli. Tas varētu 
notikt, ja valdošās partijas ne -
ņems vērā un par prioritāti ne -
izvirzīs biedrības “Latvijas attīs-
tībai” ieteikumus valsts ekono-
mikas attīstībai. Jaunupu bie -
dējot pašvaldību vēlēšanu tu -
vums, kas atkal aktuālizēs na -
cionālo jautājumu.

Pēc Jaunupa domām, situācija 
varētu mainīties, ja “latviešu vē -
lētājam piedāvātu vienu polī -
tisko spēku, kas apvieno visas 
latviskās partijas un ieteic prāg-
matisku risinājumu labklājības 
celšanai. „Tā vienotā partija va -
rētu aktuālizēt jautājumu, pie-
mē ram, par uzpūstajiem štatiem 
Rīgas domē, par budžetu, kas 
tuvina Rīgu bankrotam, nevis 
ak  tuālizēt jautājumu par varas 
maiņu tikai tāpēc, ka Nils Uša-
kovs ir krievs,” sacīja Jaunups. 
Pašvaldību vēlēšanās viņš no -
teikti nekandidēšot.

Šā gada marta sākumā tika 
nodibināta jauna biedrība “Lat-
vijas attīstībai”. Tās dibināšanā 
piedalījās Einars Repše, Edgars 
Jaunups, Dans Titavs, uzņēmēji 
Olafs Berķis un Valerijs  Belokoņs 
un citi.

***
Pret Jauno vilni

Neatkarīgā Rīta Avīze ziņo, ka 
Kultūras ministrijas un Nacio-
nālās apvienības mērķis ir pa -
nākt, lai mūzikālais konkurss 
Jau nais vilnis nākamgad Jūrma -
lā nenotiktu. Konkrēts rīcības 
plāns “polītizētā pasākuma iznī-
dēšanai” vēl neesot izkristalli zē-
jies, taču apņēmība panākt, lai 
skaļi kritizētais un pulgotais 
sarīkojums kopā ar viesiem un 
Krievijas naudu pamestu Lat-
viju, ir nostiprinājusies. Par to, 
kā šo mērķi īstenot, sprieda ap -
vienotajā Nacionālās apvienības 
Saeimas frakcijas un partijas val-
des sēdē, kuŗā piedalījušies arī 
kultūras ministres Žanetas Jaun-
zemes-Grendes biroja pārstāvji.

***
Latviešu un krievu 

bērnu apmaiņa
Sākusi īstenoties Saeimas de -

pu tāta Andreja Judina (Vienotība) 
ideja par bērnu apmaiņu starp 
latviešu un krievu ģimenēm sa -
biedrības saliedētības veicinā ša-
nai. Mazākumtautību bērni dzī-
vos latviešu un latvieši – krievu 
ģimenēs. Sabiedrības integrā -
cijas fonds (SIF) slēgs līgumu ar 
organizācijām, kas īstenos šādu 
projektu.

Krievu valodā rakstošie plašsa-
ziņas līdzekļi asi kritizē šo pro-
jektu. Deputāti mēģināšot at -
ņemt bērnus krievu ģimenēm 
un nodot viņus latviešiem sma-
dzeņu skalošanai, identitātes at -
ņemšanai un asimilēšanai. Ju -
dina ieskatā tā ir aizdomīguma 
atmosfairas kultivēšana. Viņa 
e-pasts gan esot pilns ar idejas 
atbalstītājiem. Nevienu nevar 
piespiest iesaistīties šādā pro-
grammā, tā iespējama tikai uz 
brīvprātīgas līdzdarbošanās un 
savstarpējas uzticības pamata. 
Bērni un viņu vecāki dziļāk ap -
zināsies kultūru dažādību, spēs 
novērtēt tradiciju nozīmi, kā        
arī apzināsies sajūtu par piede-
rību pie savas valsts un savas 
tautas.

Bērnu apmaiņu īstenos bied-
rība AFS Latvija, Interešu centrs 
„Pēcskola”, Latvijas Sarkanā 
Krus ta Preiļu komiteja, multi-
kultūrālās integrācijas centrs 
„Varavīksnes laiva” un nodibi nā-
jums „Iespējamā misija”. Projektā 
paredzēts iesaistīt ap 100 bērnu, 
kā arī vecākus, skolotājus, dalīb-
nieku radus un draugus.

Esplanādē atklāj Rīga 2014 
informātīvo telti

Rīgā, Esplanādē, 16. augustā 
at  klāja nodibinājuma Rīga 2014 
telti. Tā  kalpos par “radoši infor-
mātīvu telpu”, kuŗā tikties rī  dzi-
niekiem, uzņēmējiem, dažādām 
organizācijām un visiem intere-
sentiem, kas vēlas dalīties idejās 
un piedalīties Rīgas - Eiropas 
kul tūras galvaspilsētas sarīkoju-
mos. Teltī ikvienam  pieejams 
bez maksas bezvadu tīmeklis, 
piektdienās  notiek filmu vakari.  
Septembrī šo telpu datorzinību 
nodarbību laikā izmantos senio-
ri, kas vēlēsies apgūt prasmes 
rīkoties ar datoru. Interesenti 
varēs piedalīties spēlē “Ceļam 
Rīgu”, no dažādiem Rīgai raks-
turīgu elementu siluetiem izvei-
dojot savu pilsētas panorāmu.

Kultūras ministre Žaneta Jaun-
zeme-Grende paziņoja, ka Mi -
nist ru kabinetā  pieņemts 2013. 
gada budžets. Tajā Rīgas - Eiro-
pas kultūras galvaspilsētas sarī-
ko jumi ir viena no prioritātēm. 
“Tas nozīmē, ka nākamgad būs 
pietiekami naudas, lai sagatavo-
tos 2014.gadam,” sacīja ministre.   

***
Kāds pretsvars varētu 

būt Ušakovam?
Tuvojoties pašvaldību vēlēša-

nām, arvien aktuālāks kļūst jau-
tājums, vai Rīgas domes priekš-
sēdim Nilam Ušakovam tiks 
izvirzīta alternātīva kandidātūra. 
Ir izskanējusi ideja veidot latvis-
ko bloku, lai nepieļautu Ušakova 
uzvaru. 

Eiropas parlamenta deputāts, 
VL/TB/LNNK polītiķis Roberts 
Zīle intervijā NRA atzīst, ka tas, 
kuŗš vadīs Rīgas pašvaldību, ir 
svarīgi visai valstij. Tēvzemieši 
no  pietni domājot, ko likt Ušako-
vam pretī. Tas būšot cienījams 
kandidāts un konkurētspējīgs, 
bet ne Ušakovs 2. No viņa stipri 
atšķiršoties. Izskanējusi versija, 
ka VL/TB/LNNK kandidāts va -
rētu būt bijušais tieslietu mi -   
nistrs Gaidis Bērziņš. No Bērziņa 
paša gan tāds apstiprinājums 
neesot saņemts. 

***
Latvijai bīstamā organizācija 
„Krievu sabiedrība Latvijā”
Aizsardzības ministrs Artis Pa -

briks lūdzis Drošības policiju 
izvērtēt organizācijas „Krievu 
sabiedrība Latvijā” darbību. Or -
ga nizācija ar Krievijas vēst nie cī-
bas Latvijā atbalstu sagatavojusi 
iespiešanai karti „Lielais Tēvijas 
kaŗš Latvijas kartē”. Aizsardzības 
ministrijas rīcībā  nonācis orga-
ni  zā cijas sagatavots materiāls ar 
padomju kaŗavīru un Latvijas ci -
vīliedzīvotāju apbedījumu vie-
tām Otrā pasaules kaŗa laikā. 
Tajā pausta pret Latviju, Eiropu 
un tās identitāti vērsta ideolo-
ģiski formulēta informācija, 
aģen tūru LETA informēja AM 
Preses nodaļā.

Teksts kurina nacionālu naidu. 
Latvija vērtēta nevis kā  Eiropai, 
bet gan  kā Krievijai jau kopš se -
niem laikiem piederīga territo-
rija. Nacionālie partizāni dēvēti 
par neonacistiem, kuŗi līdz ga -
lam nav iznīcināti. Latvijas armi-
jas kaŗavīri nosaukti par separā-
tistiem, godā celti bermontieši. 
Krievija agri vai vēlu atjaunos 

status quo utt. 
Pabrika ieskatā „Krievu sa -

bied rība Latvijā” sludina anti-
eiropiskumu, krievu nacionā lis-
mu, imperisku revanšismu un 
slēptu antisemītismu. Pēc mi -
nistra domām, šī organizācija 
būtu „jāklapē ciet”.  Drošības po -
licija  solījusi izvērtēt Aizsardzī-
bas ministrijas  sniegto infor mā-
ciju par organizācijas “Krievu 
sabiedrība Latvijā” darbību.

***
Krievijas biznesa 
taustekļi Latvijā

Žurnālā IR publicēta plaša 
in formācija par Krievijas uzņē-
mēju aktīvitātēm un interesēm 
Latvijā. Vieniem mūsu valsts ir 
glābšanas plosts savas naudas 
pa  sargāšanai, citiem – iespēja 
īste not ambiciozas biznesa ide-
jas. Nauda lielos apjomos aiz-
plūst no Krievijas, un Latvija ir 
viena no tās saņēmējvalstīm. 
Krievu investīciju skaits pie 
mums divosgados ir četrkāršo-
jies. Daži fakti.

• Krievijas interešu pārstāvji 
kontrolē uzņēmumu Latvijas 
gāze, krievu Gazprom pieder 
vairāk nekā trešdaļa akciju, pa -
domē darbojas cilvēki ar Mas ka-
vas pierakstu.

• Latvijas balzama lielākais 
akcionārs (89%) ir krievu izcel-
s mes Izraēlas pavalstnieks Jurijs 
Šeflers. 

• Trešais lielākais degvielas 
tirgotājs Latvijā ir Krievijas naftas 
kompanijas Lukoil meitasfirma.

• Rīgas Piena kombināta kon-
t rolpaketi un Valmieras pienu 
ie  gādājušies Krievijas uzņēmēji, 
kas paziņojuši par apvienota 
holdinga Food Union izveidi.

• Ar Krievijas holdingu Sever-
s taļ saistīta Daugavpils Loko mo-
tīvju rūpnīca. Rīgas Vagonbūves 
rūpnīca ieķīlāta Vladimiram An -
tonovam piederējušajā Latvijas 
Krājbankā. Krievijas investori ar 
ārzonas kompaniju starpniecību 
kontrolē arī Rīgas Elektro ma-
šīnbūves rūpnīcu.

• Krievijas investori kontrolē 
trešdaļu no Rīgas ostā pārkrau-
tajiem apjomiem. 

Ekspertu ieskatā oficiālā sta-
tistika neredz visu. Tieši no 
Austrumiem nākušo investoru 
vidū īpaši izteikta ir vēlme slē p-
ties aiz ārzonas kompanijām,  
kas reģistrētas Kiprā vai citviet. 

Par Krievijas uzņēmējiem, kuŗi 
nevēlas īpaši rēgoties vietējai 
publikai, savs viedoklis ir plaši 
pazīstamajam investīciju baņ-
ķierim Ģirtam Rungainim: „Viņi  
ir pieraduši slēpties un baidās  
no liekas uzmanības, jo zina, ka 
Krie vijā uzmanība reizēm bei-
dzas bēdīgi. Mūsu praksē ir ga -
dījies, ka krievi ar ārzonu uzņē-
mumu starpniecību nopērk vie-
tējo firmu un neviens pat nepa-
mana, ka tirgū notikusi diezgan 
lielas kompanijas īpašnieka no -
maiņa. Pārtikušu krievu skaits 
Latvijā pieaug. Polītiskā un eko-
nomiskā situācija Krievijā to 
tikai veicina. Ir stimuls izvest no 
turienes kapitālu. Jo vairāk cil-
vēku iepazīs Latvijas piedāvā-
jumu „pastāvīgās uzturēšanās 
atļauja apmaiņā pret investīci-
jām”, jo vairāk šeit nākotnē būs 
ieguldītāju.” 

Ziņas sakopojis P. Karlsons
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VĒROJUMI UN PĀRDOMAS
Daudziem jo 

daudziem gan 
Krie vijā, gan Rī -
gas krievva lo  - 
dī gajās aprindās 
va  jadzētu, pie  do - 
  diet, rīvēt zem 

de              guna tele gram    mu, ko 1940. 
gada 17. jūlijā Staļinam un 
Molotovam uz Maskavu 
nosūtīja Ždanovs, Vi  šinskis un 
Dekanozovs,     kuŗi  bija 
sanākuši Tallinā uz ap  sprie di, 
lai novestu līdz ga  lam okupētās 
Baltijas iekļau šanu Padomju 
Savienībā.

Šo dokumentu publicējis   
igau ņu vēsturnieks Magnuss 
Ilma jervs, kuŗam izdevās to at -
rast Krie vijas Federācijas Ār -
polītikas archīvā. Latviski to 
darīja zinā mu prof. Richards 
Treijs Latvijas Avīzes 10. augusta 
numurā. 

Šajā telegrammā viss ir pa -      

Viss taču tik skaidrs

teikts, viss atkailināts, viss skaid-
rāks par skaidru: “Jauno parla-
mentu pirmo sēdi visās trijās 
vals tīs atklāt svētdien, 21. jūlijā 
(..) Dienas kārtības jautājumā 
no -teikt: par valsts varu (..). Par 
ie  stāšanos PSRS (..). Darba no -
bei gumā sesijas ievēlē (..) de -   
le gāciju no katras republi -              
kas brau   cienam uz Maskavu, lai 
nodotu parlamenta vārdā ie -
snie gumus PSRS Augstākajai 
Pa  domei par iestā šanos PSRS 
(..). Pēc deklarāciju pie ņemša-
nas (..) organizēt darba ļaužu 
de  monstrācijas.”

Nepārspējams cinisms un lie-
lis ka režisūra. Kremlim nemaz 
ne  bija vajadzīgs represētais re -
žisors Meierholds, lai Baltijā 
meista rīgi nospēlētu traģifar -         
su “1940”. Šīs debešķīgās tele-
grammas teks tu vajadzētu ta -
gad laist globālā apritē, vislabāk 
angliski...

Ja jau runājam par PR stiķiem 
angļu mēlē, te nu man pie rokas 
brošūra Latvia: A Path Chosen 
Twice.1917 - 1940, ko 1987. ga -
dā - jau Gorbačova “perestroi-
kas” lai kā! - izdevis Novosti Press 
Agency Publishing House. 

Lai man piedod lasītāji, ja             
es izvilkumus no šīs brošūras 
snie g šu angliski, jo man ir pa -
mats cerēt, ka lasītājiem Ame-
rikā un Vakareiropā šī valoda 
nav sveša. 

Lasām: “Soviet troops were 
stationed in Latvia under the 
terms of a treaty signed in 1939 
and were later reinforced (!) in 
accordance with an agreement 
(!) con c luded with the Latvian 
government on June 16, 1940.” 

Tālāk: “On June 17, 1940 Red 
Army units began to arrive in 
Latvia (..) Tension in the coun-
try continued to mount. On 
June 19 large columns of de -

monstrators (..) calling for the 
resignation of the government.” 

Un vēl: “The Red Army units 
had no part in these develop-
ments, although their presence 
(!) helped to prevent attempts 
“to export counter-revolution” 
to the country.”

Un tā tālāk, un tamlīdzīgi. Arī 
te viss taču tik skaidrs! 

Man te jāpiebilst, ka Baltijas 
traģifarsa režisoriem jau bija 
pie redze: ģenerālmēģinājums 
no tika 1939. gada rudenī, kad 
sar kanarmija saziņā ar Lielvā-
cijas vērmachtu 17. septembrī 
iebruka Polijā un okupēja tās 
austrumu novadus, lai pēc tam 
tiktu no  spēlēta tāda pati komē-
dija. 27. oktobrī Ļvovā (kur 
ukraiņi bija mazākumā) sanāca 
Rietumu k rai nas “tautas sa pul-
ce”, 29. oktobrī Belostokā (kur 
baltkrievi bija mazākumā) sa -
nāca Rietumbal t krievijas “tau-

tas sapulce”, un abas rūpīgi iz -
filtrēto ķiparu grupas nobalsoja 
par abu Polijai atņemto novadu 
iekļaušanu attiecīgi Uk  rainas   
un Baltkrievijas “pē-es-errās”.

Prof. Treijs raksta, ka Baltijas 
valstu “parlamenti’ diemžēl       
bez ierunām nobalsojuši saska-
ņā ar Kremļa scēnāriju. Nu kā 
viņi varēja nenobalsot? Latvijas 
gadījumā t.s. Darba tautas bloka 
kandidātu vārdus noteica tā: 
Višinskis šo to skaidroja PSRS 
sūtnim Vetrovam, kuŗš savu -
kārt aprunājās ar LKP 1. sek re-
tāru Žani Spuri, un tālāk tika 
ņemti priekšā 100 izraudzīti 
ķipari, ar kuŗiem notika “pro-
filaktiska pārruna” (profi lak ti-
čes kaja beseda). Tie, kas dzīvo-
juši Latvijā vēlīnā staļinisma 
gaisotnē, labi izprot šī jēdziena 
nozīmi.

Tā tās lietas tika darītas.
Franks Gordons

Vasara tuvojas 
rudenim, Rīgas 
svētki beigušies, 
pulcinot 180 
tūks tošus cilvē-
ku; Cēsu Māks-
las festivāls iz -
ska  nējis ar Se  vil-

jas bārddzini Pils parkā, un 
polītiskās kaislības atkal no -
nā kušas atpakaļ uz Latvijas 
skatuves.

Jau esmu rakstījusi par likuma 
grozījumiem tautas nobalso-
šanas jeb referenduma jautā-
jumā, norādot, ka šie grozījumi 
faktiski nenovērš iespēju iero-
sināt referendumu par Latvijas 
valstij būtiskiem jautājumiem. 
Līdz šim Saeimas vairākums 
izlicies nedzirdot ierosināju -
mus, ka būtu jāizdara daži gro-
zījumi Satversmē, lai referen du-
mā nevarētu, piemēram, lemt 
par otru valsts valodu.

Iesniegumu par jau vienreiz 
no jauna caurlūkoto likuma 
grozījumu apturēšanu paraks -
tīja 38 opozicijas deputāti. Starp 
Saeimas poziciju un opoziciju 
joprojām ir domstarpības, pirm-
kārt, par to, vai nabadzīgiem 
pilsoņiem vispār ir iespējams 
savākt 150 tūkstošu apstipri -
nātu parakstu. Opozicija apšau-
ba iespēju savākt parakstus         
bez maksas tīmekļa portālā 
www.latvija.lv jau ar 2015. ga -
du, jo tīmeklis nebūt nav pie-
ejams visiem un ne visi, it se -
višķi gados vecāki pilsoņi, ar to 
prot patstāvīgi, bez palīdzības 
rīkoties, un diez vai kaut kas 
būtiski mainīšoties dažu gadu 
laikā. Tātad  būs vajadzīga nau-
da, lai samaksātu par paraksta 
apstiprināšanu. Otrkārt, opozi-
cijas ieskatā, tik ļoti palielinot 
referenduma rīkošanai vaja-
dzīgo parakstu skaitu, tiek sa -
šaurināts to pilsoņu loks, kuŗi 
var ietekmēt valsts lēmumus, 
tātad sašaurināsies arī demo -

KARSTĀ VASARAS IZSKAŅA
kra tija.

Savukārt pozicija skaidro, ka 
otrreizējā caurlūkošanā ir skaid-
ri noteiktas pašvaldību iestādes, 
kas nodrošinās parakstu aplieci-
nāšanu un būtiski samazinātas 
parakstu apliecināšanas izmaks-
as pašvaldībās. Līdz 2015. ga -
dam saglabāta divpakāpju pro-
ce dūra likumu ierosināšanai, 
no  sakot, ka pirmajā posmā jā -
savāc 50 tūkstošu vēlētāju pa -
rakstu, lai Centrālā vēlēšanu ko -
misija par valsts naudu sāktu 
vākt parakstus referenduma 
rīkošanai. Turklāt, lai rosinātu 
Saeimas atlaišanu, līdz 2015. ga -
dam pirmajā posmā joprojām 
būs jāsavāc tikai 10 000 paraks tu. 

Tomēr šīs batālijas norisinās 
par to, cik pilsoņu parakstu būs 
vajadzīgs, lai referendums no -
tiktu, turpretī par to, ka principā 
nav pieļaujama iespēja vākt 
parakstus par jautājumiem, kas 
groza valsts konstitūcionālos  
pa  matus, - koalicijā joprojām ir 
klu sums. Vārdu sakot, varētu 
strīdēties, vai 150 tūkstoši pa -
rakstu ir vai nav par daudz (gan 
jāpaskaidro, ka Satversme pa -
redz vismaz 10 procentu balss-
tiesīgo vēlētāju parakstu, lai rī -
kotu referendumu) un vai to -
mēr nevajadzēja atstāt divu pos-
mu parakstu vākšanas proce-
dūru, nopietni palielinot pir -
majā posmā savācamo parakstu 
skaitu. Tātad iespēja rīkot re -
ferendumu par jautājumiem, 
kas apdraud Latvijas valsts pa -
matus, joprojām nav novērsta, tā 
ir tikai apgrūtināta.

Minēto likuma grozījumu  pir-
majā pieņemšanā Saeimā, at -
bildot uz dažādiem oponentu 
iebildumiem par parakstu     
skaitu un atteikšanos no valsts 
samaksātas parakstu vākšanas, 
Juridiskās komisijas priekšsēde 
Ilma Čepāne sacīja: „Šajā sakarā 
es gribu jums pateikt tezes par 
aizstāvēties spējīgu demokra -

tiju. Proti, lietā „Ždanoka pret 
Latviju” galvenā teze ir šāda: lai 
garantētu demokratiskās sistē-
mas stabilitāti un efektīvitāti, 
valstij var būt nepieciešamība 
veikt īpašus pasākumus sevis 
aizstāvēšanai. Otrkārt, valstij 
nevar prasīt, lai tā pirms iejauk-
šanās pagaida, līdz kāda grupa  
ir sagrābusi varu un sākusi veikt 
konkrētus pasākumus ar kon-
vencijas standartiem un demo-
kratiju nesavienojamiem mēr-
ķiem un polītiku, lai gan šādas 
briesmas (..) demokratijai ir pie-
tiekami pamatotas un būtu 
novēršamas.”

Kā jau agrāk rakstīju, Saeimas 
Juridiskās komisijas priekšsē -
des minētās briesmas būtu no -
vēršamas, izdarot tās maiņas 
Satversmē, kuŗu apstiprināšanai 
nav vajadzīgs referendums, bet 
kuŗas nosaka Satversmes 76. 
pants: „Satversmi Saeima var 
gro zīt sēdēs, kuŗās piedalās vis-
maz divas trešdaļas Saeimas lo -
cekļu. Pārgrozījumus pieņem 
trijos lasījumos ar ne mazāk kā 
divu trešdaļu klātesošo depu -
tātu balsu vairākumu.” Tātad 
Saeima bez referenduma palī-
dzī bas var grozīt Satversmes      
73. pantu par to, kādi jautājumi 
nav nododami tautas nobalso-
šanai jeb referendumam.

Taču nupat Satversmes tiesa 
(ST) ir sagatavojusi izskatīšanai 
lietu par tautas nobalsošanas 
kārtību attiecībā uz ierosinā ju-
miem par konstitūcijas grozīju-
miem. Iesniegumu ST par lietas 
ierosināšanu šī gada ziemā pa -
rakstīja Nacionālās apvienības 
Visu Latvijai!/Tēvzemei un brī vī-
bai/LNNK deputāti, vairāki Vie-
notības un Zaļo un Zemnieku 
sa  vienības polītiķi. Deputātu 
pie teikumā norādīts, ka tautas 
nobalsošanai nevar tikt nodoti 
jautājumi, kas groza valsts kon-
s titūcionālos pamatus, tostarp 
jautājumu par valsts valodas   

statusa maiņu, pat ja Satversmē 
vārdiski tas nav paredzēts. Lai 
arī Satversme to tieši neparedz, 
tautas nobalsošanai nevar tikt 
nodoti ne tikai tie jautājumi,      
kas tieši minēti Satversmes 73.
pantā un ir konstitūcionāli, bet 
vēl jo vairāk jautājumi, kas ir 
antikonstitūcionāli, - tādā ie -
skatā ir prasības iesniedzēji.

Atliek cerēt, ka varbūt vismaz 
Satversmes tiesa labos to, ko 
labot nevar vai negrib Saeimas 
valdošās koalicijas vairākums. 

Tikmēr aizsardzības ministrs 
Atis Pabriks ir pamanījis orga-
nizāciju „Krievu sabiedrība 
Latvijā” un ir lūdzis Drošības 
policiju (DP) izvērtēt tās rīcību. 
Ministrijas rokās nonācis kādā 
Rīgas tipografijā 2000 eks em- 
p lāros drukāšanai sagatavotas 
kartes signāleksemplārs. Kartes 
nosaukums ir „Lielais Tēvijas 
kaŗš Latvijas kartē. 490 piemi-
nekļi un kaŗavīru apbedījumi”. 
Ministrs norāda, ka viņam  pre-
tenzijas esot nevis pret pašu 
grafisko karti un pieminekļu 
attēliem, bet gan pret tekstu,   
kas, pēc Pabrika domām, ku -
rina nacionālo naidu: „Tekstā 
nacisms un fašisms tiek identi-
ficēts ar Eiropu, Latvija tiek 
vērtēta kā Krievijai, nevis Ei -
ropai piederīga territorija. Na -
cionālie partizāni tiek dēvēti       
par līdz galam nenosistajiem 
nacistiem. Uzsvērti krievu tau-
tas zaudējumi kaŗā, bet ebrēji 
atstāti beigu galā. Latvijas zeme 
tiek uzskatīta par krieviem pie-
derīgu jau no sirmas senatnes. 
Kad ielūkojos organizācijas mā -
jaslapā, tad man - diplomētam 
vēsturniekam mati saslējās stā-
vus, gandrīz viena vienīga falsi-
fikācija, jau sākot ar Livonijas   
un krustnešu kaŗiem, nemaz 
nerunājot par jaunāko vēsturi. 
Piemēram, Latvijas armijas ka -
ŗavīri neatkarības cīņās tiek 
dēvēti par separātistiem, bet 

Bermonta kaŗaspēks – godā 
celts! Un, runājot par krievu tie-
sībām dzīvot Baltijā, tiek teikts, - 
lai kādi ir laiki un ienaidnieku 
panākumi, Krievija vienmēr pa -
liks neuzvarama un agri vai    
vēlu atjaunos status quo.”

 Biedrība, protams, ir pār -
steigta par Pabrika satraukumu, 
un, vērtējot organizācijas pār-
stāvja Aleksandra Ržavina teks-
tus gan organizācijas mājaslapā, 
gan arī sagatavotajā materiālā 
par padomju kaŗavīru un Lat-
vijas civīliedzīvotāju apbedī -
jumu vietām Otrā pasaules      
kaŗa laikā, organizācijas vadītāja 
Tatjana Favorska atzīst, ka tie, 
iespējams, ir “asi formulēti”, to -
mēr tajos neesot atspoguļoti ne -
patiesi fakti. Organizācijas vadī-
tāja arī pastāstīja, ka organizā -
cijā katru dienu tiekot saņemtas 
vairākas pateicības vēstules par 
Ržavina sagatavoto karti ar ap -
bedījumu vietām Otrā pasaules 
kaŗa laikā. Taču pēdējās dienās 
biedrība ir noskaņota kareivīgi 
un  paziņojusi, ka apsveŗ iespēju 
vērsties tiesā pret Pabriku. Tās 
vadītāja skaidro, ka ministrs  
esot nepamatoti pārmetis orga-
nizācijai antisemītismu, līdz ar 
to patlaban notiek konsultācijas 
ar juristiem par iespēju vērsties 
tiesā par neslavas celšanu.

Ir prieks par to, ka vismaz 
viens latviešu polītiķis pama -
nījis šo organizāciju un tās mā -
jaslapu, kuŗas saturs tiešām ir, 
maigi sakot, savdabīgs. Ej nu 
zini, kā beigsies ideja par tie sā-
šanos ar aizsardzības ministru, 
bet, manuprāt, polītiķi līdz šim 
reti ir pamanījuši krievu orga-
nizācijas Latvijā, kuŗu rīcība 
bieži vien ir pretrunā ar Latvijas 
valsti un tās interesēm. Vasaras 
izskaņa sāk kļūt karsta, un var-
būt beidzot jautājumi, par ku -
ŗiem rakstu, tiks sakārtoti. 

Sallija Benfelde
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Pirms divdesmit gadiem šo 
rindu autors - tolaik Radio Brīvā 
Eiropa līdzstrādnieks - aicināja 
ārzemēs dzīvojošos latgaliešus 
un Latgales kultūras un sabied-
riskos darbiniekus sarīkot pir -
mo Pasaules latgaliešu kongresu. 
Tapa lēmumi par atbalstu reģio-
na plašsaziņas līdzekļu un grā-
matu izdošanai, par Rēzeknes 
augstskolas izveidošanu un Lat-
gales pētniecības institūta radī-
šanu Daugavpilī. Savukārt prasī-
bas par latgaliešu valodas apguvi 
skolās un plašāku atbalstu no 
valdības puses tika ignorētas.

Šomēnes Rēzeknē vairāki simti 
dalībnieku, atceroties 1992. gadā 
atjaunoto pieminekli, ko tauta 
dēvē par „Latgales Māru”, bet kas 
patiesībā ir piemineklis Latgales 
atbrīvošanai no boļševikiem, 
pul cējās trešajā Pasaules latga lie-
šu konferencē. Vairāki desmiti 
referentu centās rast atbildi uz 
ga  na provokātīvo konferences 
vadmotīvu „Latvijas neatkarības 
laiks - Latgales iespēja vai iznī cī-
ba?”. Kopīgi izvērtēt Latgales at -
tīstības tendences un lejupslīdes 
cēloņus ekonomikā, izglītībā, va -
lodas un kultūras polītikā kopā 
bija pulcējušies zinātnieki, pai-
dagogi, lauksaimnieki, plašsazi-
ņas līdzekļu, sabiedrisko organi-
zā ciju un katoļu Baznīcas pār-

Iznīcība vai attīstība
Atskats uz Trešo pasaules latgaliešu konferenci Rēzeknē

stāvji, kā arī Saeimas polītiķi. 
Kul tūras ļaudis pauda gandarī-
jumu par pieminekļa atklāšanu 
māksliniekam un dzejniekam 
Antonam Kūkojam. Rēzekni ro -
tās arī piemiņas plāksnes polīti-
ķim Francim Kempam un nacio-
nālkomūnistu tīrīšanas laikā 
nežēlastībā kritušajam akadē mi-
ķim Aleksandran Ņikonovam.

Ceļu uz Rēzekni bija mērojuši 
dalībnieki no ASV, interesenti   
no Polijas un Krievijas, kā arī 
pir mo reizi Sibirijas latgaliešu 

delegācija, kas stāstīja par savu 
izdzīvošanas pieredzi vesela ga  d-
simta gaŗumā.

Daudziem konferences dalīb-
niekiem nebija saprotama tā 
dēvētā Latgales karoga pacelšana 
pie Rēzeknes novada un arī pil-
sētas domes. Uz karoga zilibalt-
zilā fona sarkanā vairogā attē- 
lots sudraba grifs ar zelta kroni  
galvā un zobenu ķepā. Cik no -
protams, ģerbonis ticis izman-
tots Inflantijas vojevodistē no 
1629. līdz 1772. gadam. Karoga 

darināšana ir privāta iniciātīva, 
un plašāka publiska apspriešana 
Latgalē nav notikusi. 

Konferences dalībnieki pieņē-
ma rezolūciju, kuŗā izteiktas vai-
rākas prasības, taču skaidru re -
cepti par nepieciešamajiem no -
sacījumiem reģiona tautsaim-
nie  cības un uzņēmējdarbības at -
tīs tībai konferences dalībnieki 
ne  spēja sniegt. Diskusijas bija 
spraigas un viedokļi diametrāli 
pretēji. Klātesošie gan vienojās, 
ka Latgales reģiona attīstībai at -
balstāma vairāku Ministru kabi-
neta apstiprināto dokumentu 
ieviešana, piemēram, „Latgales 
reģiona rīcības plānss 2012.-
2013.gadam”. Rezolūcija aicina 
ieviest parallēlu (latviešu un lat-
galiešu rakstu valodā) vietvārdu, 
organizāciju u. c. publisku no -
saukumu rakstību. Diemžēl tikai 
pašreizējā Latgales plānošanas 
reģionā, ignorējot Varakļānu no -
vadu, Atašienes un Barkavas pa -
gastu. Izglītības ministrija tiek 
aicināta pārskatīt mācību saturu, 
vienu stundu nedēļā atvēlot no -
vadmācībai Latvijas skolās, lai 
stiprinātu lokālās un nacionālās 
identitātes veidošanos. Rēzek -
nes pilsētas galva A. Bartaševičs 
no Saskaņas centra, krieviski rai-
došajam TV kanālim PBK jau 
pavēstījis, ka pilsētas skolās nā -

kamgad varēšot apgūt latgaliešu 
valodu. Tādējādi Saskaņas polī-
tiķis cer iegūt latgaliešu vēlētāju 
balsis pašvaldības vēlēšanās. 

Konferences dalībnieki arī 
skaidri norādīja, ka jānodrošina 
raidlaiks raidījumiem latgaliešu 
mēlē Latvijas Televīzijā un Lat-
vijas Radio. LR kultūras ministre 
Žaneta Jaunzeme-Grende pauda 
viedokli, ka atbalsts latgaliešu 
kultūrai ir nepieciešams, lai tā 
nākotnē nekļūtu tikai par grā-
matās un publikācijās pieejamu 
retumu, bet arī turpmāk būtu 
„dzīva’’ un pastāvētu arī nāka-
majās paaudzēs. Zīmīgi, ka latga-
liešu vēlmes atšķirībā no iepriek-
šējiem gadiem kļuvušas mēre -
nā kas. Sabiedrisko organizāciju 
pra sība piešķirt latgaliešu valo-
dai Latgalē reģionālās valodas 
statusu no dienas kārtības izzu-
dusi. Jaušams prāgmatisms un 
reālpolītikas izpratne. Savukārt 
varas gaiteņos nonākušie polī-
tiķi, piemēram, tieslietu ministrs 
J. Bordāns, nekautrējas saukt lie-
tas īstajos vārdos, norādot, ka 
svarīgs uzdevums ir nostiprināt 
savu valsti iekšēji un ka latga-
liešu valodai un kultūrai jāie -
rāda vieta, ko tā, izcietusi repre-
sijas, aizliegumus un ignoranci, 
ir pelnījusi.

Dainis Mjartāns

Latgales polītiķi, kultūras darbinieki un katoļu Baznīcas vadība 
Atbrīvošanas pieminekļa pakājē

23. augusts ir Staļinisma un 
nacisma upuŗu atceres diena. 

Šogad aprit 73 gadi, kopš 
1939. gada 23. augustā PSRS ār -
lietu tautas komisārs Vjačeslavs 
Molotovs un Vācijas ārlietu mi -
nistrs Joachims fon Ribentrops 
parakstīja Molotova-Ribentropa 
paktu. Tā slepenajos papildpro-
tokolos Somija, Igaunija, Latvija, 
Lietuva, Polija un Rumānija tika 
sadalītas PSRS un Vācijas inte-
rešu sfairās. PSRS okupēja visas 
trīs Baltijas valstis. 

Baltijas valstu brīvības un ne -
atkarības atjaunošanas ideja kļu-
va iespējama pēc Michaila Gor-
bačova aizsāktām reformām, kas 
„mīkstināja” Maskavas attieksmi 
pret „brālīgajām republikām”. 
At  klātībā nonāca 1939.gada 23.
augustā parakstītais Molotova-
Ribentropa pakts, tāpēc 1988. 
ga  da 23. augustā Baltijas valstu 
galvaspilsētās Viļņā, Rīgā un 
Tallinā tūkstošiem cilvēku pul-
cējās protesta akcijās. 1989. gada 
pavasarī PSRS Tautas deputātu 
kongresa sēdē visu trīs Baltijas 
valstu pārstāvji pieprasīja šī 
līguma un papildprotokolu iz -
vērtēšanu, noteikt to tiesisku -
mu. Maskavā izveidoja izmeklē-
šanas komisiju, bet tās darbība 
tika novilcināta. Baltijas valstu 
deputātu pašaizliedzīgā darbība 
Maskavā atbalsojās Baltijas val-
s tu nacionālās atmodas kustībās. 
Igaunijas Tautas fronte Rahva-
rinne, Latvijas Tautas fronte un 
Lietuvas Reformu kustība Sa -
jūdis 1989. gada 23. augustā,    
50 gadus pēc Molotova-Riben- 
t ropa pakta parakstīšanas, rīkoja 
masveida protesta akciju Bal-
tijas ceļš. Vairāk nekā miljons 
cilvēku no Tompea pils pakājes 
Tallinā caur Rīgu, pāri Dau ga-

Baltijas ceļš pret Molotova-Ribentropa paktu

vai līdz Ģedimina tornim Viļņā 
sadevās rokās, izveidojot 600 km 
gaŗu ķēdi. Baltijas ceļš bija fai -
no menāla solidāritātes manifes-
tācija, kas saistīja lielu uzmanību 
visā pasaulē. Tas uzskatāmi de -
monstrēja trīs Baltijas valstu ie -
dzīvotāju centienus pēc brīvības. 
Iespaidīgā cilvēku ķēde un aiz -
vien plašākais starptautiskais at -
balsts vēsturisko faktu publis-
košanai piespieda PSRS Tautas 
deputātu kongresu 1989. gada 
24. decembrī pasludināt Vācijas 
un Padomju Savienības līgumu 
un tā slepenos papildprotokolus 
par spēkā neesošiem. Šī līguma 
anullējums palielināja Igaunijas, 
Latvijas un Lietuvas nacionālās 
pašnoteikšanās iespējas un at -
mo dināja demokratiskas kustī-
bas visā PSRS. 

UNESCO Starptautiskā eks-
pertu padome 2009. gada 30. 
jūlijā Bridžtaunā, Barbadosā, 
pieņēma lēmumu iekļaut ak -

ciju „Baltijas ceļš – cilvēku     
ķēde trīs valstu vienotiem cen-
tieniem pēc brīvības” UNESCO 
programmas „Pasaules atmi-
ņa” Starptautiskajā reģistrā. 

 2009. gada 22. un 23. augustā, 
Baltijas ceļa 20. gadadienā, no -
tika Baltijas vienotības skrējiens 
„Sirdspuksti Baltijai“ ar tā pat-
ronu - toreizējo Latvijas Valsts 
prezidentu Valdi Zatleru priekš-
galā. Igaunija, Latvija un Lietuva 
atjaunoja vēsturisko Baltijas ceļu 

nonākusi Liepājas mūzeja filiālē 
„Liepāja okupāciju režīmos”, 
kuŗas atklāšanā piedalījās ĀM 
Informācijas un sabiedrisko at -
tiecību departamenta direktore 
Evelīna Melbārzde. Izstādes tap-
šanas mērķis bijis vēstīt pasaulei 
unikālo vēsturisko akciju Baltijas 
ceļš. Ekspozīcijā ietverti Baltijas 
valstu 40 fotografu darbi, kuŗos 
tverti emocionāli mirkļi par Bal-
tijas ceļa dalībniekiem, ku  ŗiem 
vajadzēja lielu drosmi stāvēt šajā 

dienu, apvienība „Par Lietuvu 
Lietuvā” rīkoja autobraucienu 
no Viļņas Katedrāles laukuma 
cauri Lietuvai līdz Latvijas ro -
bežai, aicinot cilvēkus ne tikai 
piedalīties, bet arī pārdomāt Bal-
tijas ceļa jēgu un nozīmi.

 Latvijas Monētu nams šogad 
augustā izdevis unikālu apzel-
tītu trīs medaļu komplektu 
Bal tijas ceļš (500 gab.), kas veltīts 
Igaunijas, Latvijas un Lietuvas 
drosmīgajiem iedzīvotājiem, 

diennakts skrējienā, kas sākās 
Tallinā un Viļņā, bet finišēja 23. 
augusta vakarā Rīgā pie neat-
karības simbola – Brīvības pie-
minekļa. 

Šovasar pa Kanadu ceļoja 
Lat vijas Ārlietu ministrijas (ĀM) 
un fotografa Ilmāra Znotiņa ko -
pīgi veidotā izstāde „Baltijas 
ceļš, kas iekustināja pasauli”, 
kuŗa parādīta Otavā, Toronto, 
Monreālā un citviet. Izstāde ie -
priekš bijusi aplūkojama dau -
dzās pasaules valstīs. Tagad tā 

cilvēku ķēdē, nedomājot par 
sekām. 1989.gadā Latvija vēl bija 
PSRS sastāvā, Rīgā atradās PSRS 
armijas Baltijas kaŗa apgabala 
stābs un armijas daļas visā valstī..

Liepājā no 10. līdz 23.augus-
tam notika tradicionālais ak -
cijai Baltijas ceļš veltītais festi-
vāls via baltica, kas sniedza 
septiņus brīnišķīgus koncertus, 
kuŗos izcili Latvijas un kaimiņ-
valstu mūziķi demonstrēja savu 
Baltijas vienotības izjūtu. Piemi-
not akcijas Baltijas ceļš gada-

kuŗi 1989. gada 23. augustā pie-
dalījās akcijā Baltijas ceļš.

Režisors Arvīds Krievs uzņē-
mis dokumentālu filmu Bal-
tijas ceļš (1993.gadā).

Latvijā, Igaunijā un Lietuvā 
katru gadu 23.augustā notiek 
dažādi patriotiski sarīkojumi, 
kas veltīti 1989. gada 23. augus -
tā rīkotajam Baltijas ceļam - 
Baltijas valstu vienotības sim-
bolam. 

Valija Berkina

Latvijas Monētu nama izdotais apzeltītu trīs medaļu komplekts Baltijas ceļš

Akcijas Baltijas ceļš logo. 
UNESCO Starptautiskā eksper-
tu padome pieņēma lēmu mu 
iekļaut akciju „Baltijas ceļš – 
cil vēku ķēde trīs valstu vieno-
tiem centieniem pēc brīvības” 
UNESCO programmas „Pasau-
les atmiņa” Starptautiskajā re -
ģistrā
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Vidvuds Štrauss

Tai pašā laikā, kad visa pa -
saule sekoja tam, kā Berlīnē 
noris Olimpiskās spēles, 18 ki -
lo metrus uz dienvidrietu -
miem no Maskavas Staļina-
Molotova NKVD apžogoja ar 
dzeloņstieplēm divus kvadrāt-
kilometrus lielu meža gabalu 
sava kaŗaspēka šaušanas poli-
gonam. Poligona izmantošana 
sākās gadu vēlāk, bet par mēr-
ķiem tur bija izvēlēti dzīvi cil-
vēki. Pirmā nošaušana notika 
1937. gada 8. augusta naktī, kad 
NKVD bendes tur atņēma dzī-
vī bu 91 un nākamā naktī jau      
115 komūnistiskā terrora upu- 
 ŗ iem. Vairāk nekā gada laikā  - 
līdz 1938. gada 19. oktobrim 
NKVD specobjektā Butovskij 
poligon slepeni tika nošauti 
20 765 nevainīgi 73 tautību cil-
vēki. Visvairāk starp nošauta-
jiem bija krievu – 8724, tāpēc 
Krievijas pareizticīgo Baznīcas 
galva, pirmoreiz ieradies poli go-
nā, nosauca to par krievu Gol-
gatu. Bet otrā vietā šajā draus mī-
gajā sarakstā ir 1328 latvieši, 
tāpēc tur ir arī mūsu tautas Gol-
gata, un to nedrīkstam aizmirst. 
Gandrīz visiem nošautajiem tau-
 tiešiem šūpulis bija kārts Lat vijā. 

1938. gadā Butovas poligonā 
nošauti Madonas novada zem-
nie ku bērni, dzimuši: Bērzaunes 
pagastā – Jānis Cilinskis (1891), 
Voldemārs Laukmanis  (1895), 
Artūrs Rudzītis (1893); Kalsna-
vas pagastā – Pēteris-Alberts 
Lie piņš (1890); Lazdonas pa -
gastā – Pēteris Bomīts (1890); 
Lie zeres pagastā – Jānis Apinis 
(1877); Patkules pagastā –Pēte-
ris Miezons (1899); Saikavas 
pagastā – Andrejs Eglītis (1909), 
Jānis Eglītis (1907), Alfons Ser-
žants (1889), Jūlijs Seržants 
(1890), Jānis Tiltiņš (1885), 
An na Zariņa (1892). Annas vīrs 
Kārlis Zariņš nošauts tai pašā 
gadā Kazachijas republikas gal-
vaspilsētā Almaatā.

Viss, kas tālāk lasāms, pama-
tots ar nelaimīgo NKVD izmek-
lēšanas lietām, kur smeltas sko-
pas ziņas par to, kad un kāpēc 
viņi pametuši dzimteni un de -
vušies uz iecerēto laimes zemi 
Austrumos, līdz nokļuva Ma s-
ka vā vai tās apkārtnē, un ko   tur 
darījuši.

Seržanti bija pirmie, kas pār-
cēlās uz Krieviju un vienīgie 
turp māk nesarāva saites ar ze -
mi. Vecākais dēls Aleksandrs 18 
gadu vecumā devās prom – uz 
Maskavas guberņu, iekārtojās 
par muižas pārvaldnieka palīgu. 
Pēc kāda laika, atbraucis uz 
dzimteni, pastāstīja tēvam, ka 
netālu no Maskavas kāds muiž-
nieks izdevīgi iznomājot savu 
zemi un tur jau apmetušies daži 
igauņi un latvieši.

Un Seržantu ģimene: tēvs Jā -
nis, māte Eda, dēli Alfons un 
Jū  lijs un meita Alma cēlās kājās 
un drīz jau bija Aleksandra no -
rādītajā vietā - Voskresenskas 
apriņķa Haminovā ( tā sauca 
muiž nieku). Tas notika 1909.ga -
dā. Tēvs paņēma nomā 20 dese-
tīnas, dēli pa 10 un sāka saim-
niekot patstāvīgi.. 1917.gadā 
Ha  minovas kolonijā draudzīgi 
dzīvoja un veiksmīgi saimnie-
koja 10 igauņu un 10 latviešu 
ģimenes.1920. gadā nomira  
tēvs, Aleksandrs pārcēlās uz 
Haminovu, pārņēma tēva saim-

Nelaimīgie no Madonas puses

niecību un apprecēja kaimiņa 
igauņa meitu. Kad 1929.gadā 
sākās vardarbīgā lauksaimnieku 
kollektīvizācija, visi kolonijas 
saimnieki atteicās stāties kol- 
c h ozā.  Daļa pameta saimniecības 
un pārcēlās uz pilsētām, citi, arī 
Seržanti, palika. Viņu zemi at  ņē-
ma valsts saimniecība, tur Ser-
žanti strādāja. Butovas poligonā 
nošāva 15 bijušās kolonijas lat-
viešus un septiņus igauņus. Uz 
Gulaga lēģeŗiem uz neatgrieša-
nos aizsūtīja četrus igauņus un 
piecus latviešus.

Bērzaunieši – Cilinskis un Ru -
dzītis un kalsnavietis Liepiņš, 
sākoties Pirmajam pasaules ka -
ŗam, bija spiesti uzvilkt zaldātu 
formas tērpus. Liepiņš un Ru -
dzītis sākumā kaŗoja krievu da -
ļās, bet 1915. gadā tika pārcelti 
uz latviešu strēlnieku bataljo-
niem (pulkiem). 8. pulka vecā-
kais apakšvirsnieks Liepiņš par 
drosmi bija apbalvots ar 3. un      
4. pakāpes Sv. Juŗa krustu un di -
vām Sv. Juŗa medaļām. Rudzītis 
kaŗoja 2. pulkā, Cilinskis dienēja 
5. pulka orķestrī. Gados jaunā -
ko Laukmani, Krievijā Vladi mi-
ru,  iesauca vēlāk, viņš dienēja 
aviācijā par motoristu. Visi četri 
pēc tam iestājās sarkanarmijā. 
Liepiņš un Rudzītis dienēja gal-
venajā stābā, Cilinskis nepame -
ta 5. Latviešu strēlnieku pulka 
orķestri, kauju laikā bija sani-
tārs. Laukmanis turpināja die-
nestu aviācijas daļās. Kad bei-
dzās Krievijas Pilsoņu kaŗš, viņš 
vienīgais palika armijā, pabei -
dza Kaŗa aviācijas skolu Ļeņin-
gradā un Kaŗa aviācijas inže-
nieŗu akadēmiju Maskavā, strā-
dāja zinātniskā institūtā par 
konstruktoru grupas vadītāju. 
Cilinskis kopā ar citiem 5. pul -
ka mūzikantiem atrada darbu 
Maskavā, no Rīgas evakuētajā 
rūpnīcā „Kaučuks”, strādāja par 
smalkmechaniķi,  Liepiņš ieņē-
ma atbildīgu amatu Krievijas 
Zemkopības komisāriātā. Ru -
dzī tis mācījās Celtniecības insti-
tūta Architektūras nodaļā, pro-
jektēja un vadīja jaunbūves.

Jānis Apinis pusaudža gados 
kopā ar tēvu gāja meža darbos, 
raka grāvjus. Trīs ziemas mācījās 
pagastskolā. No 1897. līdz 1902. 
gadam dienēja armijā, pēc tam 
Liezeres un Lubānas pagastā 
strā dāja par namdari, galdnieku, 
kalēju, 1904. gadā – par Cirstenes 
pagasta rakstvedi. No 1905. līdz 
1915. gadam Apinis dzīvoja Rī -
gā. Kopš 1905. gada bija LSDSP 
biedrs. Strādāja kokmateriālu 
noliktavās, darbojās arod bied rī-
bās, no 1906.  līdz 1910. gadam 

vadīja kokapstrādes strādnieku 
arodbiedrību. 1915. gadā Apinis 
aizbēga uz Sibiriju. Divus gadus 
Omskā strādāja par apgabala 
tiesas civīlkollēģijas sekretāra 
palīgu, un kopš tā laika vietējā 
boļševiku organizācijā viņu uz -
skatīja par augsti profesionālu 
juristu, pēc 1917. gada oktobŗa 
valsts apvērsuma iecēla par Si -
birijas, Stepju novada un Turkes-
tānas galveno tieslietu komi -
sāru. Savu augsto amatu Apinis 
1918. gada aprīlī Maskavā pār-
stāvēja Viskrievijas tieslietu ko -
misāru kongresā, tūlīt pēc tam 
Padomju kongresā tika ievēlēts 
Viskrievijas Centrālajā izpild ko-

cīja sabiedriskās zinātnes. 1936. 
gadā vadīja Izglītības biedrības 
Prometejs koncertbrigādi tās iz -
braukumos pie tautiešiem Krie-
vijā, nākamajā gadā tika uzņemts 
par ansambļa solistu Staņislav- 
s ka operteātrī.

Saikaviešu vidū centrālā fi -
gūra bija gados vecākais Andrejs 
Gailītis, kopā ar māsasvīru An- 
d reju Trauciņu iestājies LSDSP 
1905. gadā. 1917. gada beigās, 
pir mās sarkanās varas laikā Vid-
zemē, Gailīti ievēlēja par Saika-
vas pagasta padomes priekš -
sēdi, 1919. gadā, kad pie varas 
bija Stučka, viņš atkal bija šajā 
amatā. Maskavā, Taganskas cie-

latviešu koloniju Sibirijā – Lejas 
Bulānu. Andrejs beidza arod-
skolu un strādāja rūpnīcā par 
metallējēju. Gailītis uzaicināja 
abus puišus uz Maskavu, iekār-
toja uz dzīvi un darbā lapsu 
audzētavā.

Pēteris Bomīts, neilgi padzī vo-
jis Vjazmā, pārcēlās uz Smoļen- 
s ku, pēc tam devās uz dienvi-
diem, turpināja darbu saimnie-
ciskā laukā. 1931. gadā Bomīts 
ieradās Maskavā, sāka strādāt 
par Latviešu kluba pārzini, ai -
cināja strādāt klubā par gald-
nieku Gailīti, Jāni Eglīti ieteica 
kluba valdes sekretāra amatam. 
Kopš 1936. gada Bomīts, pabei-

Pēteris Bomīts

Nams, kuŗā atradās Maskavas Latviešu klubs

mitejā (VCIK). Kā augstākā va -
ras organa loceklis viņš 1919. 
gadā tika nosūtīts uz Turkestā-
nu, kur uz gadu saņēma savās 
ro  kās visu varu: bija Turkestā  -
nas Centrālās izpildkomitejas 
priekšsēdis un pie reizes – apga-
bala boļševiku organizācijas va -
dītājs. Pēc tam organizēja ties-
lietu iestāžu darbu Sibirijā un 
Ukrainā. Kopš 1923. gada Apinis 
dzīvoja Maskavā, strādāja Valsts 
dārglietu glabātavā par galveno 
kontrolieri, pēc tam atkal ties-
lietu iestādēs. Sevi lika manīt 
vecums, pasliktinājās redze, arī 
trūka zināšanu, tāpēc amati pa -
kāpeniski pazeminājās: tiesnesis 
Maskavas apgabala tiesā, pilsē-
tas tiesā, pilsētas rajona tiesā. 
1935. gadā tautieši Apini  iecēla 
par Maskavas Latviešu kluba 
pārzini.

Pēteris Miezons 1916. gadā ie -
stājās Valmieras Skolotāju semi-
nārā, nākamā gada septembrī 
kopā ar semināru evakuējās uz 
Sizraņu pie Volgas. Pabeidzis se -
mināru, brīvprātīgi iestājās sar-
kan armijā, piedalījās kaujās 
Urā los, pēc tam dienēja Turkes-
tānā, bija pulka kluba vadītājs. 
Demobilizējies strādāja Oren-
burgā izglītības darbā. 1928. ga -
dā iestājās Maskavas universi-
tātē, 1931. gadā pabeidza Vēs tu-
res un filozofijas fakultāti, tālāk 
Maskavas mācību iestādēs mā -

tumā, Gailītis izmeklētājam pa -
stāstījis, ka viņš atbēdzis uz 
Krieviju 1919. gadā 47 cilvēku 
grupā. Tie bijuši padomju varas 
un partijas darbinieki un viņu 
ģimenes locekļi. Gailītis nosau-
cis Pēteri Bomīti, Andreju Trau-
ciņu, Jāni Tiltiņu, Jāni Eglīti. 
Pārējos neatceroties.

Gailītis, Trauciņš, Tiltiņš un 
Eglītis sākumā apmetās Smo-
ļens kas guberņā pie Vjazmas, 
strādāja savā amatā - par gald-
niekiem, pēc tam pārcēlās tuvāk 
Maskavai, kur Podoļskas apriņ -
ķī latvieši nesen bija nodibinā-
juši lauku kopsaimniecību. Gai-
lītis tika ievēlēts par priekšsēdi. 
Kad sākās vardarbīgā kollektī-
vizācija un latviešus piespiedu 
kārtā apvienoja ar apkārtējām 
krievu sādžām, saikavieši pār cē-
lās uz lapsu audzētavu, kas atra-
dās netālu no Maskavas, Salti-
kovā, un direktora vietnieks tur 
bija latvietis, Timirjazeva Lauk-
saimniecības akadēmijas absol-
vents Augusts Vasīlis. Atradis 
dar bu Maskavas rūpnīcā,  Eglītis 
no pārējiem nošķīrās, Maskavā 
nodibināja jaunu ģimeni, 1933. 
gadā nomira. Eglīša pirmā sie -
va kopā ar pusaugu dēliem Jāni 
un Andreju 1919. gadā ieradās 
Petrogradā. Vecākais dēls Jānis 
pabeidza latviešu Paidagoģijas 
technikumu un bija nosūtīts 
strādāt par skolotāju uz veco 

dzis Rūpniecības akadēmiju, 
strādāja Maskavas apgabalā vie-
nā no kūdras ieguves uzņē mu-
miem par direktora vietnie ku. 
Jā  nis Eglītis pārgāja strādāt uz 
Izglītības biedrības Prometejs ti -
pografiju par korrektoru. An- 
d rejs Eglītis, dienot sarkanarmijā 
tanku daļā, apguva šofeŗa profe-
siju un pēc dienesta izmantoja to 
darbam valsts iestādēs Maskavā.    

Anna Pētersone apprecējās ar 
Kārli Zariņu (dzimušu Jumur-
das pagastā zemnieku ģimenē), 
kad viņš bija skolotājs Saikavas 
pagasta skolā. 1919. gadā Za -
riņu Stučkas vara mobilizēja po -
lītdarbam armijā. Sekoja atkāp-
šanās. Divus gadus Zariņi strā-
dāja Pleskavā, pēc tam pārcēlās 
uz Maskavu. Kārlis Zariņš mā -
cījās Maskavas universitātes Ju -
ridiskajā fakultātē, piestrādāja 
par lektoru un archīvāru, pēc 
universitātes pabeigšanas strā-
dā ja par juriskonsultu valdības 
iestādēs. Anna saimniekoja mā -
jās, audzināja dēlu. Zariņi pieņē-
ma savā dzīvoklī vientuļo Gai -
līti. 1934. gadā Zariņu aizsūtīja 
strādāt par juriskonsultu uz Al -
maatu. Gailītis iekārtoja Annu 
darbā Latviešu klubā. Sākumā 
viņa strādāja kluba ēdnīcā par 
pavāri, pēc tam pārņēma ēdnīcas 
vadību, kļūstot par labu paziņu 
daudziem kluba apmeklētājiem.

(Turpināts 14. lpp.)
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3. jūlijs jau no 
paša rīta man 
nesolīja neko labu. 
Vispirms no ierin-
das izgāja mans 
ve  cais un iemīļo-
tais mobilais tele-
fons, pēc tam, sau-

lei pakāpjoties zenītā, tveice sa -
sniedza šīgada pirmo rekordu - 
31gradu! Saņēmu kārtīgu kar- 
s tumdevu – „karstumsitienu” 
jeb karstumdūrienu ar visām no 
tā izrietošām sekām. Uz Cēsīm 
klau sīties Filadelfijas zēnu balsis 
man nokļūt vairs nebija spēka, 
bija jāuzpilda sevi ar citronūdeni 
un jāgaida pievakares atvēsums. 
Taču iešanu uz Rīgas Domu 
gandrīz aizkavēja kāds no diri-
ģentiem, kuŗam starptautiska-
jiem diriģentu kursiem Austrijā 
pēkšņi bija ievajadzējies kāds 
mans agrāk rakstīts opuss. Ar 
skriešanu tomēr beidzot sa -
sniedzu ilgi plānoto mērķi – Do -
ma katedrālē iejukt klusuma un 
miera mākslas meklētāju pūlī. 
Dzirdēt iemīļotās Rīgas Doma 
skolas meiteņu koŗa saskanī gās 
balsis, klusuma gaismas pa  saulē 
pastaigāties kopā ar F. Men del-
sona, P. Česnokova (19. g.s. Mas-
ka vas ortodoksālās mūzikas 
met ra), Alfr. Kalniņa, L. Garūtas 
un Ē. Ešenvalda mākslas gariem 
pa senatnīgajām katedrāles vel-
vēm. Ērģelnieces Vitas Kalncie-
mas ērģeļu balsis kā ierasti va -
dīja talants un teicama meista-
rība. Stilu daudzveidība viņas 
per sonībā sakusa vienotā garīgā 
veselumā, atšķirīgie laikmeti un 
mākslinieciskās domāšanas vei -
di vienojās izcili spilgtā priekš-
ne sumā, kuŗu baudot brīžiem 
zuda gravitācijas likumības. Bet 
varbūt pie vainas bija mans kar-
s tumdūriens?...

Sēžot Domā ar muguru pret 
altāri, prātā nāca tālie pēckaŗa 
gadi, kad pamazām atļāva rādīt 
šo mūsu sakrālās architektūras 
brīnumu tūristiem. No iekšpu-
ses. Lai apliecinātu krievu pub-
likai Doma ērģeļu pasaules sla -
vu, pāris stundas ļāva ērģelnie-
kiem tās demonstrēt. Gadu ie -
priekš (1951. gada rudenī) bija 
miris ilggadējais Doma ērģeļu 
saimnieks Alfrēds Kalniņš, un 
viņa vietā tika uzaicināta A. Kal-
niņa un Teodora Kalniņa (diri-
ģents, paidagogs, pirmo pēckaŗa 
Dziesmu svētku virsdiriģents) 
bijusī audzēkne, Sv. Pāvila baz -
nī cas ērģelniece Estere Didrich-
sone. Un, tā kā savukārt man 
laimējās būt par šīs ievēroja mās, 
daudzpusīgās mūziķes skolnie-
ku, tad ieguvu lielu godu asistēt 
viņai pie šīm leģendāra jām ērģe-
lēm. Dažreiz ieguvu tie sības ar 
šo instrumentu pavadīt viņas 
dziedātās Hendeļa un Bacha 
ārijas.

Toreiz Domā vēl pie vidus ko -
lonnām un sienām karājās        
krietns daudzums seno bruņi-
nieku vapeņu, savā krāšņumā 
sacenšoties ar krāsaino vitrāžu 
gaismas spēli. Pēc tam šie vapeņi 
un seno laiku vareno piemiņas 
zīmes nozuda kopā ar grīdā ie -
mūrētajām akmens kapu plāks-
nēm. Taču gadsimtiem diev-
namā uzkrātā garīgā atmosfaira 
saglabājusies līdz pat mūsdie-
nām. Pat skaļā slavu publika pie-
klust un spiežas bariņā. Tā ir 
īpaša izjūta, kas pārskaņo da -

VASARAS VIDUS MŪZIKAS KARDIOGRAMMA
sījās vairāk pēc 17. gadsimta spā-
ņu un portugaļu mūzikas stila. 
Bet nobeigums Rundāles dārzā 
solistu, Radio koŗa un Sinfo-   
nietta Rīga atskaņojumā (akus -
tiski neizdevīgi izvietoti skaļruņi 
un mikrofoni) vairs nesniedza 
festivo grande izskaņu. Vai nu 
pārāk gaŗā dienas programma, 
minimālās atpūtas iespējas klau-
sītājiem, vai atskaņotāju pagu-
rums nesniedza gaidīto mūzi -
kālā sarīkojuma illuminējumu. 
Protams, bija raķetes, bet bija        
arī nogurums no visa dzirdētā.

Šogad Starptautiskais jauno 
mūziķu salidojums – meistar-
kursi, Daces Aperānes iniciēti, 
notika Siguldā. Kursi parasti ir 
rūpīgi organizēti, tikai diemžēl 
tiem netiek veltīta pienācīga re -
zonance Eiropas valstu jauno 
mūziķu vidē. Bet iespējams, ka 
kļūdos. Skandinavijas, Vācijas 
un Francijas redzamākie mūziķi 

panijas uzjautrināšanas līdzek -
lis, bezjēdzīgs un nosmejams. Te 
20. g.s. kultūrā ielaužas pretnis 
troksnim – agresīvai skaņai, 
skaņas čaulai, kuŗai nav kodola, 
satura. Klusuma filozofija 50. 
gados, ko aizsāka Džons Keidžs, 
aptvēra plašus lokus, arī ģeo -  
gra fiskos. Un, kaut arī apgalvo, 
ka mūzikā klusumam ir kon- 
s truktīva, reģenerējoša loma,    
dau dzi šo fainomenu nespēja 
pie ņemt.

Kursu dalībnieku programma 
ar Keidžu pamatā arī šoreiz      
nesniedza pilnīgāku priekšstatu 
par šī komponista mūzikālās 
do māšanas daudzveidību, sti lis-
kām izmaiņām (sitamo instru-
mentu ansambļu laiks, „sagata-
voto klavieŗu” laiks, gadījuma – 
nejaušības (aleatorikas – pēc            
P. Bulēza apzīmējuma) faktors, 
kas satricināja pasauli, taču mū -
ža otrā pusē mūzikālo līdzekļu 

žādos cilvēka raksturus vienotā 
klusuma simfonijā. Arī mūziku. 
Pat ja tā bija moderni eklektiskā 
leišu komponista V. Miškina 
„Jūra” vai S. Hetfilda kopumā 
ba  nālā koŗa dziesmiņa. Tie visi 
skanēja tā, kā tam Domā ir jā -
skan.

Cik gan gaŗš ir ceļš no sapņiem, 
aizrautības un ilgām jeb pārdzī-
votā izmisuma un aizrautības,  
lai radītu kaut ko tādu, kur šīs 
jūtas un mākslinieciskā piere -
dze sublimētos un veidotu īstu, 
patiesu mākslas darbu, patiesu 
vērtību. Šo Dantes ceļu gājis      
katrs mākslinieks, vienalga, cik 
jauns vai vecs viņš būtu. Pro-
tams, mēdz teikt, ka vecu māks-
linieku vairāk vada viņa piere -
dze nekā fantazijas daudzveidība. 
To varētu sacīt arī par Pola Hil-
jēra novadītiem angļu rene-
sanses meistaru darbu atska ņo-
jumiem 11. jūlijā Sv. Jāņa baz -
nīcā, piedaloties Latvijas Radio 
korim.

Pols Hiljērs ir slavenība. Un 
kāda vēl! Pag. gs. 50. gados viņš 
pirmais ķērās pie viduslaiku 
orga numa darbu atskaņošanas. 
Koŗa darbi ar šo neparasto no -
saukumu Organum bija gadsim-
tos izslīdējuši no atskaņotāju uz -
manības. Nav brīnums, jo agrī-
nās daudzbalsības pergamentos 
slēpjas daudz jauku noslēpumu, 
ko Notres Dames brāļi, koŗa ka -
pellas vadītāji Leonēns un Pero-
tuss 12. gadsimtā bija ieslēpuši. 
Bija pierakstītas galvenās te -      
mas – korāļu, himnu fragmenti, 
pārējām balsīm dodot tikai 
vispārējas kustības norādes. No -
šu pieraksts taču vēl nebija pre-
cīzēts.

Hiljērs ar saviem dziedoņiem 
nebaidījās improvizēt Cantus 
organum. Cik burvīgi tas ska-
nēja! Tas bija šokējoši laikme -
tīgi! Un nu visi uzzināja, ka vi -
duslaiki nemaz nav nabadzīgi, 
vienveidīgi gaŗlaicīgi un askē-
tiski. Hiljērs pirmo reizi sāka 
koŗu mūzikā praktizēt kontrte-
noru kustību Albionā, bet to labi 
pazina vecā Eiropa. Taču ar to 
nebeidzās viņa radošās intereses. 
21. gadsimta sākumā viņš uz -
rakstīja grāmatu par Arvo Pērta 
mūziku. Vērtējumiem, spriedu-
miem var piekrist, var nepie -
krist, bet tas bija nopietns mēģi-
nā jums pirmo reizi nonākt pie 
Pērta Tintinabulum noslēpu-
miem. Un lūk, Organum un Tin-
tinabulum! Kā skan šie vārdi! Kā 
mūzika.

Taču, kā jau iepriekš minēju, 
Viljama Bērda, Orlando Gibonsa, 
Tomasa Talisa u.c. angļu rene-
sanses autoru darbi noskanēja 
gandrīz visi vienādi. Kaut gan        
šo meistaru mūzikālā valoda ir 
tik atšķirīga. Kur vaina? Vai tikai 
diriģentā? Domāju, ka ļoti liela 
vaina jāuzņemas mūsu Radio 
korim, kas nav radināts šādas 
mūzikas atskaņošanā. Diriģents 
varēja izkāpt no biksēm, bet   
koris Džonu Taveneru dziedāja 
tieši tādā pašā emocionālā tuk-
šumā kā Tomasa Vīlksa opusus. 
Žēl! Gaŗām palaista izdevība. 
Varēja palūkoties kaut vai ap 
stūri, kur igauņu mūziķi sensenis 
mācījušies izprast senos skaņu 
rakstus. Tagad Eiropā zināmie 
kaimiņvalsts diriģenti savulaik 
vadījuši pirmos senās mūzikas 
ansambļus padomijā. Kā mēs 
par tiem jūsmojām! Iespējams, 
jāpateicas interesei par vidus-
laikiem un renesansi, ka Arvo 
Pērts uzraka seno angļu zvaniķu 
noslēpumu – tintinabulus, sim-
metriskās skaitļu variācijas, ku -
ŗas kļuva par pamatu kompo-
nista 80.- 90. gadu mūzikālai 
domāšanai.

Nav jau tā, ka latvieši nemī -
lētu seno mūziku. Nu jau gan- 
d rīz divdesmit gadu gaŗumā di -
riģenta Māŗa Kupča vadīto Senās 
mūzikas festivālu programmās 
izskanējušas daudzas dažādu  
laikmetu mūzikas pērles. Katru 
vasaru Festivāls nāk ar jauniem 
interesantiem piedāvājumiem 
un izaicinājumiem. Arī šogad 
pēc kārtas jau 18. Senās mūzi-
kas festivāla (no 11. līdz 14. jū  li-
jam) organizātori pārsteidza ar 
kārtējo bagāto izdomu: Mežot-
nes mazajā pilī skanēja Čārlza V 
laika mūzika ansambļa „Trakula” 
priekšnesumā. Seni tērpi, in- 
s trumenti, stilizētas kustības, tas 
viss teicami rezonēja Mežotnes 
pils telpās.

Taču interesantākā un ar mū -
ziku visblīvāk piesātinātā bija 
sestdiena, 14. jūlijs, kad Run dā -
les pils uzņēma daudzos at  ska ņo-
tājus: Baroka kori (M. Kupčs), 
Sin fonietta Rīga baroka ansambli 
(N. Šnē; kuŗi diezin kāpēc spēlēja 
modernos instrumentus), Ser ge-
ju Jēgeru, mūsu spožo kontr-
tenoru un Collegium Musicum 
Rīga (M. Kupčs) ar J.S. Bacha 
darbiem. Vakarā Rundāles Bal-
tajā zālē zviedru Villancico an -
samblis (ar senajiem baroka mū -
zi  kas rīkiem) spēlēja Ekvadoras 
baroka mūziku. Tā gan izklau-

Rīgas Doma koŗa skolas meiteņu koris diriģentes Airas Birziņas 
vadībā

lauztin laužas uz Latviju, lai pa -
strādātu ar jaunajiem mūziķiem.

Par labiem darbiem parasti 
spriež pēc to augļiem. Tā teikts 
Bībelē. Arī šogad 25. jūlijā Spī-
ķeŗu „briesmīgajā” un neskanī-
gajā koncertzālē notika šo va -
saras kursu pārskata koncerti.  
To gan grūti nosaukt par pār-
skatu, jo drīzāk tie bija jauno un 
ne tik jauno kursu dalībnieku 
priekšnesumi alus bāra kon -
certu līmenī. Kā piesaiste tika 
minēts Džona Keidža vārds. 
Kuŗš gan nezina šo vārdu? Taču 
cik maz mēs zinām viņa per-
sonības alterācijās veidoto mū -
ziku. Jā, protams, 4’33’’ - piano 
tacet ir katra kaut cik ar mūziku 
saistīta cilvēka „programmā”. 
Atsēdēt klusējot pie klavierēm 
doto laiku, nepieskaŗoties taus-
tiņiem, ir mēģinājuši daudzi 
ma ni studenti Kultūras akadē-
mijā. Viņiem tas patīk. Arī klau-
sītājiem. Taču aiz šīs klusuma 
provokācijas slēpjas novatoriska 
skaniski  filozofiska domāšanas 
paradigma: mums jāprot ieklau-
sīties klusumā, sevī, apkārtnē. 
4’33’’ nav tikai klaunāde, kom-

ierobežošanas un pašdisciplīnas 
laiks („laika nogriežņu” periods), 
viņa dzenbudisma postulāti u.c. 
palika ārpus dalībnieku uzma-
nības. Viņus vairāk nodarbināja 
pašu „nesacerētās” fantazijas un 
vairāk/mazāk veiksmīgās inspi-
rācijas par visu ko. Tikai ne par 
Keidžu. Žēl gan! Tā būtu bijusi 
īstā reize, lai beidzot atvestu šīs 
laikmeta ikonas mūzikālos opu-
sus (ne tikai A. Žvikova atska-
ņotās Keidža klavieŗminiatūras 
vai amerikānietes Žaklīnas Bo -
bakas „dziedātās” Song Books 
dziesmas) neizturami primi tī-
vizētā priekšnesumā. Izplūdis   
un bezjēdzīgs.

Nezinu, bet mani, klausoties šo 
uzstāšanos, neatstāja doma, ka te 
visam pietrūkst stingras vīra 
rokas. Droši vien Keidžs pats te 
justos neērti. Pāris reizes 
intervējot šo slaveno komponis-
tu un mikologu, man radās 
priekšstats par stipru, vīrišķīgu 
personību, kas neieredz neko 
neizdomātu, līdz galam nepa-
beigtu.

Pauls Dambis

Džons Keidžs
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Tā nu bija iznācis, ka divi vīri 
no Madonas novada piecus ga -
dus Maskavā vadīja Latviešu 
klu  bu, kas no 1919. gada atradās 
galvaspilsētas centrā netālu no 
Puškina pieminekļa un bija lat-
viešu galvenā piestājas un satik-
šanās vieta. Klubā bija zāle ar 
300 vietām un skatuvi, biblio-
tēka ar abonementu, kluba dar-
bu financēja Maskavas Arod-
bied rību padome un Izglītības 
biedrība Prometejs. Maskavā 
1933. gadā dzīvoja 13,6 tūkstoši 
latviešu, kluba biedru skaits 30. 
gados bija ap 800 – 1200.  Katru 
gadu pirms pārskata un vēlē-
šanu kopsapulces notika biedru 
pārreģistrēšana. Sapulcē ievēlēja 
jaunu valdi, valde iecēla kluba 
pārzini. Kluba darbības laikā 
(1919 - 1937) bija ievēlēti seši 
val des priekšsēži un iecelti sep-
tiņi pārziņi. Klubā notika lek-
cijas, jubileju un piemiņas sarī-
kojumi, koncerti un izrādes,       
de  ju vakari. No 1925. gada klu-
ba telpās darbojās Valsts lat -
viešu teātris „Skatuve”. Klubā 
bija jauk tais koris, vokālā grupa, 
deju kopa, pūtēju orķestris, stīgu 
instrumentu ansamblis, drāma-
tiskā kopa, kā arī fizkultūras, 
šacha, šaušanas un tūrisma sek-
cijas. Mākslinieku grupa klubā 
organizēja savu darbu izstādes. 
Klubā pulcējās bijušo latviešu 
strēlnieku sekcija, lielais valsts-
vīrs Jānis Rudzutaks rādīja paša 
uzņemtās skatu filmas. Bērnu 
sekcijā latviešu valodu mācījās 

Nelaimīgie no Madonas puses
bērni, kuŗi gāja krievu skolās, 
jaunie literāti savā pulciņā lasīja 
pašu sacerējumus, spēlēja ludzi-
ņas. Klubs organizēja Līgo svēt-
kus brīvā dabā, talkas un kon-
certus Maskavas apgabalā lat vie-
šu kopsaimniecībās. No kluba 
telpām izvadīja mirušos kluba 
biedrus. Uz pusdienām kluba 
ēdnīcā darbdienās atnāca ap   
300 tautiešu, vakara viesus ap -
kal poja bufete.

Pēc Artūra Rudzīša projekta 
bija paveikta kluba iekštelpu re -
konstrukcija, skatāma viņa glez-
nu izstāde. Jānis Cilinskis pār-
stāvēja rūpnīcu strādniekus klu-
ba valdē, Pēteris Miezons uzstā-
jās koncertos, Jānis Eglītis dzie-
dāja korī, viņa brālis bija fiz kul-
tūras sekcijas aktīvists.

1937. gada 27. decembrī Mas-
ka vas padomes prezidijs likvi-
dēja latviešu, poļu, lietuviešu, 
igauņu, somu un ķīniešu klu -
bus. NKVD arestēja latviešus 
pēc kluba biedru saraksta, kur 
bija uzrādītas dzīvesvietas. Vie-
nas nakts laikā arestēja visus, 
kuŗi dzīvoja Saltikovā: Vasīli, 
Tiltiņu, Trauciņu, brāļus Eglī -
šus. Bomīti saņēma ciet darba-
vietā, purvainajā Šaturas tajonā. 
Viņa izmeklēšanas lietā glabājas 
pārsteidzošs dokuments:

Pilnīgi slepeni. Maskavas apga-
bala NKVD pārvaldes 3. no  da ļas 
priekšniekam Valsts drošī bas kap-
teinim biedram Soroki nam. Ra -
ports. Ziņoju, ka latvie tis Bo  mīts, 
Pjotrs Petrovičs, kuŗu NKVD 

Šaturas pilsētas nodaļa arestēja     
kā kontrrevolūcionārās diversan -
tu un terroristu organi zācijas da -
lībnieku, 1937. gada 23. decembrī 
izdemolēja kame ru, kuŗā atradās, 
un tika sasiets. 24. decembrī, kad 
Bomīti veda uz pratināšanu, viņš 
mēģināja aiz bēgt, bet, kad viņam 
tas neizde vās, atrodoties Ļeņina 
laukumā, sāka kliegt: „NKVD 
arestē nevai nīgus cilvēkus, skatie-
ties, kā viņi izrēķinās ar mums!” - 
piesaistot lie la cilvēku pūļa uzma-
nību. NKVD Šaturas pilsētas no -
daļas priekš nieks, Valsts drošības 
leitnants Doronkins.  

Aleksandru Seržantu un An -
d reju Trauciņu NKVD uz asto-
ņiem gadiem aizsūtīja pāri visai 
Krievijai – uz Kolimas lēģeŗu 
vals tību, lai viņi tur paliktu uz 
visiem laikiem.

Madonas novadpētniekiem ta -
gad ir iespēja pārskatīt savus bio-
grafiju krājumus, citiem lasī tā - 
 jiem – vērsties pie atmiņām un 
pa    meklēt vēl kaut ko par terrora 
upuŗiem un viņu radiniekiem. 
Pra tināšanas protokolos ir ziņas 
par to, ka Apinim Latvijā dzī vo - 
 ju si māte, Cilinskim - divi brāļi, 
Ni   kolajs un Vladimirs, un piecas 
māsas, Gailītim - brālis Jānis un 
māsa Ida, Laukmanim - māte, br ā-
lis un māsa, Liepiņam - māte un 
māsa, Miezonam - tēvs Andrejs, 
māte Ilze, māsas Anna un Marija, 
Rudzītim – tēva brālis un divas 
māsas, Zariņai - tēvs Jānis Pēter-
sons. Tas būs svētīgs darbs.

(Turpināts no 12. lpp.)

Jānis Apinis (vidū) ar kluba jaunatni

Starp manas tālās bērnības  frag-
mentārām atmiņām sagla bā jies 
1943. gada Vecgada vakars un 
Jaun gada rīts 1944. gadā. Jauno 
gadu es kopā ar lielajiem labprāt 
būtu sagaidījis nomodā, tomēr pa -
rastajā stundā tiku piespiests lik -
ties gultā un manis iežūžinā ša nai 
miegā tika ieslēgta Hitlera teik ta 
radio uzruna. Onkulis Ādolfs va -
reni kliedza un ārdījās, kaut no 
sa  tura neko nesapratu. Atlīdzībai 
par pakļaušanos mammas varai 
nākamajā rītā tiku aizvests uz Se -
viļas bārddziņa izrādi Rīgas operā, 
kā toreiz sauca mūsu Nacionālo 
operu. Tā nu, kamēr no Latvijas 
ter ritorijas vairs ne cik tālajā frontē 
Ivani šāva uz Fri čiem un dažs labs 
mūsu Jānis arī uz dažu labu Jē -
kabu, operas ska tuvē Figaro jaktē-
jās ar Bartolo. Vai laikmetā, kad  
tik daudzi cieta un vardarbīgi mi -
ra, citiem smie ties un izklaidēties 
būtu bijis grēks? 

Tālu no sociālistiskā reālisma
Gundega Saulīte, Marina Zirdziņa, Laika Grāmata, sagatavota izdošanai apgādā SIA „Vesta-LK”, 2012. g., 112 lpp.

Nupat izstāstītās atmiņas iero-
sināja Gundegas Saulītes grāmata 
par Marinu Zirdziņu (1912-
1990), kas no 1946. līdz 1971. ga -
dam bijusi populāra dziedone Rī -
gas Operetes teātrī. Vairākumam 
šo rindu lasītāju, kas, jādomā, vēl 
arvien ir Otrā pasaules kaŗa bēgļi 
un trimdinieki vai viņu pēcteči, 
Zirdziņas vārds būs palicis svešs: 
1930. gadā toreizējā Marina Ras-
nača bijusi pārdevēja drogu un 
parfimērijas veikalā, guvusi uzva-
ru skaistumkonkursā, iesaistī-
jusies Teodora Reitera korī, ap -
mek lējusi vokālās nodarbības pie 
Hertas Lūses. Mākslinieces lielā-
kās pazīstamības laiks sakrita ar 
Staļina terrora, Chruščova atslā-
bu ma un Brežņeva stagnācijas 
sā  kuma gadiem. kad trimdas sa -
skarsme ar Latviju bija minimāla. 
Tomēr arī Latvijas sabiedrībai 
grāmatas iznākšana varētu būt 
nedaudz nokavēta, jo tā parādās 
tirgū 22 gadus pēc dziedones nā -
ves un veselu 41 gadu pēc viņas 
nokāpšanas no Operetes skatu-
ves. Tā kā vislabāk patīk grāma -
tās sastapt cilvēkus, kas iepazīti 
vai vismaz skatīti dzīvē, jāsecina, 
ka ar vislielāko baudu Gundegas 
Saulītes dzīvīgi un interesanti iz -
stāstīto un ar ļoti daudziem foto 
attēliem illustrēto Zirdziņas dzī-
ves stāstu uztvers Latvijas lasītāju 
vecākā paaudze.

Jāpadomā, kā šāda grāmata va -
rētu izskatīties nacionāli konser-
vā tīvajai t. s. vecajai trimdai ārze-
mēs. Izjūtu par atstumtību no 
grā  matas varones varētu izraisīt 
vesela rinda apstākļu. Rīgā dzi-
musī meitene nav bijusi etniska 

latviete: abi viņas vecāki bijuši 
poļi, un valoda ģimenē bijusi po -
ļu valoda. 1931. gada skaistum-
konkurss saukts „Miss Darba Jau-
nava”, un to izsludinājis laikraksts 
Segodņa Večerom. Ož pēc kaut kā 
kreisa un krieviska, vai ne? Kaut 
gan Operetes teātrī Zirdziņa 
dziedājusi daudzās visā Rietumu 
pasaulē pazīstamās operetēs - 
Čigānu mīlā, Silvā, Jautrajā at -
raitnē, Grāfā Luksemburgā - un 
mūziklos Mana skaistā lēdija un 
Hallo, Dollij!, mazāks nav tādu 
uzvedumu skaits, kas tapuši pa -
domju ideoloģisku apsvērumu 
un t. s. tautu draudzības stiprinā-
šanas dēļ. Operetes izrādītas gan 
latviešu, gan krievu valodā, un 
Zirdziņa dziedājusi abās.

Vai vēl kas? Lūk, citāts no 80. - 
81. lappuses: „Kopā ar dzīves-
bied ru un citiem kollēgām Ma -
rina Zirdziņa aizrautīgi iesaistījās 
jauno padomju tradiciju kuplinā-
šanā. Šo kustību ar milzu entu-
ziasmu bija aizsākusi iemīļotā 
bērnu aktrise Vera Singajevska, 
nodibinot savu koncertbrigādi... 
Sešdesmitajos, septiņdesmitajos 
un vēl arī astoņdesmitajos gados, 
kad valdošā ideoloģija centās iz -
skaust baznīcas tradicijas, šī 
māks linieku grupa radīja sabied-
rības vajadzībām „alternātīvu” 
piedāvājumu – kristību un iesvē-
tī bu vietā liekot Bērnības un Piln-
gadības svētkus.”   

 Varbūt vislabāk tieši kopsa -
karā ar iepriekš teikto un citēto 
uztveŗams Zirdziņas mazmeitas 
Ivonnas vērtējums: ”Omīte nekad 
nepieņēma Laiku par savu sa -
bied roto, bet cienīja to – kā gudrs 

cīnītājs ciena savu pretinieku.” 
(99.) 

Grāmatā daudzi Marinas Zir-
dziņas līdzgaitnieki devuši atzi-
nīgus vērtējumus par viņu gan      
kā par cilvēku, gan kā par māksli-
nieci. Pati grāmatas autore Gun-
dega Saulīte saka:

„Tagad, pēc daudziem gadiem, 
klausoties Marinas Zirdziņas 
balsī, kas ierakstos glabājas gan 
Latvijas Radio fonotēkā, gan ģi -
menes archīvā, valdzina šīs dzid-
rās balss spirgtums un prasme 
dziesmā vai operetes ārijā izpaust 
emocionālā pārdzīvojuma nian-
ses. Kaut vai šķietami vienkāršā 
ungāru tautas melodijā par  
skumjo dzērvju dziesmu rudens 
rītā - tajā ietverta jo plaša pārdzī-
vojuma amplitūda. Šajā priekšne-
sumā izpaustās skumjas, sāpes, 
cerības un ilgas atklāj trauslas, 
skaidras un mīlošas sirds stāstu 
par liktenīgu mīlestību.” (39.)

Tomēr no „tīrās” mākslas at -
pakaļ pie ideoloģijas! Pretī titul-
lapai un vēlreiz grāmatas beigās 
faksimilā lasāmas kādas operetes 
notis ar šādu tekstu: „Man jāzin 
viss, kā bij tās lietas, ik sīkums un 
uz vietas! Pat tas, par ko jūs kaunu 
jūtat, ko jums varbūt ir stāstīt 
grūti.” Fakts ir, ka no Brīvības ie -
las (jeb kādreizējās Ļeņina ielas) 
Operetes nama līdz bēdīgi slave-
najai Stūŗa ēkai ko nostaigāt ir 
tikai daži simti metru, tikai Stūŗa 
ēka ir Brīvības ielas pretējā pusē.

Protams, ar pašreizējā laikmeta 
acīm tautas varoņus saskatām 
drīzāk tajos, kas vaidēja, pakļauti 
mocībām Stūŗa namā, un rezer-
vētāk izturamies pret cilvēkiem, 

kuŗi, kaut citiem neko ļaunu ne -
nodarīdami, iekļāvās padomju 
laika uzspiestajās sadzīves nor-
mās. Pretmetus saasinot līdz ga -
lējībai, varam jautāt: „Vai bija pa -
reizi vieniem jaktēties pa skatuvi, 
kamēr citi cieta?” - un tūdaļ sa -
ņemt pretjautājumu: ”Vai tad 
mākslu vajadzēja likvidēt?”

Nāk atmiņā pašreizējā Valsts 
prezidenta Andŗa Bērziņa jautā-
jums, kad viņa prezidentūras sā -
kumā kāds viņam pārmeta šādu 
vai citādu rīcību padomju lai - 
kos. Prezidents jautāja, vai viņam 
būtu jāatvainojas par to, ka viņš 
padomju laikos vispār dzīvojis.

Par publikas izjūtām padomju 
laika operešu izrādēs lasām Gun-
degas Saulītes grāmatas ievadā: 
“Līdz ar pirmajiem mūzikas 
akordiem varēja ļauties teātŗa 
burvībai un nonākt sapņu val- 
s tībā. Tur valdīja mūzikas skaņas, 
uz skatuves daždažādos ritmos 
pukstēja mīlošas sirdis, kas galu 
galā vienmēr ieguva ilgoto un 
pelnīto pretmīlu. Šai pasaulē, kas 
bija tālu no visapkārt kultivētā 
sociālistiskā reālisma, varoņi vis-
biežāk mita pilīs vai senās mui -
žās, dejoja greznās ballēs vai sa -
tikās izsmalcinātos salonos, daž-
reiz viņi bija nonākuši pat tālās 
eksotiskās zemēs. Te darbības 
norises, arī pārpratumi, strīdi vai 
vienkārši nesaprašanās allaž bei-
dzās laimīgi, viss noskaidrojās un 
tika uzgavilēts mīlestības uzvarai. 
Notikumi uz skatuves salīdzinā-
jumā ar reālo dzīvi ārpus teātŗa 
bija pasakaini...”

Eduards Silkalns

Vidvuds Štrauss
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Feļetons
Eglītes kundze saķēra galvu un 

ievaidējās. Bet arī tas vairs nelī-
dzēja. Augustdorfa kratījās fut-
bola drudzī. DPACSa darbs sa -
stāvēja vairs tikai no atnākša nas, 
aiziešanas un pārrunām  par fut-
bolu. LCK kanceleja praktiski 
ne  darbojās, jo darbi niekiem no -
tika intensīvi treniņi. Nedēļas 
Apskatu tikai pēdējā brī dī atģi-
dās pierakstīt un aplauzt. Visus 
prātus bija pārņēmis futbols.

Kas uzvarēs?! – brēca plakāti, 
un kundzes vakaros pārrunāja, 
kāda diēta jāievēro sportistiem 
pēdējā nedēļā pirms spēles. Pie-
vakarēs notika visādas mistiskas 
izdarības. DPACSa direktors 
Jangs (Young) devās meža skrē-
jienos. Kopā ar  dēlu mežā nozu-
da arī LNP priekšsēdis Jānis 
Celms. Nedēļas Apskata šefre-
dak  tors Dulmanis bieži bija re -
dzams mīļi runājoties ar baltu 
kazu un to barojot, bet DPACSa 
darbinieki centās visādi pielabi-
nāties kādam mazam sunītim. 
Cilvēki jau dažkārt ir māņti - 
cīgi. Par financistu Niedru ru -
nāja, ka viņš ik vakaru divi stun-
das gulot uz muguras un kus-
tinot kājas gaisā, tā trenējot vē -
dera muskuļus, – citi lieli futbo-
listi ar’ tā esot darījuši. Vecāki 
vī  ri, kam ar bumbām visu mū -
žu nekāda darīšana nebija bi -
jusi, ja neskaita no gaisa mes -   
tās, naktī nemitīgi murgoja par 
piespē lēm, padošanām, stūŗiem 

Gabaliņš ar morāli
LCK spēlē futbolu ar angļu militāro nometnes valdību ”Dipaksu” Augustdorfā

un vārtiem. Nezinātājs visos šais 
trakumos varēja savu galvu sa -
grozīt pavisam šķību, līdz uzzi-
nāja to iemeslu. Izrādījās, ka, 
Daugavas Vanagu sakūdīti, uz 
futbola laukuma bija nolēmuši 
spārdīties LCK un citu latviešu 
centrālo iestāžu vīri ar vietējiem 
dipaksiešiem.

Kad tiesnesis - mācītājs Ķip-
loks, lielu likumu grāmatu pa -
dusē iespiedis, svilpa, bumba sā -
ka savu sāpju ceļu. Kas gan bija 
Mozus dusmas, kad viņš sasita 
bauslības galdiņus, pret to nik-
numu, ar ko abu pušu lielie un 
mazie gari metās virsū bumbai? 
Dipaksietis Remess izrādīja tik 
pirmatnēju spēku, ka, liekas, di -
nozauri apbrīnā būtu slējušies 
pakaļkājās, to redzēdami. Arī ci -
ti, citkārt miera vīri, bija kļuvuši 
visai zvērīgi. Izglītības nozares 
vadītāja v. Dravnieks kā spēra 
bumbai, tā četras reizes uz vie-
nas kājas apgriezās riņķī, ja ne -
bija trāpījis. LCK pusē tomēr 
visniknākais bija Niedra. Viņš 
mežonīgā ātrumā ar balerīnas 
veiklību metās no vienas puses 
uz otru, brīžam mēģinādams ga -
ŗajam pretinieku pussargam 
Tro fimovam izlīst caur kājstarpi, 
brīžam uzklupdams centra pus-
sargam, DPACSa direktoram 
Jan gam mugurā. Daiļās līnijties-
neses velti vicināja raibos karo-
dziņus, lai aizkavētu asinsiz lie-
šanu.

Skaļrunis laukuma malā brēca: 

’’Neaizmirstiet ziedot Daugavas 
Vanagiem!!! Balto zīmīti, ko 
jums piespraudīs pie krūts, va -
rēsit rādīt bērniem, bērnu bēr-
niem, un, ja tiem arī būs bērni, - 
bērnu bērnu bērniem!’’ Un ko 
jūs domājat – sanākušie 500 ska-
tītāji Daugavas Vanagiem sazie-
doja vairāk nekā 200.- DM. Par 
to varēja cīkstēties pat tādi spē-
kavīri kā LCK šefi un DPACSa 
daļu vadītāji! Skaļruņa ziņotājs 
sviedriem noplūdušu seju un 
piecos mezglos sametušos ka k-
la saiti cīnījās ar mikrofonu un 
mēģināja ar asprātībām uzku ri-
nāt skatītājus uz ilgāku un sek-
mīgāku brēkšanu un devīgāku 
ziedošanu.

„... Jā, nupat jūs redzējāt, cik 
lieliski LCK kancelejas šefs Ra -
kovskis piespēlēja bēgļu dzīves 
archīva vadītājam Rasmanim, 
tas Amatam, ai nē, tur vēl priekšā 
komandants Eglīte, kuŗš, kā jau 
pieradis savā latviešu grupas 
vadītāja darbā aizsargāties pret 
opoziciju, prata savas pozicijas 
arī šoreiz nosargāt stingri. Nē, 
nē, nē – tomēr vārti! Redz, cik 
labi, ka LCK nolēmusi beidzot 
arī jaunos laist pie vārda, – kā 
nāca Grīnbergs, tā vārti iekšā 
gan!’’

Pēc neilga laika ziņotājs varēja 
vēlreiz atkārtot to pašu, tik nu 
veiksmīgo uzbrukumu bija ie -
vadījis Lesiņu Vilis – šoreiz bez 
spieķa. Bet nebija jau brīnums, 
ja LCK tā veicās – uz spēli bija 

ieradušies arī LNP prezidija      
vīri, kas skaļā balsī izdalīja pa -
mācības saviem kollēgām uz 
laukuma. Laukuma malā bija re -
dzami slavenie parlamentārieši 
Bastjānis un Klīve, un turpat 
blakus pulkvedis Janums apmā-
cīja nometnes skautus uzgavilē-
šanā LCK panākumiem.

Pēc otriem LCK iegūtajiem 
vārtiem vissmaidīgākais vīrs 
laukumā bija vārtsargs Celms. 
Kā lai nepriecājas un neizgāž 
krūtis, ja divi vārti iegūti un pie 
laukuma rezervē vēl stāv ”sla-
venais” futbolists Ēriks Raisters, 
kas gan pēdējā laikā vairāk pie-
vērsies avīžu pierakstīšanai. Bet 
ar to Raisteru kaut kas nebija 
kārtībā. Smaidīja gan, uznācis 
uz laukuma, kā sfinkss, bet, kad 
pāris reizes bija nesekmīgi mēģi-
nājis trāpīt ar nospodrināta stul-
meņa purnu bumbai, nokau-
nējās un atkal aizgāja.*

Dipaksieši noskaitās. Rūk-
dami,  rēkdami, zobus griezdami 
un acis valbīdami, tie metās uz 
LCK pozicijām, un Celms velti 
plātīja jaunajos glazē cimdos 
tēr ptās rokas. Bumba trīs reizes 
ielidoja vārtu tīklā. Labi, ka  
vienreiz atsitās pret vēderu un 
atlēca atpakaļ laukumā, citādi 
LCK būtu zaudējusi. Bet nu 
spēle beidzās neizšķirti - 3 : 3.

Pēc spēles niknie pretinieki kā 
romieši pirtī pārrunāja notikušo 
un atzina, ka būtu labi, ja visur 
varētu polītiskas cīņas aizstāt ar 

futbola cīņām. Ar to šis feļetons 
gandrīz vai kļuvis par gabaliņu 
ar morāli.

V – e (Augustdorfā 1949. gada 
25. septembrī)

* Piezīmes: Jānis Celms, LNP, 
vēlāk LCK priekšsēdis, Latvijā 
skolu inspektors, izceļoja uz Port-
landi, ASV; Jānis Niedra, ener-
ģisks tautas darbinieks, kuŗš pir-
mais nometnē bija VW vāģa 
īpaš nieks; Voldemārs Dulmanis 
,Nedēļas Apskata redaktors, iz- 
ceļoja uz Austrāliju; mācītājs 
Edgars Ķip loks, kuŗa pusbaraku 
ar vīraku un sveču lietošanu kai-
miņi, ka  toļu poļu baznīckungi, 
node dzināja, izceļoja uz ASV; 
Gunārs Grīnbergs, avīzes darbi-
nieks, vē  lāk arī pie LAIKA, ASV; 
Arvīds Dravnieks, valodnieks, 
Izglītības nozares vadītājs, izceļo-
ja uz ASV; Vilis Lesiņš, rakst-
nieks, redaktors; Ēriks Raisters, 
dzejnieks, žur nālists, tikko salau-
lājies ar skaisto Elvīru, nevarēja 
uz bum bu koncentrēties. Pulk ve-
dis Vilis Janums, Daugavas Va -
nagu dibi nā tājs.

P.S. Lai gan dzīvoju barakā, 
kuŗā atradās laikraksta redak-
cija,  un bieži tur arī uzturējos, jo 
māte strādāja par avīzes sekre-
tāri, nemāku teikt, kuŗš no vi -
siem lielgariem ir atbildīgs par 
šo rakstu. Arī viņi gandrīz visi 
dzīvoja 50. barakā.

 – S.J.

Latvieši Londonas Olimpisko spēļu ritumā

Heli, Pēteris un Tīna Pētersoni Olimpisko spēļu laikā

Mārtiņš Rītiņš

Par Londonas Olimpisko spēļu 
sekmīgu norisi palīdzēja gādāt 
ap 70 tūkstoši brīvprātīgo pa -
līgu jeb games maker’i. Viņi pa -
līdzēja gluži praktiskos darbos – 
atrast skatītājiem biļetēs norā-
dītās vietas, atbildēja uz jautā-
jumiem. Vārdu sakot, gādāja     
par labsajūtu. Viņu vidū darbo-
jās arī Pēteris Pētersons – Lon-
donā dzimušais latvietis, aktīvs 
latviešu sabiedriskais darbi -
nieks, vīrs elegances vecumā. 
Pē teris ir Daugavas Vanagu 
fonda valdes loceklis, pēdējos 
trīs gadus arī viesnīcas Radi un 
draugi valdes loceklis, ir finan -
ču padomnieks laikraksta Brīvā 
Latvija izdevēju kopai. 

Pēteris: Kļūt par brīvprātīgo 
palīgu nolēmu jau 2005. gada 
jūlijā, kad tika paziņots, ka 2012. 
gada Olimpiskās spēles notiks 
Londonā, un pieteicos jau 2010. 
gada rudenī, apmeklēju sagata-
vošanas kursus. Motīvācija? Ja 
nevaru piedalīties Olimpiskajās 
spēlēs kā sportists, tuvāk šiem 
brīnišķīgajiem notikumiem var 
nokļūt, būdams brīvprātīgos pa -
līgos. Turklāt Olimpiskās spēles 
notiek manā dzimtajā pilsētā 
Londonā. Latviešu sabiedrībā 
brīvprātīgā darba kultūra taču      
ir parasta. Angļiem tā gluži nav. 
Zinu, ka olimpiskajā ciematā 
strādāja trīs latviešu meitenes, 
bet neiznāca viņas satikt. Darba 
bija daudz, es strādāju olimpis-
kajā parkā. 

Darbojos Event Services ko -
man dā. Sagaidījām apmeklē tā-
jus pie spēļu norises vietām, pa -

līdzējām viņiem veiklāk orien-
tēties, atbildējām uz jautāju-
miem. 

Vai pašam arī iznāca kaut ko 
noskatīties? 

Kopā ar sievu Tīnu (viņai ir 
igauņu izcelsme) un meitu Heli 
noskatījāmies vieglatlētikas sa -
censības, volejbolu Earls Court 
un riteņbraukšanu netālu no 
savām mājām Ešerā. Bija prieks 
satikt igauņu maratona skrējēju 
Evelīnu Talts un mūsu Zelta va -
roni Māri Štrombergu. Žēl, ka 
neiznāca iecerētā tikšanās ar 
Latvijas līdzjutējiem.  

Tava spožākā atmiņa un 
gandarījums?

Esmu gandarīts par to, ka spē-

ļu organizācija tika augstu no -
vērtēta, ka viss izdevās labi, pat 
ļoti labi, par spīti negātīvajām 
prognozēm par apsardzi, trans-
portu un Londonas kompetenci 
vispār...

Spožākās atmiņas? Ļoti pa -
tika katru rītu celties 3.30, lai   
jau 6.00 būtu olimpiskajā parkā 
gatavs sākt savu dežūru!!! 

Olimpiadā pagājušās dienas 
bija gaŗas un nogurdinošas,     
taču milzīgi pozitīvas, aizvadītas 
drau dzīgā, pacilājošā gaisotnē. 
Neaizmirstamas! 

***
Savukārt 18. jūlijā Kentas 

grāfistē, Anglijā, Olimpiskās lā -
pas stafetē piedalījās arī mūsu 

tautietis, pazīstamais restorāna 
Vincents šefs Mārtiņš Rītiņš. 
(Par to jau vēstījām mūsu laik-
raksta 29. numurā.)

Mārtiņš:  Es tiešām trenējos 
šim brīdim jau kopš Lieldienām 
profesionālu ārstu un treneŗu 
uzraudzībā. Parallēli trenējos     
fitnesa centrā. Vēlos teikt paldies 

Latvijas Olimpiskajai komitejai 
un Samsung firmai, ka mani 
izvēlējās olimpiskās lāpas ne -
šanai. Viņi noteikti, pilnīgi no -
teikti pagarināja manu mūžu. 
Samsung bija izdomājis ļoti labu 
aplikāciju, ko varēja installēt 
telefonā, – par katru kilometru, 
ko tu noskrien, viens eiro tiek 

ziedots SOS bērnu ciematiem. 
Tas mani iedvesmoja. Tagad jū -
tos labāk nekā pirms 20 gadiem. 
Man ir tik daudz enerģijas!

Dienā pirms lāpas nešanas 
trenējos kopā ar Igaunijas pir -
mo lēdiju Evelīnu Ilvesu... Bū -
dams kopā ar prezidentes kun-
dzi, biju spiests uzvesties labi.

Sporta ziņā noteikti neapstā-
šos - gribu pēc četriem gadiem 
kā brīvprātīgais piedalīties Rio-
dežaneiro olimpiskajās spēlēs. 
Man tur ir radi, Rītiņu dzimta        
ir arī tur. Es gribu dzīvot līdz 
simt gadu vecumam, bet - 
vesels!

Red.   
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Z I ŅAS  Ī SU M Ā
Krustvārdu mīkla Sastādījis Kārlis Pētersons

N OVA D U  Z I ŅA S

Krustvārdu mīklas 
(BL Nr. 32) atrisinājums

Līmeniski.  5. Eizen-
hau ers. 6. Vārava. 7. Ro -
paži. 10. Pasts. 11. Aleja. 

13. Ingvers. 16. Karafe. 17. Ap -
sīkt. 18. Viltnieks. 19. Paraža. 21. 
Tracis. 25. Plaukts. 26. Sairt. 28. 
Teikt. 29. Atkust. 30. Polija. 31. 
Kamermūzika.

Stateniski. 1. Nieres. 2. Ces-
vaine. 3. Pulovers. 4. Ārtava. 6. 
Vasara. 8. Inesis. 9. Ievainojums. 
10. Pasakains. 12. Atskaitīt. 14. 
Ievas. 15. Masts. 20. Atmiņa. 22. 
Atziņa. 23. Plekstes. 24. Atslo-
dze. 27. Tikpat. 28. Trieka.      

Neticami, bet tieši tik daudz 
gadu šā gada 29. jūlijā svinēja 
Raunas evaņģeliski luteriskā 
draudze savam sirmajam diev-
namam. Un tie bija svētki arī 
visai Raunai, pēc tagadējā ter-
ri toriālā iedalījuma - visam 
Rau nas novadam.

Rauna ir sena vieta, ne tikai 
do  mājot par to kā par vienu no 
viduslaiku Rīgas archibīskapa 
rezidencēm, jo šeit, iespējams, 
pirms tam ir bijusi latgaļu va -
doņa Rūsiņa Satekle, tas ir, taga-
dējais Tanīsa kalns, kur atradu-
sies senlatviešu koka pils.

 Baznīca Raunā uzcelta 1262. 
gadā, gandrīz vienlaicīgi ar Rau-
 nas pili, un bijusi viena no Rīgas 
archibīskapa baznīcām. Laika 
gaitā baznīca, tāpat kā Rauna, 
piedzīvojusi gan ziedu laikus, 
gan kaŗa laikus. Baznīca ir tapu-
si remontēta, pārbūvēta, atjau-
nota, tomēr gan tās tornis, gan 
senā altāŗtelpa, šķiet, kopš celša-
nas laikiem ir tādas pašas kā se -
natnē. Baznīcā kalpojuši dau dzi 
tuvākā un tālākā apkārtnē sla-
veni mācītāji, piemēram, slave-
nais Jānis Reiters(1656-1664), 
kas iztulkojis Tēvreizi 40 valo -
dās, kā arī pirmais ķēries pie Bī -
beles tulkošanas latviešu valodā. 
Vai arī mācītājs Ādams Jende 
(1897-1918), kas gājis bojā kā 
asinsliecinieks no boļševiku 
rokām.

RAUNAS BAZNĪCAI -750!
mane. Kopumā dievkalpojumā 
piedalījās vairāk nekā 100 cil-
vēku. Pēc sveikšanas un klāteso-
šo kopbildes  uzņemšanas svētki 
turpinājās baznīcas dārzā ar sa -
draudzību pie zupas un svētku 
tortes. Svētku rotā bija ietērpta 
ne tikai „jubilāre”, bet arī baznī -
cas dārzs, kuŗā Raunas puķu 
draugi bija izveidojuši kompo-
zicijas un lielu ziedu skaitli „750”!

 Šodien Raunas ev. lut. draudzē 
ir ap 200 draudzes locekļu. Mūs-
dienu dzīve nāk ar jauniem 

Bībeles stunda, Rīta lūgšana, 
vīru vakars,  uz dažādām aktīvi-
tātēm aicina Dienas centrs „Žēl-
sirdība”. Draudzē notiek arī sie-
vu vakari, svētdienas skola bēr-
niem un iesvētes mācība. Rēgu-
lāri dievkalpojumi notiek arī 
Raunas Sociālās aprūpes centrā 
un Mārsnēnu pagasta „Zīļu” 
mājās. Arvien aktīvāk attīstās 
draudzes diakonijas nozare, ku -
ŗai vēl daudz ieceŗu un plānu.

Lai viss labais, no Dieva nā -

Svētku torte

Kā jau minēts, 29. jūlijā, svēt-
dien, karstā vasaras dienā, noti-
ka Raunas baznīcas 750 gadu 
ju  bilejas dievkalpojums. Diev-
kal pojumā kalpoja LELB archi-
bīskaps Jānis Vanags un Rau - 
nas draudzes mācītājs Edijs Kal-
niņš. Šis bija svētku centrālais 
no  tikums. Archibīskaps sprediķī 
atgādināja, cik labi un patīkami 
ir dzīvot pilsētā, kur cilvēki dzī-
vo svēti, tas ir, izpalīdzīgi, laipni, 
priecīgi utt. Un tieši baznīca ir  
tā vieta, telpa, kur saņemt svē-
tumu un stiprināties tajā. 

Svinīgajā dievkalpojumā pul-

cējās ļaudis no Raunas ev. lut. 
draudzes, bet klāt bija un draudzi 
sveica arī Raunas novada do -
mes priekšsēdis Andris Neima-
nis, draudzes un Raunas ilgga-
dējie draugi un sadarbības part-
neŗi no Zēzenes  (Seesen, Vācijā) 
mācītāja Kurta Hopes vadībā,  
kā arī draugi un sveicēji no 
Dzēr benes, Drustu, Lubānas, 
Cē  su Sv. Jāņa, Pēteŗupes, Rīgas 
Sv. Gara, Rīgas Doma draudzes. 
Draudzi sveica arī tūrisma fir-
mas BaltGo vadītāja Līga Pom-
mere un ilggadējā Raunas drau-
dzes iedvesmotāja Irēna Binde-

izaicinājumiem, tāpēc daudzi 
draudzes locekļi vairs nedzīvo 
Raunā, pat Latvijā ne. Tāpēc vēl 
jo vairāk ir patīkami, ka Raunas 
draudze var pulcēties  draudzes 
sarīkojumos vai ik dienas. Jo 
katru nedēļu ir dievkalpojumi, 

košais, piepildās Raunas ev. lut. 
draudzes dzīvē un mēs varam 
godam sagaidīt gan 755 un arī 
760 gadu jubileju savam sirma-
jam dievnamam!

Raunas ev. lut. draudzes 
mācītājs Edijs Kalniņš

Līmeniski. 7. Sakausējums, 
ku  ŗa sastāvā ir dzīvsudrabs. 8. 
Ka  rēļu un somu eposs. 10. Amū-
ras pieteka. 11. Briežu dzimtas 
dzīvnieks. 12. Sirds somiņa. 16. 
Riteņu apvalki. 19. Pilsēta Itali -
jas ZA. 20. Mākslinieku biedrī -
ba Latvijā (1924-1938). 21. Fran-
ču fiziķis (1796-1832). 22. Nelieli 
dzeŗamtrauki. 23. Plaša mēroga 
gadatirgi. 24. Izžūstošas upes 
Austrālijā. 25. Ziede. 28. Pilsēta 

Francijas DR. 30. Pilsēta Kur ze-
mē. 31. Saistaudu plēve, kas     
sedz plaušas un krūškurvja iekš-
pusi. 32. Burtnīca vai grāmata 
kollekciju glabāšanai. 36. Če -
mur ziežu dzimtas augs. 40. Di -
le tantiski dzejoļi. 41. Noenkuro-
tas navigācijas zīmes. 42. Italiešu 
komponists (1660-1725). 43. Šo -
kolādes konfekšu šķirne. 

Stateniski. 1. Izmiris briežu 
dzimtas dzīvnieks. 2. Plaši, savie-

sīgi sarīkojumi. 3. Seno ķel  tu 
dziesminieki. 4. Lat viešu 
dziedātājs (1907-1987). 5. 
Diapozitīvi. 6. Franču 
ķīmiķis, fiziķis (1830-
1901). 7. Valsts Ei  ro  pas 
vidienē. 9. Pilsēta Spānijas 
DA. 13. Guļam vietas uz 
kuģa. 14. Aparāts atmos-
fairas spiediena mērīšanai. 
15. Priekštelpa 
sabiedriskās ēkās. 17. 
Dārzenis. 18. Sens Spā -
ni jas nosaukums. 26. 
Sprāgstviela. 27. Neap-
strā dājama vieta tīruma 
vidū. 29. Mechanisms 
smagu priekšmetu pa -
cel šanai. 33. Dzelzs rūdas 
kausēšanas krāsns čugu-
na ieguvei. 34. Grezns 
monarcha sēdeklis. 35. 
Sporta apavi. 37. Stalt-
briedis. 38. Pilsēta Fran-
cijas Rietumos. 39. Lat-
viešu tautas mūzikas in- 
s tru ments.

Jelgavas pilsētas dome no 21. augusta izsniedz jauna parauga 
skolēnu apliecības, ko var izmantot par maksājuma karti pilsētas 
sabiedriskajā transportā ar 50 % atlaidi, bet ne biežāk par astoņām 
reizēm dienā. Jelgavnieki, kuŗi brauks mācīties citur, saņems „Jelga-
vas iedzīvotāja karti”, un arī viņiem no pilsētas domes budžeta       
segs braukšanas maksu 50% apmērā mācību gada laikā.

Liepājā visi 855 pilsētas skolu pirmklasnieki, 1. septembrī uz -
sākot mācību gadu, no pilsētas domes saņems dāvanā krāsojamo 
grāmatiņu par Liepājas sportiskajām rosmēm. Grāmatiņu izdevusi 
Liepājas domes Sabiedrisko attiecību un mārketinga daļa sadar - 
bībā ar Valsts policijas Kurzemes reģiona pārvaldi.

Rēzeknes pilsētas dome nolēmusi piešķirt vienreizēju materiā-
lo pabalstu 20 latu apmērā to trūcīgo un daudzbērnu ģimeņu 
atbals tam, kuŗu bērni šogad uzsāks mācības vispārizglītojošo skolu 
1. kla sē. Šim mērķim piešķirti 2500 lati.

Daugavpilī  26. augustā jau sesto gadu notiek pilsētas domes 
Sociālo lietu pārvaldes rīkotā starptautiskā akcija - festivāls „Laimīgā 
ģimene” ar koncertiem, izstādēm un radošām darbnīcām. Pirmo 
reizi izveidota „Ģimenes māja”, kur mazturīgas ģimenes var saņemt 
iedzīvotāju saziedoto sadzīves techniku, mēbeles, apģērbu, rotaļlie-
tas, grāmatas un citas noderīgas lietas.

Ludzas 835. dzimšanas dienas svētku noskaņās pilsētas lauku-
mos atklāta izstāde „Zudusī… atrastā Ludza”, kuŗā var iepazīties ar 
unikālām pilsētas vēstures liecībām un senajiem pilsētvides objek-
tiem. Izstāde izveidota Latvijas Nacionālās bibliotēkas projekta 
„Zudusī Latvija” ietekmē. Pēdējo 100 gadu laikā Ludza no vienstāva 
koka ēku apbūves  kļuvusi par daudzstāvu namu pilsētu. 

Ventspils augstskolā 31. augustā norisināsies pirmais Kurze-
mes biznesa forums, kuŗā iecerēts apspriest attīstības plānošanu 
vietējā, nacionālā, Baltijas jūras reģiona un ES līmenī. Latvijas zināt-
nieku un ekspertu diskusijās pārrunās nodarbinātību, cilvēkresursu 
kvalitāti, investīciju piesaistes perspektīvu, kā arī finanču resursu 
pieejamību nākamajā plānošanas periodā  2014.-2020. gadā. 

Valles pagasta „Makšķernieku paradīzē” notika finālsacensības 
Latvijas atklātajā čempionātā karpu makšķerēšanā, kuŗas rīkoja Lat-
vijas Makšķerēšanas sporta federācija. Sacensību galvenais mērķis ir 
izveidot Latvijas karpu makšķerēšanas izlasi dalībai Pasaules čem-
pionātā 2013. gadā.

Rēzeknē pie Latgales kultūrvēstures mūzeja atklāja pieminekli 
Latgales rakstniekam, māksliniekam, scēnografam, aktierim, re  ži-
soram un vienkārši latgalietim Antonam Kūkojam, kas vienmēr ir 
lepojies ar savu izcelsmi. Viņš ir Latgales kultūrvērtība, kuŗa pie-
miņa saglabāta grāmatās, gleznās un keramikas izstrādājumos, kas 
glabājas mūzejos un privātkollekcijās gan Latvijā, gan ārvalstīs. 

Īsziņas sagatavojusi Valija Berkina
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Gandrīz katrā DV apvienības 
vai Zemes valdes pilnsapulcē 
vienmēr tiek meklēta atbilde uz 
sāpīgo jautājumu – kā piesaistīt 
organizācijai jaunus biedrus, 
īpaši jauniešus. Indianapoles 
DV apvienības priekšnieks Gu  -
nārs Kancs pērnvasar Gaŗezera 
Vasaras vidusskolas audzēk-
ņiem stāstīja par Daugavas 
Vanagu organizāciju, un viņš 
bijis pārsteigts, cik maz jaunieši 
par to un tās devumu latviešu 
sabiedrībai zināja. Nevienam 
pat nebija ne jausmas, ka Dau -
gavas Vanagi ir lielākie Gaŗezera 
akcionāri un jau gadiem ilgi ar 
lielākām naudas summām at  -
balsta latviešus, kuŗi nonākuši 
grūtībās, latvisko kultūru un 
īpaši rūpējas par mūsu jaunat-
nes latvisko izglītību. Daudzi 
jaunieši domāja, ka DV ir bijušo 
leģionāru organizācija, bet da  -
žas jaunietes nezināja, ka DV 
organizācijā uzņem arī sievie-
tes. Daudzi jaunieši maz ko 
zināja par DV piešķirtajām sti-
pendijām vasaras vidusskolu un 
nometņu apmeklēšanai vai at  -
balstam „Sveika, Latvija!” ceļo-

Daugavas Vanagu devums
latviešu jaunatnei ārzemēs

jumam. Nevienam arī nebija 
īsta priekšstata, kā un kāpēc 
iestāties DV organizācijā.

DV organizācijas atbalsts jau-
niešiem vienmēr bijis liels. Jau 
vairākus gadus atsevišķas DV 
apvienības piešķīrušas vietējo 
latviešu pamatskolu beiguša-
jiem jauniešiem stipendijas mā -
cībām vasaras vidusskolās. Tiek 
atbalstīti arī „Sveika, Latvija!” 
braucieni.

Daudzām ģimenēm jauniešu 
latviskā izglītošana sagādā fi  -
nanciālas grūtības, sevišķi, ja 
nometnēs vai vidusskolās vien-
laikus mācās vairāki bērni. 

Cenšoties jauniešiem palīdzēt, 
DV ASV delegātu sapulces 
2008. gada 18. aprīļa sēdē tika 
nolemts dubultot atsevišķo DV 
apvienību piešķirtās stipendijas 
mācībām Gaŗezera Vasaras vi  -
dusskolā, sākumskolā un Kursā. 
Delegātu sapulcē arī nolēma 
atbalstīt bērnus, kuŗi dodas uz 
Gaŗezera, Kursas un Katskiļu 
bērnu vasaras nometnēm. Ze  -
mes valdes piešķīrums ir 100 
dolaru katram bērnam vai jau-
nietim, ko atbalsta vietējā DV 

apvienība, neatkarīgi no atbalst-
summas lieluma. Katram jau -
nietim, kas pieprasa atbalstu 
„Sveika, Latvija!” ceļojumā, tiek 
piešķirts 400 dolaru, neatkarīgi 
no vietējās DV apvienības at -
balstsummas lieluma. Protams, 
šīs atbalsts nav liels, bet palīdz, 
par ko liecina daudzie sirsnīgie 
stipendiju saņēmēju pateicības 
raksti DV organizācijai.

Pēdējos piecos gados DV ASV 
Zemes valdes atbalsts jaunie-
šiem, kuŗi mācās latviešu va -
saras skolās, nometnēs vai pie -
dalījušies ALAs „Sveika, Lat-
vija!” ceļojumos, bijis $90 635 
(GVV – $47 600; GSS – $16 
785; nometnēm – $6000; Kursai 
– $9650; Katskiļiem – $600; 
„Sveika, Latvija!” – $10 000). 
Paredzams, ka līdzīgs atbalsts 
būs arī nākamos gados. Ne -
varam aizmirst, ka līdzīgu ko -
pējo summu ziedojušas arī DV 
apvienības.

DV organizācijas biedru 
skaits pamazām samazinās. 
Vecie darbinieki aiziet pelnītā 
atpūtā vai viņsaules ceļos, bet 
jaunus dalībniekus organizāci-

jas darbā nav viegli iesaistīt. 
Bieži mūsu jaunieši, latviešu 
skolas beiguši, maz domā par 
latvietības saglabāšanu mītnes 
zemēs un par pabalstu DV or -
ganizācijai. Lai Daugavas Va  -
nagi varētu arī turpmāk atbal-
stīt latviešu jauniešus un ziedot 
citiem mērķiem kā šeit, tā arī 
Latvijā (piešķiŗot pabalstus bi -
jušajiem leģionāriem un viņu 

Čikāgas latviešu organizāciju 
apvienības (ČLOA) delegātu 
sapulci 27. jūnijā Čikāgas lat-
viešu namā vadīja Jānis Vilciņš. 
Mācītājs Oļģerts Cakars teica 
lūgšanu, pieminot aizgājēju, 
ilggadējo „Čikāgas Ziņu“ redak-
toru Albertu Raidoni.

ČLOA priekšsēdis Jānis Vil-
ciņš ziņoja par Latvijas valsts 
dibināšanas atceres norisi pērn, 
bija ieradušies apmēram 300 
apmeklētāju, runu teica Kārlis 
Streips, mūzicēja „Čikāgas pie-
cīši“, saimnieces sagatavoja lie-
lisku maltīti. 

Čikāgas vēlēšanu iecirknī 18. 
februārī balsošanā par krievu 
valodu kā otru valsts valodu 
Latvijā 353 balsoja pret, tikai 
četri par.

Viesojoties Čikāgā, Latvijas 
prezidents Andris Bērziņš Ci  ā-
nas lielajā zālē 19. maijā īsumā 
ziņoja par stāvokli Lat vijā; 
dziedāja Kr. Barona skolas, 
Čikāgas vīru un Ciānas koris. 
Todien notika atvadīšanās no 
Latvijas vēstnieka ASV Andreja 
Pildegoviča. LR prezidents 
Akācijas kapsētā nolika puķes 
pie ģenerāļa Jāņa Kureļa kapa. 
Latvijas aizsardzības ministrs 
Artis Pabriks un Latvijas bru-
ņoto spēku virspavēlnieks ģen. 
Raimonds Graube kapos atklā-
ja ģen. J. Kurelim veltītu pie-
miņas plāksni.

J. Vilciņš piedalījies Associa-
tion for the Advancement of 
Baltic Studies konferencē Či  -
kāgā, ALAs 61. kongresā Anar-
borā, Mičigenā, palīdzējis rīkot 
koŗa „Ogre“ koncertu Čikāgā. 

ČLOA kasieris Andrejs Rāve 
ziņoja, ka kasē ir 10 613 dolaru.

ČLOA Radioraidījumu ko -
mitejas priekšsēde Valija Gale -
niece pastāstīja, ka 2011. gadā 
bija 2444 dolaru atlikums, jo 
raidījumu laiks saīsināts, tā 

Čikāgas latviešu organizāciju apvienības delegātu sapulce
ilgums ir 30 minūšu. Parakstīts 
jauns līgums, maksa par katru 
raidījumu ir $175. Viņa lūdza 
sūtīt ziņas par sarīkojumiem, 
klausīties raidījumus un atbal-

mus, tāpēc līdzšinējais $40 000 
budžets samazināts, 2012. gada 
budžets ir $37 000.

Revidenti Modris Galenieks 
un Gundega Rupeika atzina, ka 

dināja par draudzes 115. gada 
svētkiem 15. jūlijā. Draudžu 
sadarbības kopas celsmes va  -
karos oktobrī Līga Ejupe referēs 
par mākslu un reliģiju.

ČLOA delegātu sapulcē. Sēž no kreisās: Ilmārs Bergmanis, Ruta Priedkalne-Zirne, Jānis Vilciņš, 
Inese Stokes; stāv: Modris Galenieks, Helmūts Lāčkāja, Andrejs Rāve

dzību, stiprināt saites ar latviešu 
sabiedrību.

Žubīte Streipa-Glasa (Glass) 
ziņoja, ka Staburaga 70. skautu 
un Gaujas 6. gaidu vienībā dar-
bojas 60 skauti, mazskauti un 
gaidas.

Kristīna Šleina (Shlain) teica, 
ka Čikāgas latviešu bērndārzā 
un pirmskolā „Stariņš“ mācās 
21 bērns, septembrī būs vairāk; 
audzinātājas ir Dženija Lāčkāja 
un Andārte Filipa (Phillips).

Kr. Barona skolas padomes 
jaunā priekšsēde ir Solvita 
Baibsa (Baibsys), sarīkojumu 
vadītāja – Brigita Dimante. 
Skolā mācās apmēram 100 
audzēkņu.

Čikāgas latviešu Sv. Pēteŗa 
ev. lut. draudzes priekšniece 
Inese Stokes pastāstīja, ka drau-
dzei vēl nav mācītāja, bet diev-
kalpojumi notiek katru svēt-
dienu. Draudzes mācītāja 
amatam ir pieci kandidāti. 
Dāmu komiteja ziedojusi $700 
skolēniem Latvijā; 21. un 22. 
septembrī būs tirdziņš, lai pa  -
līdzības darbu varētu turpināt. 
Dāmu komiteja ziedojusi $200 
grāmatas „Sibirijas bērni“ 
izdošanai. 

Pārrunās par ziņojumiem bija 
ierosinājums „Čikāgas Ziņas“ 
izsūtīt arī ar e-pastu.

ČLOA amatpersonu vēlēša-
nās par priekšsēdi ievēlēja Jāni 
Vilciņu, prezidijā – Inesi Stokes, 
revīzijas komisijā – Modri Ga -
lenieku un Gundegu Rupeiku.

Tika nolemts Latvijas valsts 
dibināšanas atceres aktu rīkot 
17. novembrī, lūgt Latvijas go -
da konsulu Čikāgā Robertu 
Blumbergu teikt svētku runu, 
Čikāgas koŗi sagatavot priekš-
nesumus, varbūt arī aicināt 
kādu viesi no Latvijas.

OC

aprūpei, daudzbērnu ģimenēm 
Latvijā, palīdzot kopt kapus un 
pieminekļus utt.) organizācijai 
steigšus jāpiesaista jauni biedri 
un atbalstītāji, kuŗi nākotnē 
aizstātu pašreizējos vadītājus un 
darbiniekus. Laika dzirnas maļ 
lēnām, bet pamatīgi... Jaunieši, 
padomājiet – DV nākotne ir 
jūsu rokās!

EVK 

stīt tos ar ziedojumiem.
ČLOA Stipendiju fonda 

priekšsēde Ruta Priedkalne-
Zirne ziņoja, ka šogad piešķir-
tas 22 stipendijas 5245 dolaru 
apmērā un gadskārtējais sarī-
kojums notiks 28 oktobrī.

„Čikāgas Ziņu“ galvenās re  -
daktores Ārijas Bergmanes pār-
skats liecināja, ka 2011. gadā 
izdevumi pārsnieguši ieņē mu-

kases grāmatas un dokumenti 
ir labā kārtībā.

Ziņojumus par ČLOA orga-
nizāciju darbību ievadīja Či  kā-
gas latviešu biedrības priekš-
nieks Armands Birkens. Bijuši 
dažādi sarīkojumi, pēc ilgāka 
laika arī Vecgada balle, kas 
iz devusies ļoti labi.

Ciānas ev. lut. draudzes 
priekšniece Baiba Liepiņa atgā-

DV apvienības Čikāgā priekš-
nieks Oļģerts Cakars ziņoja, ka 
leģionāru un daudzbērnu ģi  -
meņu palīdzībai Latvijā nosūtīts 
$9000, ko papildina divās zie-
dojumu akcijās savāktie $4200 
un vanadžu $1400 ziedojums.

Pensionāru biedrības priekš-
nieks O. Cakars skaidroja, ka 
biedrības mērķis ir veicināt 
pensionāru, vientuļnieku drau-
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Mācību darbs aizvadīto sešu 
nedēļu gaŗumā ir pierādījis 
audzēkņu gatavību ne tikai 
apgūt akadēmiskos mācību 
priekšmetus latviskā izglītībā, 
bet arī piedalīties Latviešu 
Dziesmu svētkos Milvokos, 
pārstāvot savu skolu ar īsā laika 
sprīdī sagatavotu dziesmu un 
tautas deju repertuāru. 

Ar Latvijas Valsts himnu tiek 
iesākts GVV mācību vasaras 
svinīgais nobeiguma akts. Vis-
pirms vārds tiek dots prāvestei 
Laumai Zušēvicai. Šajā svētku 
reizē, viņa ar īpašu uzrunu 
sveic jauniešus, skolas nākamos 
absolventus – 4. klasi. Izlūdzot 
Dieva svētību viņu turpmākajā 
ceļā, Ādolfa Ābeles dziesma 
“Lūgšana”, ko dziedāja GVV 
koris, skaisti papildināja prā-
vestes teikto. 

Klātesošos uzrunāja GVV 
direktore Sandra Kronīte-Sī -
pola. Sveicot svinīgā akta da -
lībniekus, viņa teica: “Mēs katrs 
varētu piedēvēt sev, savu 
dziesmu, jo mēs esam daļa no 
tautas, kuŗai dziesmā izpaužas 
gara bagātības.Turklāt mums 
pieder vēl kas cits, ko nevar 
aizstāt nevienas citas tautas 
piederīgie. Mūsu dziesma pie 
Baltijas jūras krastiem ir jau 
skanējusi tūkstošiem gadu. Tā 
ir starp mirkli un mūžību. 
Senču balsis, senču dziesma 
jau bija sen dzirdēta; pie latvju 
sētas vārtiem, apciemojot Jāņu 
tēvu un māti vasaras Saulgrie-
žos, pie Latgales ezeriem, stāvot 
Baltijas jūras krastā. Pirms 70 
gadiem šī dziesma skanēja 
vagonos, kad mūsu tautas dēli 
un meitas tika vesti uz Sibirijas 
vergu nometnēm. Tā dziesma 
skanēja uz kuģiem, mūsu ģi -
menēm dodoties uz nezinā-
miem krastiem Amerikā, Ka -
nadā, vai arī uz kādu citu zemi. 
Pirms nedaudz dienām šī 
dziesma skanēja pie Mičiganas 
ezera. To izdzirdot, garāmgā -
jēji iepazinās ar vēl nedzirdē-
tām skaņām vēl nedzirdētā 
valodā. Tā dziesma ir skanējusi 
latviešu valodā pie ikviena 
Gaŗezera ugunskura. Mūsu 
dziesma ir par darbu, par iz -
turību un mīlestību. Par cieņu 
vecam tēvam un vecai mātei, 
latvju meitām un tautu dēliem. 

Pateicoties mūsu skolotāju 
čaklajam darbam, jūs GVV 
iepazināties ar vēsturi, ģeo gra-
fiju, mūziku, mākslu, literātūru 
un valodu, lasījāt Imanta Zie-
doņa pasakas, ierakstījāt GVV 
rīta ziņas un čakli piedalījāties 
skolas koŗa mēģinājumos. Jūsu 
izvēlētās dziesmas šīs dienas 
svinīgajam aktam norāda, gan 
pateicību Dievam, gan arī mī -
lestību un lepnumu par savu 
tautu. Vēl ilgi pēc klausītāju 
skaļajiem aplausiem Jauno ta -
lantu vakarā, jūs sapratāt, ka šī 
dziesma ir ievīta Gaŗezera 
dziesmu kamolā. Tagad tā uz 
mūžīgiem laikiem piederēs 
Gaŗezera vidusskolai. Dziediet 
savas dziesmas ar prieku!  Cie-
nījamie absolventi! Ceram, ka 
pēc vidusskolā pavadītajām, ik -
katrs no jums tagad saprot, ka 
neviens jūsu vietā nedziedās! 
Novēlu, lai ikkatram no jums šī 

dziesma vēl ilgi skanētu sirdīs!” 
GVV direktores uzrunai iz -

skanot, ar ilgstošiem aplausiem 
klātesošie pateicās Sandrai 

Kronītei-Sīpolai par sekmīgi 
vadīto skolas darbu un GVV 
sasniegumiem šajā vasarā. 

Šogad gatavības apliecības 

tiek izsniegtas 26 bijušajiem 
GVV audzēkņiem. Viņu vidū ir 
jaunieši no ASV, Kanadas un 
Francijas. Tērpušies Latvijas 

GVV direktore Sandra Kronīte-Sīpola

Diakonu Robertu Franklinu (no kreisās) sveic prāveste Lauma 
Zušēvica

GVV absolvente Krista Zamura 
saņēma Jāņa Oša ikgadējo balvu 
IV klases absolventam par la  -
bāko sekmju caurmēru

Absolventu pateicības runu saka Kārlis Abuls un Ariāna Ūle

Gaŗezera vasaras vidusskolas
48. mācību vasaras izlaidums

novadu greznos tautas tērpos 
ģērbtiem, viņi devās saņemt 
skolas beigšanas apliecības. 

Ar pēdējo gadu izteiksmīgā -
ko apsveikumu absolventiem 
un skolai klātesošos uzrunāja 
absolventu vecāku pārstāvis 
Mārtiņš Pūtelis. Visu absolven-
tu vecāku vārdā viņš pateicās 
ikvienam. Ar sevišķu pateicību 
viņš pieminēja dāsnās latviešu 
organizācijas ASV un Kanadā, 
kuras ar materiālo atbalstu ir 
palīdzējušas segt skolas izdevu-
mus Gaŗezerā. Vairāk nekā simt 
tūkstošiem dolaru atbalsts ab -
solventu klases audzēkņiem ir 
ļāvis izbaudīt visas Gaŗezera 
izglītības programmas aizva-
dītajos gados. Mārtiņš Pūtelis 
ar klātesošajiem dalījās seviš-
ķā jauniešu latviešu valodas 
apmācības metodē savā ģimenē, 
tā radīja vispārēju atzinību un 
jautrību.

Starp pārējiem absolventu 
apsveicējiem nākas pieminēt 
Amerikas latviešu apvienības 
(ALA), Amerikas latviešu jau-
natnes apvienības (ALJA) un 
Daugavas Vanagu ASV orga ni-
zācijas pārstāvjus. 

Jo sirsnīgi, visu klātesošo 
vārdā GVV direktore Sandra 
Kronīte-Sīpola sveica Gaŗezera 
kapelānu Robertu Franklinu. 
Viņš, 6 gadus nokalpojot lat -
viešu centrā par kapelānu un 50 
gadus par mācītāju amerikāņu 
draudzēs, ir aktīvi piedalījies 
Gaŗezera un GVV darbā ar 
jauniešiem. Viņš ir kalpojis lat -
viešu interesēm ar dziļi izjustu 
mīlestību pret latviešu valodu 
un priekšzīmi visiem, kā mīlēt 
un dzīvot tā, kā to Dievs ir 
vēlējis. Atvadās no Gaŗezera, 
viņam tika izteikti sirsnīgākie 
novēlējumi turpmākajā dzīvē. 

Ar GVV nopelnu stipendijām 
veidā tika apsveikti sekmīgākie 
skolas audzēkņi. Viņu vidū Dr. 
J. Labsvīra balva 4. klases sek-
mīgākajiem audzēkņiem tika 
piešķirta Ariānai Ūlei, Kristai 
Zamurai, Maijai Inveisai, As -
trīdai Kreilei un Vijai Veinber-
gai. Jāņa Oša piemiņas balvu 
sekmīgākajam absolventam 
GVV kursa caurmērā saņēma 
Krista Zamura. 

Absolventu atbildes uzrunu 
klātesošajiem teica absolventi 
Kārlis Abuls un Ariāna Ūle. 
Savā uzrunā klātesošajiem, viņi 
atzinās, ka pēc Gaŗezera, dzī -
vojot ASV un Kanadā, viņu 
dzīvesveids būs rada divām 
pasaulēm, kur, vienā ceļa somā 
būs viss, kas pieder latviskajām 
atziņām un ar tām saistīto 
dzīvesveidu. Otrā somā būs 
ikdienišķās dzīves veids ārpus 
Gaŗezera. 

 Pēc absolventu uzrunas 
GVV kora izpildījumā izska-
nē ja dziesmas “Manā sirdī” 
(Lolita Ritmane/Māra Zālīte) 
un “Saule, pērkons, Daugava” 
(Mārtiņš Brauns/ Jānis Rainis), 
pēc tām sekoja skolas karoga 
nodošana nākamajai ceturtajai 
klasei. Karogu svinīgi iznesot 
no paviljona, klātesošie un GVV 
koris atvadās vienojās kopējai 
latviešu tautas dziesmai “Pūt, 
vējiņi”. 

Vilnis Trops
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Valdis Pavlovskis

Sakarā ar XIII Vispārējiem lat-
viešu dziesmu svētkiem ASV ik  ga-
 dējā bērnu vasaras nometne Tēr-
vetē, Sarkanās upes krastā Kve-
bekā, šogad notika vēlāk nekā ie -
priekšējos gadus – laikā no 15. līdz 
28. jūlijam. Pirmajā nometnē pie -
dalījās 33 bērni, bet otrajā – 28. 
Lielākā daļa bija no Toronto ap  -
kaimes, daži no Otavas un Lat vi-
 jas un tikai viens no ASV. „Šī gada 
nometnes tema „Ceļosim laikā” 
deva iespēju ie  griezties dažādos 
laikmetos” – stāsta nometnes vadī-
tājs un galvenais audzinātājs Dā -
vids Po   rie tis-Bedard. Programmas 
vadītāja bija Inga Vītola, pārējie 
vadītāji – Ināra Klaiše, Kaiva Ma -
teus, Guntārs Pērkons, Ingrīda Ke -
ona, Mārtiņš Mateus, Vilis Klaiše, 
Anna Rozenšteina, Marisa Ma  -
tīsa un Līga Upeslāce. Saimnieces 
nometnes virtuvē: Inta Hūna, 
Lauma Cenne, Laura Zandere 
un Sanita Zandere. Kopējais dar-
binieku loks – 15, kas kopā ar 
nometņotājiem čakli un sekmīgi 

darbojās katru nometnes dienu. 
Nometnes vadītājs Dāvids stās-

ta tālāk: „Pirmajā nedēļā mums 
notika pašiem sava vasaras olim-
piada. Tajā piedalījās četras ko  -
mandas. Sacensības notika vai-
rākos sporta veidos – triatlonā, 
futbolā, basketbolā, peldēšanā un 
citos. Uzvarēja Meksikas koman-
da. Mūs apciemoja mūsdienu un 
senlatviešu varoņi. Savā veidā 
palīdzējām „atriebējiem” atgriez-
ties savā pasaulē. Nedēļas beigās 
bērni pamodās akmens laikme-
tā. Tajā viņi veselu dienu mācījās, 
kā rakstīt uz alu sienām, būvēt 
māju mežā, kā medīt ar šķēpu. 
Jauka izrādījās saulainā diena 
Gailīšu pludmalē. Sestdienas va -
karā kopā ar vecākiem un vie-
siem mīlīgi sēdējām pie uguns-
kura. Skanēja dziesmas. Skatī jā-
mies ar prieku dažādos bērnu 
priekšnesumus.

Otrajā nedēļā pēc vakarā no  -
skatītas Disneja filmas „Sapi nu-
šies” citplanētieši pamodināja 

bērnus, un viņiem nu bija jāmā-
cās, kā kļūt par citplanētiešiem. 
Pēcpusdienā savācām dažādās 
raķešu daļas un palīdzējām citpla-
netiešiem atgriezties mājās. Ce   turt-
dienā vecākie nometņotāji pār-
ņēma vadītāju lomas un cītīgi va -
dīja „Bada spēles” visai nometnei. 
Šī gada „Sirsniņu balles” tema 
bija „Zvaigžņu kaŗš”. Pēdējā sest-
dienas vakarā bērni iepriecināja 
vecākus un viesus ar ugunskura 
vakaram sagatavotiem priekšne-
sumiem. Ērika Bedard sagatavoto 
ugunskuru aizdedzināja nomet-
nes virtuves saimnieces. Nomet-
ņo šanas balvu saņēma Maija 
Linde un Pauls Skuja, bet valodas 
balvu – Liene Zubāne. Nometni 
slēdzām pēc mūsu pašu vadītā 
svecīšu svētbrīža.

Vēl viena bērnu vasaras nomet-
ne Tērvetē ierakstīta tās vēsturē 
un nu jau tūlīt jāsāk gatavoties 
nākamajai. Varam patiesi priecā-
ties, ka esam tik tālu tikuši. 

M. Štauvers

Olimpiādes zīme
Aizvadīta šī gada bērnu nometne Kvebekā

Jūlija beigās Amerikas baltiešu 
brīvības līgas (Baltic American 
Freedom League, BAFL) prezi-
dents Valdis Pavlovskis četras 
dienas pavadīja Vašingtonā, tie -
koties ar Kongresa deputātu pa  -
līgiem un valdības ierēdņiem, 
tostarp ASV prezidenta Baraka 
Obamas padomnieku Maiklu 
Strautmani, Valsts departamenta 
Ziemeļvalstu un Baltijas valstu 
biroja direktoru Dereku Hoganu, 
Kongresa Baltiešu atbalstgrupas 
līdzpriekšsēža senātora Richarda 
Durbina (D-IL) un Tautas pār-

senātors R. Lugars „iesaldēja” atli-
kumu, 25 miljonus dolaru, turp-
mā kiem BAFF projektiem Bal ti jas 
valstīs. Gadījumā, ja pēc senātora 
R. Lugara aiziešanas nevarēs at  -
rast kādu citu Kongresa pārstāvi, 
kas atkal „iesaldētu” šos līdzekļus, 
nauda nokļūs valdības kasē. 

BAFL prezidents lūdza M. Straut-
mani palīdzēt, meklējot iespēju, 
lai šie 25 miljoni dolaru tiktu pie-
 šķirti Baltijas valstu atbalstam. 
BAFF piešķirtos lī   dzekļus izlieto 
studentu, profe sionāļu, zināt nie ku 
studijām, apmācībām un praksei 
Amerikas skolās, komerciālās 
fir mās un valsts iestādēs. 

V. Pavlovskis pastāstīja M. 
Strautmanim, ka BAFL lūgs 
Nacionālās drošības padomes 
(National Security Council) di  -
rektoru Tomasu Donilonu (Tho -
mas Donilon) tikties ar baltiešu 
organizāciju vadītājiem, lai pār-
runātu ASV un Baltijas valstu 
attiecības, un lūdza M. Straut-
ma ni palīdzēt šo tikšanos orga-
nizēt. V. Pavlovskis piebilda, ka 
Amerikas baltiešu organizāciju 
vadītājiem bijušas apspriedes ar 
Nacionālās drošības padomes 
vadītājiem jau prezidenta Ro  -
nalda Reigana administrācijas 
laikā, izņemot iepriekšējā prezi-
denta Džordža Buša adminis-
trācijas laiku.

V. Pavlovskis atgādināja, ka 
pārstāv tikai BAFL, bet, viņaprāt, 
tikties ar Nacionālās drošības 
padomes direktoru noteikti jā -
aicina arī citu baltiešu organizā-
ciju pārstāvi. M. Strautmanis 
solīja censties palīdzēt, lai šāda 
tikšanās notiktu. 

Baltijas jūras apgabala 
drošība nozīmīga

visai Eiropai 
Atsevišķā sarunā ar Valsts 

departamenta Ziemeļvalstu un 
Baltijas valstu biroja direktoru 
Dereku Hoganu galvenais un 
smagākais temats bija par 
Francijas bazeskuģu pārdo ša nu 
Krievijai. V. Pavlovskis aizrādīja, 
ka tādējādi tiek mazināta un 
šķelta NATO autoritāte un vie-
notība, kā arī mērķtiecīgi des-
tabilizēts militārais un polītiskais 
stāvoklis Baltijas jūras apgabalā. 
Krievi bazeskuģu flotili varētu 
izmantot, lai ietekmētu polītisko 
situāciju Baltijas un citās piejūras 
valstīs vai pat militārai darbībai 
Baltijas valstīs. Daļēji tas viss 
atgādina atgriešanos pie 19. gad-
simta „lielgabala laivu” diplo-
matijas (gunboat diplomacy). V. 
Pavlovskis paskaidroja, ka ar 
bazeskuģi Baltijas valstu terri to-
rijā kājnieku vienības varētu 
izcelt pusstundas laikā (ar tan-
kiem mazliet ilgākā). Bazeskuģa 
atrašanās Baltijas jūrā kritiski 
saīsina NATO reaģēšanas laiku 
un iespēju pasargāt piejūras val-
stis.

Uz V. Pavlovska jautājumu, 
kāda uzbrukuma gadījumā būtu 
ASV amatpersonu reakcija, D. 
Hogans atbildēja, ka Ziemeļat-
lantijas līguma organizācijas 5. 
pants, kuŗā noteikts, ka bruņots 
uzbrukums vienai vai vairākām 
NATO valstīm tiek uzskatīts par 
uzbrukumu visām dalībvalstīm, 
nav tikai uz papīra (piece of 
paper) un tiks darīts viss, kas 
aktuālā situācijā nepieciešams. 
Sarunas laikā D. Hogans vai -

rākkārt uzsvēra, ka šis 5. pants ir 
Amerikas polītikas svarīgs prin-
cips, ko ievēros un izpildīs. Viņš 
piebilda, ka Baltijas valstu va  dī-
tājiem, uzzinot par kuģu pār-
došanu, vajadzēja protestēt ak  -
tīvāk. V. Pavlovskis atbildēja, ka 
pārējo Eiropas valstu vadītāji ir 
vienlīdz atbildīgi par drošību 
piejūras valstīs. 

 BAFL vairāk nekā divus gadus 
neatlaidīgi, bet bez panāku miem 
protestēja un brīdināja Kongresu 
un administrāciju par bīstama-
jām sekām, kādas var izraisīt 
bazeskuģu pārdošana Krievijai, 
turklāt vairākkārt atgādināts, ka 
NATO nepieciešamas stingras 
vadlīnijas par militārās technikas 
tirgošanu valstīm, kuŗas nav 
NATO.

D. Hogans paskaidroja, ka ASV 
prezidents ir ar mieru sadar-
boties ar Krieviju praktiskos 
darījumos. V. Pavlovskis iebilda, 
ka pārdot Krievijai uzbrukuma 
ieročus nav praktisks gājiens.

Pārrunās piedalījās Valsts de -
partamenta Ziemeļvalstu un 
Baltijas valstu biroja Latvijas 
nodaļas jauno darbinieks Za  -
charijs Abramovičs (Zachary 
Abramovitz). Atvadoties BAFL 
prezidents ieteica D. Hoganam 
apmeklēt Baltijas valstis.

Baltiešu atbalstgrupā 
vajag vairāk biedru

Tiekoties ar senātora Richarda 
Durbina and deputāta Džona 
Šimkus palīgiem, galvenais te  mats 
bija Tautas pārstāvju pa  lā tas Bal-
tiešu atbalstgrupas bied ru skaita 
palielināšana. Tautas pār stāvju pa -
lātas Baltiešu atbal st grupā pirms 
dažiem gadiem bija 86 biedri, 
tagad ir 56, un pēc vēlēšanām 
rudenī būs vēl mazāk. Viena no 
BAFL priōritātēm ir biedru skaita 
palielināšana. Tika spriests par sa -
 skaņotu jaunu biedru iegūšanas 
kampaņu. BAFL ieteica sākt kam-
paņu jau septembrī, kad Kongresa 
depu tātiem beidzas atvaļinājums, 
taču R. Durbina and Dž. Šimkus 
pa   līgi aizrādīja, ka deputāti būs 

aizņemti vēlēšanu kampaņās un 
ieteica Baltiešu atbalstgrupas 
biedru skaita pavairošanas kam -
paņu sākt februārī. BAFL tomēr 
kampaņu sāks jau šogad. 

Arī jaunais Latvijas vēstnieks 
ASV atzina, ka ļoti svarīgi pa -
lielināt Tautas pārstāvju palā-
tas Baltiešu atbalstgrupas biedru 
skaitu. 

V. Pavlovskis senātora R. Dur-
bina palīdzei pauda nožēlu, ka 
divu gadu laikā nav atrasts līdz-
priekšsēdis Senāta Baltiešu atbalst -
grupai un lūdza pievērst tam 
senātora uzmanību, kā arī minēja 
trīs varbūtējus kandidātus šim 
postenim.

Tautas pārstāvju palātā darbu 
beidz deputāts Dennis Kusiničs 
(Kucinich), tātad Baltiešu atbalst-
grupai vajadzēs jaunu līdzpriek-
šēdi. BAFL jau jūnijā ieteica jau-
nu kandidātu, Dž. Šimkus uzska-
ta, ka viņš ir piemērots, bet vēlas 
konsultēties ar vēstniekiem.

Galvenais uzdevums atsevišķās 
sarunās ar citiem deputātu pa  lī-
giem bija iegūt sponsorus Tautas 
pārstāvju palātas rezolūcijai HR 
4405, Magnitsky Legislation. Se  -
nātā ir līdzīgs likumprojekts S. 
1039, un arī tam vajadzīgi atbal-
stītāji. Tautas pārstāvju palātas re  -
zolūcija nosaukta krievu jurista 
Sergeja Magņicka vārdā, jo viņš 
atklāja un Krievijas Iekšlietu mi -
nistrijai paziņoja par 230 miljo nu 
dolaru aferu, augstiem ministri-
jas ierēdņiem sadarbībā ar Krie-
vijas federālā drošības biroja (bij. 
KGB) aģentiem piesavinoties lielas 
naudas summas. Sergeju Mag ņicki 
par šīs afēras atklāšanu apcieti-
nāja, bez tiesas lēmuma ieslodzīja 
cietumā, kur viņš tika spīdzināts 
un „nomira”. Cilvēk tiesību aiz-
stāvības organizācijas Krievijā 
un brīvajā pasaulē sa   vā kušas pie-
 tiekami daudz pierā dī jumu, ka 
viņš ļaunprātīgi noga lināts. 

Senāta un Tautas pārstāvju pa -
lātas likumprojektā paredzēts, ka 
Krievijas un citu ārzemju valstu 
ierēdņiem, kuŗi pārkāpj cilvēk-
tiesības, nedrīkst izsniegt iebrauk-
šanas vīzas ASV, ka „jāiesaldē” 

viņu ieguldījumi, banku konti, 
īpašumi Amerikā. Šis likums at -
tiecas arī uz viņu ģimenes locek-
ļiem, un par to balsos septembrī, 
kad Kongress sāks darbu. Zi -
nāms, ka līdzīgi projekti iesniegti 
vai tiek gatavoti apmēram 20 
Eiropas Savienības valstu par la-
mentā un Kanadā. Dažās valstīs, 
piemēram, Zviedrijā un Anglijā, 
tādi jau pieņemti. Krievijas prez-
idents Vladimirs Putins un citas 
Krievijas amatpersonas protestē 
pret šo likumu. V. Putins ignorē 
faktu, ka likums attieksies tikai 
uz tiem valsts ierēņiem, kuŗi 
apzināti pārkāpj cilvēktiesības. 
No Krievijas Federācijas valsts 
domes uz ASV Kongresu pat tika 
atsūtīta deputātu grupa, lai iebil-
stu pret šo likumu. Vairāki ASV 
Kongresa deputāti atteicās ar 
viņiem satikties.

Rezolūcijai, kas apstiprināta vi -
sās Kongresa komitejās, patlaban 
Senātā ir 38 atbalstītāji, Tautas 
pārstāvju palātā – 78. Visvairāk 
atbalstītāju ir Kalifornijā – 11, kā 
arī Ilinojā un Ņujorkā – katrā 
as toņi (gan demokrati, gan 
republikāņi). 

BAFL aicina Amerikas bal tie-
šus sazināties ar saviem Kongresa 
un Tautas pārstāvju palātas de  -
putātiem un mudināt viņus balsot 
par šīm rezolūcijām. BAFL jau 
divus gadus cenšas Kongresā at -
rast atbalstītājus šīm rezolūcijām.

Tiekoties ar jauno Latvijas 
vēstnieku ASV Andri Razānu un 
vēstniecības padomnieku Juriju 
Pogrebņaku, BAFL prezidents 
pastāstīja par BAFL nākotnes plā-
niem un vēlmi saskaņot orga ni-
zācijas darbību ar vēstniecību. 
Vēstnieks teica, ka labprāt vēlas 
sadarboties ar BAFL.

V. Pavlovskis ir gandarīts par 
savu vizīti Vašingtonā, jo tās 
rezultāti ir stingrs pamats 
BAFL nākamā darbības gada 
projektiem. BAFL ir svarīgi saga-
tavoties nākamā gada darbam, 
kad Kongresā ievēlēs jaunus 
deputātus un iespējams, būs 
jauns valsts vadītājs. 

BAFL

Baltiešu brīvības līgas prezidenta vizīte Vašingtonā, DC

stāvju palātas deputāta Džona 
Šimkus (John Shimkus, R-IL) pa  -
līgiem, kā arī ar citu deputātu 
palīgiem. V. Pavlovskis tikās arī 
ar jauno Latvijas vēstnieku ASV 
Andri Razānu un Latvijas vēst-
niecības ASV padomnieku Juriju 
Pogrebņaku. Tiekoties ar Maiklu 
Strautmani, V. Pavlovskis pateicās 
ASV prezidentam par ārlietu mi -
nistres Hilarijas Klintones vizīti 
Latvijā. Viņš uzsvēra, ka ASV 
valsts parstāvju vizītes Baltijas 
valstīs stiprina draudzību un ap -
liecina, ka Amerika ir Baltijas 
valstu sabiedrotā. V. Pavlovskis 
piebilda, ka šīs vizītes ļoti atzinīgi 
novērtē Amerikas baltiešu saime. 
Tika pārrunātas arī abu valstu 
savstarpējās attiecības.

Baltijas valstīm
svarīgs atbalsts un 

draudzīgas attiecības 
V. Pavlovskis pieminēja var-

būtēju problēmu – Baltic-Ame-
rican Enterprise Fund atbalsta 
samazināšanos Baltijas valstīm, 
senātoram Richardam Lugaram 
(R-IN) darbu Senātā pārtraucot, 
un lūdza Maiklu Strautmi pa -
līdzēt šo problēmu novērst. 

Baltic-American Enterprise 
Fund 1994. gadā no ASV valdības 
saņēma 50 miljonu dolaru brīvā 
tirgus atbalstam Baltijas val-
stīs. Ap 2008./09. gadu, kad fonds 
beidza darbību, aizdevums bija 
atmaksāts ar procentiem – kopā 
60 miljonu dolaru. 

Daļu no šī mantojuma, 35 mil-
jonus dolaru, fonds piešķīra Bal tic 
American Freedom Foun dation 
(BAFF; nesajaukt ar BAFL), un 
atlikušo summu gribēja nodot 
ASV Treasury De  partment. Taču 
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S A R Ī K O J U M I  /  D I E V K A L P O J U M I
SARĪKOJUMI 
CIEMS LATVIJA (MI) 
• 22. septembrī plkst. 4.00 

ciema Latvija 45. gada svētki 
un koŗa „Ciema balsis” 25. gada 
svētki. Būs programma un cie-
nasts. 

BOSTONA (MA) 
• 11. septembrī plkst. 7.00 

Trimdas draudzes zālē (58 Ir -
ving Street, Brookline) Lat vijas 
Dailes teātŗa aktieŗu izrāde – 
Raimonda Staprāna luga „Gūs-
teknis pilī“, režisors Kārlis 
Auškāps. Ieeja $20, skolēniem 
brīva. Informācija, zvanot 
Maijai Priedei, tālr.: 781-329-
7491. Rīko Mākslas draugi 
Bostonā.

FILADELFIJA (PA) 
• 31. augustā plkst. 7.00 „Pē -

dējā piektdiena Filadelfijā” – 
dzejas cēliens, kuŗā piedalīsies 
Modris Mednis, Ivars Stonins, 
Laris Krēsliņš un Ādams Bēr -
ziņš. 

• 4. septembrī plkst. 11.00 
Fi ladelfijas pensionāru kopas 
saiets Brīvo latvju biedrības 
telpās (531 North 7th Street). 
Programmā valdes ziņojumi, 
nākotnes darbība, pārrunas par 
neseniem notikumiem, refe rāts. 
Beigās dzimumdienu svinēša  nu 
un kafijas galds. Viesi laipni 
gaidīti. 

• 7. septembrī plkst. 7.00; 8. 
septembrī no plkst. 2.00; 9. 
septembrī no plkst. 2.00 līdz 
5.00 latviešu un amerikāņu jau-
no mākslinieku darbu izstāde 
„30 zem 30/30 under 30”; sa  vie-
sīgs vakars; latviešu audumu, 
izšuvumu, rotu izstāde. 

• 15. septembrī German So  -
ciety of PA rīko Oktoberfest 
2012. Svinības sāksies plkst. 
2.00, būs vācu ēdieni, mūzika, 
saviesīga dzīve. Filadelfijas Brī-
vo latvju biedrība no plkst. 
12.00 līdz 5.00 stūŗa dārzā 
piedalīsies lietoto mantu tir-
dziņā. Lūgums pieteikties zie-
dot mantas tirgošanai, zvanot 
Jolantai, tālr.: 917-544-2033. 
http://www.germansociety.org/
oktoberfest.html 

• 22. septembrī plkst. 6.30 
vakarā Filadelfijas Daugavas 
Va   nagu apvienības Rudens bal -
le Brīvo latvju biedrības telpās. 
Aukstā galda vakariņas, Billy 
Aust deju mūzika; dalības mak-
sa (vakariņas un balle) $30. 
Vēlams iepriekš pieteikties, 
zvanot apvienības priekšnie-
kam. tālr.: 484-842-1498. 

• No 28. līdz 30. septembrim 
Latviešu fonda „Nedēļas nogale 
nākotnei”. 29. septembrī plkst. 
7.00 Vairas Paegles referāts: 
„Po  lītiskais dialogs Latvijā: vai 
zudis tulkojumā?”; vakara sa  rī-
kojums veltīts latviešu protesta 
dzejai laika gaitā. 

Ziņas un jaunumi par BLB 
jubilejas gada notikumiem: 
www.latviansociety.com In  for-
mācija par jau notikušajiem 
sarīkojumiem 120 gadu jubile-
jā: www.fblb120.blogspot.com

KLĪVLANDE (OH) 
• 15. septembrī plkst. 6.00 

va nadžu gadskārtējais bazārs 
Apvienotās draudzes lielajā zālē 
(1385 Andrews Ave. Lakewood, 
OH). Būs bufete, priekšnesumi, 
rudens iepirkumu galds un lo -
terija; sarīkojuma atlikums ap -

rūpes darbam. Dalības maksa 
(ar vakariņām) $15.00. Infor-
mācija, zvanot vanadžu priekš-
niecei Vitai Reinekai, tālr.: 440-
268-8357. Auto varēs novietot 
Masoņu laukumā.

LANSINGA (MI) 
• 15. septembrī Lansingas 

latviešu vienības golfa spēles 
Timber Ridge Golf Club (16339 
Park Lane Rd., East Lansing, 
MI, tālr.: 517-339-8000, tīmekļa 
adrese: www.golftimberridge.
com). Reģistācija plkst. 10.00 
no rīta, sacensības sāksies plkst. 
11.00. Dalības maksa $60 per-
sonai (ieskaitīti golfa ratiņi ar 
GPS sistēmu un maltīte pēc 
spēlēm). Golfa sacensību atbal-
stītāji un labvēļi laipni lūgti 
vakariņās kopā ar sportistiem 
plkst. 4.00; dalības maksa $20 
personai. Jāpiesakās līdz 5. sep-
tembrim, zvanot vai rakstot 
Ligitai Ķepītei, tālr.: 517-930-
9131, epasts: ligita@voyager.net; 
Jurim Morusam, tālr.: 517-755-
9485, e-pasts: georgemoruss@
gmail.com; Valdim Vītolam, tālr.: 
517-331-2546, e-pasts: valdis44 
@  gmail.com vai Ģirtam Aus tri-
ņam, tālr.:517-349 5624, e-pasts 
gigaus@comcast.net 

LOSANDŽELOSA (CA) 
• 26. augustā plkst. 3.00 Lat-

vijas Dailes teātŗa aktieŗu izrā-
de – Raimonda Staprāna luga 
„Gūsteknis pilī” latviešu namā 
1955 Riverside Dr., Los Angeles, 
CA 90039-3704. 

• 22. septembrī plkst. 1.00 na -
ma talka. 

• 29. septembrī plkst. 5.00 na -
ma gada svētki.

• 21. oktōbrī plkst. 12.30 drau-
dzes bazārs.

DKLB informācijas tālr.: 323-
663-6267. DK LB Informācijas 
biļetens tīmeklī: www.biletens.
com

ŅUJORKA (NY) 
• 15. septembrī plkst. 4.00 

Dailes teātŗa aktieŗu izrāde – 
Raimonda Staprāna luga „Gūs-
teknis pilī” Ņujorkas Latviešu 
draudzes baznīcas telpās Jon-
keros (254 Valentine Lane). 
Ieeja $25. Informācija, zvanot 
vai rakstot Baibai Pinnei, tālr.: 
917-270-4786 e-pasts: pinnis@
banet www.nylatvian.org

PIESAULE (NH) 
• No 24. līdz 26. augustam ģi -

meņu un bērnu svētki Piesaulē 
(Riga Lane, Bradford, New 
Hampshire). Paredzētas nodar-
bības: pastaiga, meklējot pagāt-
nes pēdas, atjautības pārbaude 
(Jeopardy), jautrais vakars, 
sporta spēles, peldēšana, būs 
iespēja noklausīties apceri par 
alus darīšanu un tā nozīmi tau-
tas medicīnā un kosmētikā. 
Ugunskurs, dejas un rotaļas 
šķūnī. 25. augustā plkst. 1.00 
(lietus gadījumā 26. augustā 
plkst. 1.00) demonstrējums, kā 
senos laikos notikusi mežu cir-
šana un kā ar vēršiem no meža 
vilkti koki. Dalības maksa 
$35.00 personai (ieskaitītas se -
šas maltītes un naktsmājas), 16 
gadu veciem bērniem piedalī-
šanās brīva. Rīko Bostonas lat-
viešu ev. lut. Trimdas draudze.

PRIEDAINE (NJ) 
• 16. septembrī plkst. 2.00 

Latvijas Dailes teātŗa aktieŗu 
viesizrāde – Raimonda Staprāna 

luga „Gūsteknis pilī”.
SAGINAVA (MI) 
• 8. septembrī plkst. 3.00 Sa -

ginavas latviešu kluba gads-
kārtējais „Ruksīša mielasts” J. 
Skābarža lauku īpašumā (3630 
E. Curtis Road, Birch Run, MI); 
būs ruksīša cepetis ar piedevām, 
dzērieni jāņem līdzi. Dalības 
maksa $20.00 personai, vid-
usskolas bērniem par brīvu. 
Pieteikties līdz 4. septembrim, 
zvanot: J. Skābardim, tālr.: 989-
777-1607 vai R. Martinsonei, 
tālr.: 989-792-9716. Čekus iz  -
rakstīt ar norādi Latvian Club 
of Saginaw. 

SIETLA (WA) 
• 8. septembrī Sietlas latviešu 

11. golfa sacensības. Informā-
cija: Rolands Abermanis, tālr.: 
425-398-9145; e-pasts: letinsh.
rol@frontier.com Informācija: 
www.seattlelatviancenter.com 

VAŠINGTONA (DC)
• 9. septembrī mācību gada 

sākums Vasingtonas draudzes 
latviešu pamatskolā. Tiek gaidī-
tas visas ģimenes, kuŗas vēlas 
audzināt bērnus kristīgā garā, 
latviskā vidē un sadraudzībā. 
Mācības notiek katru svētdienu 
no plkst. 9.15 līdz 1.00 pēcpus-
dienā. Skolā pieņem bērnus no 
četru gadu vecuma; bērniem 
līdz 4 gadiem notiek zaķīšu 
nodarbības. Informāciju var ie -
gūt, rakstot: dclatviesuskola@
gmail.com

DIEVKALPOJUMI 
• Bostonas latv. ev. lut. 

Trimdas dr. (58 Irving St., 
Brookline, Ma 02445): 26. aug. 
plkst. 11.00 dievk. ar dievg. 
Piesaulē, Riga Lane, Bradford, 
New Hampshire, (pilsētā dievk. 
nebūs). No 24. līdz 26. augustam 
ģimeņu un bērnu svētki Pie -
saulē. 2. sept. dievk. nebūs. 
Nākamie dievk.: 9. sept. ar 
dievg., 16. sept., 23. sept., 30. 
sept. Dievk. sākas plkst 11.00. 
Māc. J. Mazura. 

• Bukskauntijas un apk. latv. 
ev. lut. dr. Kvēkertaunā (424 
Juniper St., Quakertown, PA 
18951): 9. sept. plkst. 2.00 
dievk., pēc dievk. kafija. 23. 
sept. plkst. 2.00 dievk., pēc 
dievk. kafija. 7. okt. plkst. 2.00 
Pļaujas svētku dievk., pēc dievk. 
kafija. 21. okt. plkst. 2.00 Re  -
formācijas svētku dievk., pēc 
dievk. kafija. Māc. Dr. R Ziedone 
un emer. māc. Dr. A. Ziedonis. 

• Bukskauntijas un apk. latv. 
ev. lut. dr. Lankasterā Mt. 
Calvary Lutheran Church (308 
East Petersburg Rd., Lititz, PA 
17601): 16. sept. plkst. 3.00 
Pļaujas svētku dievk. 28. okt. 
plkst. 3.00 Ticības atjaunošanas 
dievk. Māc. Dr. R. Ziedone un 
emer. māc. Dr. A. Ziedonis.

• Detroitas Sv. Pāvila latv. ev. 
lut. dr. (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI): 
26. aug. dievk. ar dievg. 2. sept. 
dievk. nebūs. 9. sept. dievk. ar 
dievg. 16. sept. dievk. 23. sept. 
dievk. ar dievg., pēc dievk. 
draudzības stunda. 30. sept. 
dievk., Latvijas Universitātes 
atcere. Bībeles stunda: 28. sept. 
plkst. 11.00 no rīta. Draudzes 
māc. A. Greiema, tālr.: 517- 
614-4853. Ērģ. R. Ozoliņš, Dr. 
S. Lizlova, L. Upīte. 

• Dienvidkalifornijas latv. 
ev. lut. dr. (1927 Riverside Dr. 
Los Angeles, CA 90039-3704): 
16. sept. plkst. 11.00 dievk., 
māc. A. Ozoliņš. 21. okt. plkst. 
11.00 draudzes locekļu vadīts 
dievk.; pēc dievk. rudens bazārs. 
28. okt. plkst. 11.00 dievk., māc. 
A. Ozoliņš. 

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr. (301 N. Newtown 
Street Road, Newtown Square, 
PA 19073, tālr.: 610-353-2227): 
26. aug. plkst. 11.00 kapusvētki 
Glenwood kapos; plkst. 12.00 
Montrose kapos. 2. sept. dievk. 
nebūs. 9. sept. plkst. 11.00 
dievk. ar dievg.; pēc dievk 
Pētera Rabanes referāts. 16. 
sept. plkst. 11.00 dievk., māc D. 
Kaņeps. 23. sept. plkst. 11.00 
dievk. Vilmingtonā (1530 Foulk 
Rd. - Rt. 261) dievk. ar dievg. 
plkst. 3.00; pēc dievk. kafijas 
galds. 30. sept. plkst. 11.00 
dievk. 7. okt. plkst. 11.00 dievk. 
ar dievg.; Pļaujas svētku bazārs. 
Māc. I. Dzelzgalve. Informācija: 
www.latvianluthchurchphila.org

• Grandrapidu latv. ev. lut. 
dr. (1780 Knapp Street NE, 
Grand Rapids, MI 49505; tālr.: 
616-361-6003): 23. sept. plkst. 
10.00 dievk., pēc dievk. kafija.

• Kalamazū latv. apv. ev. lut 
dr. (122 Cherry Hill St., Ka   la-
mazoo, MI 49996): 26. aug. 
plkst. 10.00 dievk. Māc. B. 
Puiķe. 

• Mančesteras latv. ev. lut. dr. 
(21 Garden St., Manchester, CT 
06040): 25. aug. plkst. 10.00 
kapusvētku dievk. Austrumu 
kapsētā, lietainā laikā baznīcā; 
māc. D. Salnīte. 23. sept. plkst. 
12.15 dievk., prāv. Dāvis Kaņeps. 
Dr. priekšn. A. Grase, tālr. 860-
649-1362.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr. (1853 N. 75th 
Street, Milwaukee, WI 53213, 
tālr.: 414- 258-8070): 26. aug. 
plkst. 11.00 kapusvētki Viskon-
sinas piemiņas kapsētā. 2. sept. 
dievk. ar dievg. 4. sept. plkst. 
7.00 draudzes padomes sēde. 
Bībeles stunda: 6. sept. plkst. 
10.00. Māc. L. Zusēviča, tālr.: 
414- 421-3934 e-pasts: pastor-
lauma@gmail.com; draudzes 
priekšn. S. Kalve, tālr.: 414- 536-
0358. Informācija: www.mil -
waukeedraudze.org 

• Mineapoles un St. Paulas 
latv. ev. lut. dr. (3152 17th Ave 
S, Minneapolis, MN 55407, 

tālr.: 612-722-4622): Par diev-
kalpojumiem un citām norisēm 
draudzē lūdzam sazināties ar 
draudzes priekšnieku Geroldu 
Lusu, tālr.: 612-333-1785, 
e-pasts: vgluss@gmail.com vai 
priekšnieka vietnieci Kristīni 
Konteri, tālr.: 952-412-4591, 
e-pasts: kkvk3447@msn.com 
Informācija: www.mndraudze.
org 

• Ņubransvikas un Leikvu-
das latv. ev. lut. dr.: 26. aug. 
plkst. 1.30 dievk. ar dievg. drau-
dzes baznīcā Īstbransvikā (12 
Gates Ave, East Brunswick). 
Māc. I. Pušmucāne Kineiko. 

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr.: 
26. aug. plkst. 10.00 dievk. 
Jonkeru bazn. (254 Valentine 
Lane, Yonkers, NY 10705), māc. 
J. Saivars.

• Saginavas latv. ev. lut. dr. 
(128 N. Elm Street 30. sept. 
plkst. 1.00 jauniešu iesvētes 
dievk. ar dievg. dr. dievnamā, 
prāv. L. Zušēvica un māc. R. 
Franklins; pēc dievk. kafija. Dr. 
sekretāre Vija Āriņa, e-pasts: 
vijaarins@yahoo.com

• Safrancisko latv. ev. lut. dr. 
(425 Hoffman Ave): 2. sept. 
plkst. 11.00 dievk. 9. sept. plkst. 
1.00 draudzes Dārza svētki 
(12635 Indio Ct, Saratoga). 16. 
sept. plkst. 11.00. dievk. 23. 
sept. plkst. 11.00 dievk,; pēc 
dievk. kafijas galds. Prāv. K. 
Zols. Inf: www.lvnc.org 

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
katra mēneša trešā svētdienā 
plkst. 2.00 dievk. Christ Lut -
heran bazn. (#1 Selma Avenue, 
Webster Groves, MO 63119), māc. 
A. Kalniņa; pēc dievk. saiets ar 
groziņiem. Draudzes priekšn. I. 
Kalniņa, tālr.: 314-457-1830, 
e-pasts: kalninsis@charter.net 

• Sietlas latv. ev. lut. dr. 
(11710 - 3rd Ave. N. E. Seattle, 
WA 98125): 26. aug. plkst. 10.30 
dievk. Māc. D. Cilne, tālr.: 206 
-674-9600; e-pasts: cilnis@eart-
hlink.net Informācija tīmeklī: 
www.seattlelatvianchurch.org 

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr. (400 Hurley Avenue, 
Rockville MD 20850-3121, tālr. 
bazn.: 301-251-4151): 26. aug. 
dievk. ar dievg., pēc dievk. 
augusta jubilāru sveikšana. 
Māc. A. Vārsberga Pāža, tālr.: 
301-293-2052; e-pasts: mac-
avp @yahoo.com Informācija: 
http://www.dcdraudze.org 

Ņudžersijas vakarēšanas grupas 
dalībnieces tikās Ineses Kaņeps 
viesmīlīgajās mājās. Šoreiz tā bija 
īpatnēja sanākšana, jo pie mums 
ASV bija ieradies jauns dokumen-
tālo objektu fotografs Reinis Fjo-
 dorovs. Viņš dzīvo Londonā, bet 
bieži ceļo pa Latviju. Londonā 
Reinis studējis komunikāciju zi -
nātnes un rudenī vienu gadu tur-
pinās studijas Pēterburgā, Krie-
vijā. Reinis jau saņēmis atzinību 
par savu darbu, kā arī laikraksta 
Diena fotografu balvu.

Šoreiz Reini interesēja priekš-
meti, kas 1944. gadā izvesti no 
Latvijas. Katrai sarīkojuma dalīb-
niecei bija vairāki priekšmeti, ko 
viņu vecāki paņēmuši līdzi trim-

Rosinoša tikšanās
dā. Reizis visas dalībnieces inter-
vēja un vērīgi apskatīja atnestos 
priekšmetus. Jaunais fotografs 
no katras nesējas mantu klāsta 
izvēlējās vienu objektu. Kad bei-
gās viss, ko vajadzēja, bija nofo-
tografēts, izrādījās, ka lielāko ie  -
vērību izpelnījies Latvijas karogs 
neparasti lielā izmērā (tas „ceļo-
jumā” bija izārdīts), tāpat arī 
Rīgas 1. ģimnazijas skolnieces 
cepure un vēl šujmašīna ar visu 
kasti.

Bija jauki satikt jauno fotogra-
fu, kas tik nopietni izturas pret 
savu profesiju. Paldie, Reini! 
Vēlam labus panākumus arī 
nākotnē!

I.Z.



LAIKS 212012. ga da 25. augusts – 31. augusts

VESELĪBAS
APDROŠINĀŠANA

uz īsu vai ilgāku laiku
LATVIJAS CIEMIŅIEM

CEĻOTĀJIEM UZ ĀRZEMĒM
Zvaniet:

RESNICK & ASSOCIATES
800-324-6520

www.laiks.us

Lasiet 
tīmeklī!

LATVIAN AMERICAN SHIPPING LINE
Pārsūtām mašīnas, pers. mantas, komerckravas

paciņas pa gaisu vai jūru uz un no Latvijas!

Lūdzu zvaniet: 201-760-6427 vai 973-744-6565 vai
arī apskatiet sūtījumu informāciju mūsu mājaslapā: www.lasl.com

MATĪSS KUKAINIS
ADVOKĀTS AR TIESĪBĀM ASV UN LATVIJĀ.

■ Mantošana. 
■ Īpašuma pirkšana un pārdošana. 
■ Meža apsaimniekošana un pārdošana.

Vaļņu iela 3, Rīga, LV-1050
matiss@sk-legal.com

+371 28390346

Vēlos iegadāties kokli.
zvanīt Jolantai 917-544-2033

Zvaniet arī, ja paši gribat
iemācīties spēlēt kokli.

Iespējams izveidot koklēšanas pulciņu 
pie Filadelfijas Brīvo latvju biedrības.

Ziemeļkalifornijas latviešu ev. lut. draudze piešķirs
ARTURA JULLAS

stipendijas
kopsummā līdz $ 10 000 kā financiālu atbalstu

centīgiem universitātes, kolledžas vai kādas citas valsts
atzītas augstākās mācībiestādes studentiem.

Stipendija domāta studentiem, kuŗi parādījuši ne tik vien labas 
akadēmiskas sekmes, bet arī interesi un spējas uzturēt un veicināt 

latviešu valodu, kultūru un sabiedriskās vērtības. Priekšroka 
Ziemeļkalifornijas un Amerikas rietumkrastā dzīvojošiem studentiem.

Pieprāsītājiem jāiesniedz savas dzīves apraksts ar sasniegumiem, 
aktīvitātēm un nākotnes iecerēm. Pieprasījums un vismaz

divu skolotāju vai sabiedrisku darbinieku atsaksmes iesūtāmas
līdz š. g. 20. oktobrim draudzes priekšniekam

Gvīdo Bergmanim
678 Daffodil Drive, Bentcia, CA. 94510-3824

Tālr.: 707-748-0138, fakss: 707-748-0971
e-pasts: gbergsf1@aol.com

Mīļie latvieši tālumā, īpaši 
ik viens, kas esat bijis saistīts ar 
Liepāju un Liepājas Sv. Trīs vie-
nības baznīcu!

„Pateicība Dievam, kas Jūs ir 
svētījis ar visāda veida svētībām 
un uzturējis Jūs stiprā ticībā vi  sus 
šos daudzos gadus ārpus Lat -
vijas! Tā patiesi ir bijusi liela  
žēlastība, ko Dievs parādījis mū -
su tautai, ka Jūs daudzu gadu 
gaŗumā esat varējuši būt par 
mūsu tautas sūt ņiem un aiz-
stāvjiem Brīvajā pa  saulē. Jūsu 
mīlestības pilnais darbs un at  -
balsts mūsu tautas brīvības un 
valsts neatkarības atjaunošanā 
ir ar nenovērtējamu nozīmi. No 
sirds pateicos Jums par visu, ko 
esat darījuši mūsu tautas un 
mūsu Baznīcas labā!” /Liepājas 
bīskaps, P. Brūvers/

Liepājas Sv. Trīsvienības ka  -
ted  rālei nākamajā gadā apritēs 
255 gadi. Līdz šim skaistais diev-
nams ir priecējis daudzus ap  -
meklētājus gan kā garīgā stip-
rinājuma avots, gan brīnišķīgu 
koncertu norises vieta ar lie lā-
kajām mechāniskajām ērģelēm 
pasaulē, gan kā vieta, no kuŗas 
torņa skatu platformas pa  veras 
neaizmirstams skats uz Lie   pājas 
panorāmu. Dievnams ir valsts 
nozīmes architektūras pie  mi-
neklis, kuŗā izvietoti vairāk kā 
30 valsts nozīmes mākslas pie -
mi nekļi. Kopš 2007. gada diev-
nams ir kļuvis arī par Liepājas 

Liepājas Sv. Trīsvienības baznīcas atjaunošanas fonds aicina palīdzēt
bīskapa P. Brūvera rezidenci un 
Kurzemes un Zemgales drau-
džu centru. 

Diemžēl laiks ir atstājis savu 
ietekmi uz dievnama technisko 
stāvokli un apsekošanas un iz  -
pētes rezultātā secināts, ka bū -

mu, kāds būtu jāpiedzīvo, ja šī 
unikālā celtne ietu bojā. 

Tieši šobrīd, pateicoties Eiro-
pas Reģionālās attīstības fonda 
atbalstam, ir radusies iespēja 
veikt pri  māros glābšanas dar-
bus – pamatu pastiprināšanu un 

ves pamatu pāļi ir satrupējuši, 
tādēļ notiek ēkas nevienmērīga 
sēša nās. Kritiskā stāvoklī ir arī 
baznīcas jumts – pašreizējais 
jumta segums ir nolietojies, 
trupe bojājusi lielu daļu nesošo 
koka konstrukciju. Šī procesa 
tur pināšanās var no   vest pie bū -
ves bojāejas, un tas no   zī mētu, 
ka ietu bojā vēl viens Lat vijas 
dievnams, nemaz nerunājot par 
lielo kultūrvēsturisko zaudē ju-

jumta reno vā ciju (2012.-2014. 
gadā). Šo darbu izmaksu kop-
summa ir 432 884 Ls. No Eiro-
pas Reģionālās attīs tības fonda 
saņemsim pusi no šīs summas 
– 216 390 Ls. Otra puse ir jāsedz 
mums pašiem. Šobrīd vēl nepie-
ciešamā summa glābšanas dar-
biem sastāda ap 150 000 Ls. 

Esam uzsākuši līdzekļu pie-
saisti gan Latvijā, gan ārpus tās. 
Tāpēc arī rakstu jums, mīļie 

latvieši svešumā, ar lūgumu at  -
balstīt Liepājas Sv. Trīsvienības 
katedrāles atjaunošanu jebkuŗā 
veidā un jebkuŗā apjomā. 

Mēs aicinām ziedot Liepājas 
Sv. Trīsvienības katedrāles glāb-
šanas un atjaunošanas darbu 
veikšanai.

Liepājas Svētās 
Trīsvienības baz nīcas 
atjaunošanas fonds

Juridiskā adrese:
Lielā iela 9,
Liepāja,
LV-3401,
Latvija
Reģ. Nr. 40008108234
Bankas nosaukums:
AS Swedbank
BIC/SWIFT kods: HABALV22
Konts: LV91HABA0551015229804

Esiet sirsnībā aicināti apmeklēt 
Liepājas Sv. Trīsvienības katedrāli!

Patiesā cieņā, 
Ilze Vitāle

Liepājas Sv. Trīsvienības baz-
nī cas atjaunošanas fonda 

vadītāja
Mob.tālr.: +371 26585678 

Tālr.: +371 63423431 

e-pasts:
trisvienibasfonds@inbox.lv  

www.trisvienibasfonds.lelb.lv

Par Liepājas Svētās 
Trīsvienības baznīcas 
atjaunošanas fondu

Liepājas Sv. Trīsvienības baz nī-
cas atjaunošanas fonds dibināts 
2006. gadā ar mērķi veicināt kul-

tūrvēsturiskā mantojuma sagla-
bāšanu Latvijā, organizējot un at -
balstot valsts nozīmes kultūras 
pieminekļa – Liepājas Svētās Trīs  -
vienības baznīcas – atjaunošanu 
un saglabāšanu. 
Līdzšinējie fonda darba rezul tāti: 

veikta koksngraužu likvidēša-• 
na dievnama koka interjerā un 
ērģelēs; 
veikti darbi pie “mājas sēnes” • 
likvidēšanas dievnama pagrabā; 
atjaunots ērģeļu spēles galds, • 
Barkera mašīna un reģistra 
pogu uzlīmes; 
veikta torņa pulksteņa rietumu • 
ciparnīcas restaurācija;
veikta baznīcas arhitektoniski • 
mākslinieciskā izpēte; 
izstrādāta dievnama atjauno-• 
šanas koncepcija;
izstrādāts un apstiprināts ka -• 
ted rāles pamatu pastiprinā ša-
nas techniskais projekts un 
dievnama jumta renovācijas 
būvprojekts;
fonds ir nodrošinājis rēgulāru • 
koncertdarbību dievnamā, at  -
tīstījis sadarbību ar Somijas 
Seinajoki Amatniecības augst-
skolas studentiem, kas veikuši 
ēkas izpētes darbu un atsevišķu 
detaļu restaurāciju un tīrīšanu, 
veicis tūrisma informācijas ma  -
teriālu izdošanu u.c. darbus.
*Kopš 2007. gada Liepājas Svē -

tās Trīsvienības baznīcas atjau-
no šanas fondam saskaņā ar Fi  -
nanšu Ministrijas lēmumu ir 
piešķirts sabiedriskā labuma 
statuss, tāpēc ziedotāji var sa -
ņemt likumā paredzēto nodokļu 
atlaides!

Liepājas Sv. Trīsvienības baz-
nīcas atjaunošanas fonds patei-
cas ikvienam ziedotājam!
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Aizsaules ceļos aizgājis mūsu ilggadīgais, vairāk nekā 70 gadu draugs,
studiju un kaŗa biedrs un kolēģis

Dr. RAINIS BĒRZIŅŠ
Dzimis 1921. gada 12. maijā Limbažos,

miris 2012. gada 11. augustā Čikāgā

Dieva mierā aizgājusi
mana mīļā māsa

LIENE SĪLE
Dzimusi 1923. gada 10. decembrī Rīgā,

mirusi 2012. gada 30. jūlijā Palo Alto, Kalifornijā

Dieva mierā aizgājusi mūsu mīļā māmiņa, vecmāmiņa un vecvecmāmiņa

HELĒNA RITUMS,
dzim. LIELBRIEDIS

Dzimusi 1922. gada ziemā Liepājā,
mirusi 2012. gada vasarā Baltimorā, MD

Mīlestība nekad nebeidzas...

Dieva mierā aizsaukts mīļais vīrs, tēvs un vecaistēvs

VOLDEMĀRS ARTŪRS APĪNIS
Dzimis 1924. gada 31. augustā Rudzātu pagastā, Latgalē,

miris 2012. gada 22. februārī Hinckley, Ohio

Pēc viņa skumst draugi
DR. PAULIS DZINTARS, DR. VISVALDIS NAGOBADS,

DR. KĀRLIS ZVEJNIEKS AR ĢIMENĒM 

Viņu mīļā piemiņā paturēs
GINA

Mīlestībā un sērās
MEITA DAINA

MEITA VELTA AR VĪRU HOWARD
MAZDĒLS ANDREJS

MAZMEITA STEFĀNIJA AR VĪRU UN DĒLU

Dziļās sērās, mīlestībā un pateicībā viņu vienmēr atcerēsies
SIEVA VILMA, MEITA ZENTA, DĒLS ELMĀRS AR LINDU

MAZDĒLI ADAM AR AMY, CHRISTOPHER AR CATHERINE
RADI UN DRAUGI LATVIJĀ, AMERIKĀ UN AUSTRĀLIJĀ

Tavs mērķis dzīvē bija palīdzēt citiem...

Ja arī Tev svešumā jāaiziet būs
Uz lielo un pēdējo dusu,
Tak mūžības sapnī Dievs ieaudīs
Tev dzimtenes mirdzumu klusu.
Fr. Bārda

Pie ābeles piestājos
Kā pie savas māmuliņas,
Birst ābelei balti ziedi,
Birst man gaužas asariņas.

Tev zeme bij svēta, kur piedzimi,
Un valoda mīļa, ko runāji,
Tik tālos ceļos pagura kājas
Un svešā zemē apstājās sirds.

Vita Sloka

Kapsētā
Mans dzīves draugs,
šodien biju
pie tevis kapsētā,
kur atdusies, kur tavi kauliņi trūd,
bet neesi vairs pats.
Vai kādreiz vēl tiksimies?
Es neceru.
Tālu esi aizklīdis
debesu plašumā,
tur tevi satikt nespēšu.
Daudz gadu pagājis,
as`ru trauks vēl izraudāts nav,
kopā nodzīvotos gadus
atmiņu stelles auž.
Mans mīļais draugs,
balts zieds un sarkana roze
no mana dārza
uz tava kapa šodien snauž.

Kā katru gadu, arī šogad 19. augustā Lestenes Brāļu 
kapos notika kapusvētki. Irlavas un Lestenes pagasta 
pārvalde kopā ar  Lestenes baznīcas draudzi bija pielikuši 
daudz pūļu, lai svētki izdotos. Skaisti un izjusti dziedāja 
Valgundes pagasta sieviešu ansamblis „Illūzija” Guntras 
Munkevicas vadībā. Mācītājs aizlūgumā un vēlreiz atsauca 
atmiņā skaudro laiku, kad jauniem un ne tik jauniem 
kaŗavīriem bija jāiet cīņā par savu Tēvu zemi. Tika 
pieminēti šinī gadā Lestenes kapos zemes klēpī guldītie. 
Lai arī cilvēku nebija daudz, kapusvētki bija ļoti sirsnīgi.

Solvita Sekste,
DV CV Pārstāvības

Latvijā vadītāja

Kapusvētki
Lestenes Brāļu kapos

Sieviešu ansamblis "Illūzija"
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Mūžībā aizgājis

ALFREDS
RAISTERS

Dzimis 1921. gada 20. aprīlī Rīgā,
miris 2012. gada 24. jūlijā Losandželosā

Mūžībā aizgājis mūsu

Fil! JURIS RENESLĀCIS
Dzimis 1925. gada 10. janvārī Rīgā,

miris 2012. gada 21. jūlijā Sundbyberg, Zviedrijā

ZIGRĪDA KUDREŅICKA,
dzimusi LANDSMANIS,

atraitne OBREMSKI
* 1936. gada 17. novembrī Latvijā,

+ 2012. gada 6. jūlijā Pittsburgā, USA
Mūsu mīļā Zigrīdiņa aizsaukta zvaigžņu ceļos.

Viņu mīļā piemiņā paturēs
LETTONIAS DIENVIDKALIFORNIJAS KOPA

Sērās pieminot
TERVETIAS FILISTRU BIEDRĪBAS KOPA ĀRZEMĒS

Skumjās piemin
VIJA UN ZINTA AR ĢIMENĒM

Sit tibi terra levis

Vairs tikšanās gaišuma nebūs,
ir atdots un paņemts viss.
No atmiņu avota drebot...
Dzer brīdis, sen aizšalcis.

Dieva mierā aizgājusi

ZIGRĪDA SILVIJA 
KUDREŅICKA,

dzim. LANDSMANIS
Dzimusi 1936. gada 17. novembrī Jaungulbenē, Latvijā,

mirusi 2012. gada 6. jūlijā Pittsburgh, PA

No  mums šķīries mūsu jaunības draugs

ILMĀRS PAUPE
Dzimis 1929. gada 6. aprīlī Liepājā,

miris 2012. gada 10. augustā Vilmingtonā, DE

Viņu dziļā mīlestībā un piemiņā paturēs
VĪRS ARNOLDS UN MEITA ELIZABETE AR VĪRU RICHARDU

Sirsnībā
VIJA MANGULE AR ĢIMENI

INDULIS UN RUTA LĀČI AR ĢIMENI
GITA PADEGS AR ĢIMENI

ANDRIS UN MĀRA PADEGI AR ĢIMENI

Tev zeme bija svēta, kur piedzimi,
Tev valoda mīļa, ko runāji,
Tev tālos ceļos pagura kājas 
Un svešā malā apstājās sirds.

Dieva mierā aizgājusi

ZIGRĪDA KUDREŅICKA,
dzimusi LANDSMANIS

Dzimusi 1936. gada 17. novembrī Jaungulbenē,
mirusi 2012. gada 6. jūlijā Pitsburgā

Mana mīļā bērnības draudzene

Dr. ĒRIKA ŠMITS-
ŠMITTERS-BURROUGHS

Dzimusi 1919. gada 16. februārī Harbinā,
mirusi 2012. gada 22. jūnijā Floridā

Mūsu Mamma, Vecmāmiņa un Vecvecmāmiņa

ANNA CERBULE,
dzim. DOMBROVSKA

Dzimusi 1925. gada 29. oktobrī Alūksnes rajonā, Latvijā,
mirusi 2012. gada 7. augustā Pensilvānijā, ASV

Viņu mīļā piemiņā paturēs
PITSBURGAS DRAUDZE UN MĀCĪTĀJA

Viņu piemin
VĪRS TOMS, MAIGA, ABE

Mīlestībā piemin
ILZE, DACE UN KĀRLIS AR ĢIMENĒM

Augšā aiz zvaigznēm Tu gaismā reiz kļūsi,
Ko šeitan cerēji, sasniegts tur būs...

Mīlestība nekad nebeidzas...

Sirmā galva klusu liecas,
Svētā mierā aizmiegot,
Dvēsele sen ilgās tiecas
Tēva mājas iemantot.
(Berta Dombrovska, Annas māte)

Ar dziļām skumjām uzzinājām par ilggadējā Latvijas 
Goda konsula Alfreda Raistera aiziešanu mūžībā. Alfreds 
Raisters vienmēr ir bijis Latvijas patriots, gan strādājot 
neatkarīgās valsts radio, gan cīnoties par okupētās Latvijas 
valsts neatkarības atjaunošanu ASV, gan pildot Latvijas 
Goda konsula pienākumus Losandželosā. Alfredu vienmēr 
atcerēšos kā dzīvespriecīgu, darbspējīgu personu, kas 
sniedza neatsveŗamu atbalstu Latvijas valstij savos Latvijas 
Goda konsula amata gados. 

Latvijas vēstniecības Amerikas Savienotajās Valstīs vārdā 
izsaku vissirsnīgāko līdzjutību ģimenei un piederīgajiem.

Patiesās skumjās,
vēstnieks Andrejs Pildegovičs 

Līdzjutība

PPaattiieessāāss sskkuummjjjāāss,
vvvēēssttnniieeekkkss AAAnddrreejjjjss PPiillddeegggoovviiččss 

Izsakām līdzjutību
Andai Liberis,

māti VELTU LIBERIS
mūžībā aizvadot.

RADI LATVIJĀ
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GVV (Gaŗezera vasaras vidus -
skola) ceturtās  nedēļas program-
mā svarīgu vietu ieņēma tradi-
cionālā spēle: GVV pret Gaŗezera 
darbiniekiem. Spēle risinājās Eri-
ka Petersona laukumā 90 plūs 

Uzvar olimpiskie 
medaļnieki

Plūdmales volejbola sacensībās 
Polijā Grand Slam posmā pirmo 
vietu izcīnīja Latvijas duets Mār-
tiņš Pļaviņš/Jānis Šmēdiņš. As -
tot daļfinālā viņi ar rezultātu 2:0 
pārliecinoši pieveica vāciešus 
Kaju Matisiku un Aleksandru 
Valkenhorstu, kuŗiem turnīrā 
ticis 17. numurs, pēc tam ar 2:0 
revanšējās par zaudējumu Lon-
donas Olimpisko spēļu vicečem-
pioniem Alisonam Čeruti un 
Emanuelam Regu no Brazīlijas. 
Pusfinālā mūsu volejbolisti ar 2:1 
uzvarēja Pekinas Olimpisko spē ļu 
čempionus Todu Rodžersu un 
Filipu Dalhauzeru no ASV, ku   ŗiem 
turnīrā bija ceturtais numurs.

Finālspēlē Londonas Olimpisko 
spēļu bronzas medaļu laureāti 
Pļaviņs/Šmēdiņš ar rezultātu 2:0 
(21:19, 22:20) pār spēja austriešus 
Klemensu Dop leru un Alek san-
dru Horstu.

Airētājiem –
junioru sudrabs 

Latvijas puišu pārairu divnieks 
Krišs Kalniņš un Gints Zunde 
izcīnīja otro vietu pasaules junio-
ru meistarsacīkstēs airēšanā A 
finālā. Izšķirīgajā braucienā Lat-
vijas duets distanci veica sešās 
minūtēs un 35,31 sekundē. No 
uzvarētājiem Vācijas sportistiem 
Kalniņš/Zunde atpalika par 2,35 
sekundēm, bet trešajā vietā pali-
kušos šveiciešus apsteidza par 
vai rāk nekā divām ar pusi 
sekundēm.

Ātrāk par
astoņām minūtēm
Latvijas meistarsacīkstes vieg-

latlētikā piedalījās vairāki Lon do-
nas Olimpisko spēļu dalībnieki. 
Augstvērtīgāko rezultātu 3000 m 
skrējienā sasniedza Dmitrijs 

Jur kevičs, par 6,05 sekundēm 
labojot triatlonistam Mārtiņam 
Alksnim kopš 2000. gada pie  de-
rošo valsts rekordu 3000 m skrē-
jienā -7:54,83. Alksnis pirms div-
padsmit gadiem Polijas galvas-
pilsētā Varšavā distanci veica 
8:00,88 minūtēs, bet Jurkevičs 
spēja izskriet no astoņām mi  -
nūtēm. Londonā Jurkevičs 1500 
m skrējienā finišēja 25. vietā.

 raides, dienasgrāmatas, olim pis-
kās ziņas un citas pārraides – un to 
atkārtojumus Latvijas televī zi  jas 
(LTV) kanālos LTV1 un LTV7 
laikā no 27. jūlija līdz 12. au   gus -
tam kopā redzējuši 71,9% jeb 1 
459 300 Latvijas iedzīvotāju, kas 
vecāki par četriem gadiem. Va   sa-
ras olimpisko spēļu atklāšanu Lon-
donā tiešraidē kanālos LTV1 un 
LTV7 kopā redzējuši 20,6% jeb 
417 100 Latvijas iedzīvotāju, kas 
vecāki par četriem gadiem. Sa   vu-
kārt olimpisko spēļu no   bei guma ce -
remoniju kopumā skatī jušies 15,1% 
jeb 305 600 Latvijas iedzīvotāju.

LTV7 skatītākais sporta veids 
starp vasaras olimpiadas pārrai-
dēm bija BMX riteņbraukšana, 
kuŗu vidēji vērojuši 5,8% jeb 118 
600 Latvijas iedzīvotāju, kas ve  cā  ki 
par četriem gadiem. Otrā vietā 
ierindojušās vieglatlētikas pār-
raides, kuŗas vērojuši vidēji 3,9% 
jeb 79 100 skatītāju. Trešajā vietā 
bija svarcelšanas pārraides, kuŗas 
vērojuši vidēji 3,2% jeb 65 800 
Latvijas iedzīvotāju. Plūdmales 
volejbola spēli starp Latviju un 
Nīderlandi, kuŗā Latvijas pārstāvji 
Mārtiņš Pļaviņš un Jānis Šmēdiņš 
izcīnīja bronzas medaļas, kanālī 
LTV7 vērojuši vidēji 11,2% jeb 
226 700 skatītāju. Savukārt BMX 
riteņbraukšanas finālsacensības, 
kuŗās Māris Štrombergs izcīnīja 
zelta medaļu, vērojuši vidēji 8,2% 
jeb 167 200 Latvijas iedzīvotāju.

Latvijas
karogs izsolē

Londonas Olimpisko spēļu ofi-
ciālajā izsolē bija iespējams iegā-
dāties Latvijas karogu, kuŗu at  klā-
šanas ceremonijā ienesa Latvijas 
plūd males volejbolists Mārtiņš Pļa-
  viņš. Spēļu izsolē varēja no   pirkt 
visu valstu karogus, kuŗi bija 
redzami atklāšanas ceremonijā, 
kā arī lāpas, olimpisko simboliku 
un basketbola groza stīpu, kuŗa 
tika izmantota turnīra finālā.

Latvijas karogu par 1550 
sterliņu mārciņām (1385 latiem) 
nopirka izsoles dalībnieks ar 
segvārdu Joseph.

Londonas Olimpisko 
spēļu vērtējums

Latvijas Olimpiskās komitejas 
prezidents Aldons Vrubļevskis 
TV raidījumā Labrīt, Latvija! uz -
svēra, ka mūsu olimpieši Lon donā 
startējuši godam. Par augsta lī -
meņa rādītāju viņš novērtēja to, 
ka viena ceturtā daļa dalībnieku 
iekļuvusi olimpisko spēļu fināla 
pirmajā desmitniekā. Latvijai in -
dividuālajos sporta veidos esot 
ļoti daudz talantīgu cilvēku un 
pietiekami kvalificēti treneŗi, kas 
spēj sagatavot meistarīgus spor-
tistus. Liela daļa no komandas da -
lībniekiem bijuši olimpisko spēļu 
debitanti vecumā līdz 24 gadiem, 
tāpēc esot labas perspektīvas arī 
nākotnes startiem.

Aizvadītajā Olimpiadā Latvija 
izcīnīja divas godalgas. Zelta me -
 daļu BMX riteņbraukšanā izcī nī ja 
Māris Štrombergs, kļūstot par 
divkārtēju olimpisko čempionu,  
pie bronzas tika plūdmales volej-
bolisti Mārtiņš Pļaviņš un Jānis 
Šmēdiņš. Ceturto vietu izcīnīja tāl  -
lēcēja Ineta Radēviča, septīto – 
svarcēlājs Artūrs Plēsnieks, asto-
to – modernās pieccīņas pārstāve 
Jeļena Rubļevska un šķēpmetēja 
Madara Palameika, devīto – sep-
tiņcīņniece Laura Ikauniece un plūd-
males volejbola duets Alek sandrs 
Samoilovs/Ruslans Sorokins.

Sportistu prēmijas
Rīgas dome paziņojusi, ka nau-

das balvas saņems četri sportisti, kas 
sasnieguši augstus rezultātus Lon-
 donas Olimpiskajās spēlēs, kā arī 
viņu treneŗi. Kopumā pašval dība 
naudas balvām piešķirs 20 000 latu.

Par bronzas medaļu plūdmales 
volejbolā ar 4000 latu lielu nau-
das balvu tiks apbalvots Mārtiņš 

Pļaviņš, ar tik pat lielu – viņa tre-
neris Aigars Birzulis. Tikpat lielu 
naudas balvu viņa komandas bied-
ram Jānim Šmēdiņam kā kul-
dīdz niekam izmaksās Kuldīgas 
pašvaldība.

Otrs volejbolistu duets Alek-
sandrs Samoilovs un Ruslans So -
rokins, kā arī viņu treneris Genā-
dijs Samoilovs par izcīnīto devīto 
vietu saņems 2000 latu katrs.

Par astoto vietu modernajā piec-
cīņā ar 2000 latu lielu naudas 
balvu Rīgas dome apbalvos Je  ļe nu 
Rubļevsku un trenerus Michailu 
Jefremenko un Isaku Navruzovu.

Līdzvērtīgi apbalvojumi tiks 
piešķirti arī par augstiem sa -
sniegumiem Paraolimpiskajās 
spēlēs.

Riteņbraukšana
Latvijas riteņbraucējs Andžs 

Flaksis izcīnīja sudraba medaļu 
Eiropas U-23 meistarsacīkstēs Nī  -
derlandē. 172 km distances finišā 
viņš tikai par vienu sekundi atpa-
lika no slovēņa Jana Tratnika.

Basketbols
Sācies Eiropas basketbola meis -

tarsacīkšu kvalifikācijas turnīrs 
vīriešiem. Latvijas izlases grupā 
vēl ir Gruzijas, Nīderlandes, Ru  -
mānijas un Bosnijas un Herce-
govinas vienība. Pirmajā spēlē iz  -
braukumā mūsējie ar 84:87 sīvā 
sacensībā zaudēja Bosnijas un He  r -
cegovinas valstsvienībai. Rezulta-
tīvākais Latvijas izlasē ar 18 gūta-
jiem punktiem bija Jānis Strēlnieks.

Futbols
Gatavojoties Pasaules kausa 

izcīņas kvalifikācijas turnīram 
futbolā,  Latvijas izlase pārbaudes 
spēlē izbraukumā zaudēja Meln-
kalnes vienībai – 0:2 (0:1). Šajā 
spēlē Latvijas valstsvienībai ne   pa-
līdzēja izlases kapteinis Kaspars 
Gorkšs, Aleksandrs Cauņa. Viņi 
guvuši savainojumus.

P. Karlsons

Futbols Gaŗezerā

Alberts Legzdiņš pasniedz GVV absolventa Daina Kalniņa dāvātas 
futbola bumbas Gaŗezera bērnu nometnes (GBN) vadītajai Ivetai 
Eilandei pirms spēles zēni pret meitenēm. Uzvarēja abi -1:1

Kopbilde no 24. jūlija spēles: GVV&GSS un Gaŗezera darbinieki. 
Kreisā malā tiesnesis A. Legzdiņš

Andris Berkolds laužas uz dar-
binieku vārtiem

GVV (Gaŗezera vasaras vidusskolas) futbola vienība 2012. gada vasarā.
1. rindā no kr.: A. Zemjāne (IV kl.), M. Liziņa (I kl.) D. Berkolds 
(GSS), A. Albertiņš (I kl.), K. Bērzkalna (II kl.), A. Zamura (I kl.), 
A. Puriņš (I kl.), P. Villems (I kl.), M. Reineks (GSS)
2. rindā no kr.: K. Abuls (IV kl.), V. Veinberga (IV kl.). N. Keizers 
(IV kl.), K. Melbārdis (IV kl.), D. Kārkliņš (II kl.), A. Berkolds (III 
kl.), M. Grīviņš (GSS), M. Reineks (GSS), A. Daukša, vienības 
vadītāja (IV kl.)

Fo
to

: I
lz

e K
al

ni
ņa

Fo
to

: I
lz

e K
al

ni
ņa

Fo
to

: I
lz

e K
al

ni
ņa

Fo
to

: I
lz

e K
al

ni
ņa

nieki izlīdzējās ar fizisku spēku 
un ātrumu. Tomēr puslaika bei-
gās pirmos vārtus gūst Ansis 
Amoliņš no GVV – 1:0.

Otrā puslaika sākumā  rezultātu 
izlīdzina Eriks Dumpis no Dar-
biniekiem – 1:1. Spēles gaitā 
abām vienībām ir izdevība gūt 
vārtus, bet izcili darbojas  vārt-
sargi – Kalvis Melbārdis no GVV 
un Andrejs Mantenieks no  Dar-
biniekiem. Vienības vadītāja 
Ariana Daukša izdara taktiski 
pareizas spēlētāju maiņas un 
Dāvis Kārkliņš gūst pēdējos 
vārtus – 2:1 GVV labā.

Dmitrijs Jurkevičs
***

Latvijas šķēpmetējs Vadims Va -
siļevskis un tāllēcēja Ineta Ra -
dēviča izcīnīja piektās vietas Di  -
mantu līgas posma sacensībās 
Stokholmā. Vasiļevskis labākajā 
mēģinājumā sasniedza rezultātu 
79,34 m. Par posma uzvarētāju kļu -
va soms Tero Pitkemeki – 86,98 
m. Radēvičas rezultāts – 6,65 m.

3000 m šķēršļu skrējienā Poļina 
Jeļizarova ierindojās devītajā 
vietā – 9:39,77. Uzvarēja Lon do-
nas Olimpadas čempione Jūlija 
Zaripova no Krievijas, uzstādot 
jaunu sezonas labāko rezultātu 
pasaulē – 9:5,02.

Laura Ikauniece uzvarēja 100 m 
skrējienā – 11,98, Sinta Ozoliņa-
Kovala – šķēpa mešanā – 59,60.

Londonas 
Olimpiskās spēles 
skatījušies 71,9% 

Latvijas iedzīvotāju
Pēc  biznesa portāla Nozare.lv 

pētījumu aģentūras TNS datiem, 
kādu no vasaras olimpisko spēļu 
programmām – sporta spēļu pār-

gradu karstumā. Bija jāpabrīnās 
par jauno spēlētāju fizisko iztu-
rību. Jaunieši demonstrēja labu 
saspēles techniku, jo liela daļa 
spēlē amerikāņu futbola klubos 
un vidusskolās. Savukārt Dar bi-


